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„Ne-am deprins, toţi, cu regimul totalitar, admiţându-l ca pe un 

dat şi, prin aceasta, am depus mărturie pentru perpetuarea lui. Altfel spus, 

suntem cu toţii - desigur, în diferită măsură - răspunzători pentru 

funcţionarea acestei maşinării totalitare. Nimeni nu este doar victima. 

acestui sistem. Am participat cu toţii la statornicia lui... Nu-i putem 

considera vinovaţi, exclusiv, pe foştii conducători, nu doar pentru că nu ar 

fi adevărat, dar şi pentru că ar însemna să trecem sub tăcere ceea ce 

fiecare dintre noi trebuie să facă astăzi, datoria de a acţiona individual, 

liber, raţional şi fără zăbavă. Să nu ne îmbătăm cu apă rece: cel ma.i 

capabil Guvern din lume, cel ma.i bun Parlament şi cel mai valoros 

Preşedinte nu pot realiza prea multe de unii singuri... Libertatea şi 

democraţia presupun atitudinea activ participativă a fiecăruia dintre noi". 

(1 ianuarie 1990) 
Vaclav Havel 
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MEMORIILE LUI TENET (II) 

Reformarea CIA. În regimurile democratice, cum este cel din SUA, 
reformarea periodică a serviciilor secrete este un fapt de la sine înţeles. 
Schimbarea la anumite intervale a şefilor serviciilor de informaţii, de regulă 
de la o administraţie la alta, uneori chiar în timpul aceleiaşi administraţii, nu 
surprinde pe nimeni . De asemenea, metodele de lucru, tehnologiile utilizate, 
ţintele urmărite etc. sunt actualizate în funcţie de evoluţiile la scară globală, 
iar structurile  informative, în ansamblul lor, sunt adaptate sistematic la 
schimbările survenite în câmpul operativ. 

În mod oarecum surprinzător, deşi destrămarea URSS şi căderea 
comunismului european de sorginte sovietică au generat schimbări 
fundamentale în planul strategic al raporturilor Est-Vest, în primul rând prin 
încetarea confruntării între cele două blocuri şi sf'arşitul Războiului Rece, în 
cadrul serviciilor secrete occidentale, inclusiv cele americane, s-a prelungit 
totuşi o inerţie în privinţa adaptării din mers la noile evoluţii, prelungindu-se 
vechi metode şi mentalităţi, cu toate că inamicul principal dispăruse, aderând 
voluntar la valorile vestice. Pe scena internaţională au apărut în forţă 

ameninţări noi, asimetrice 
sau neconvenţionale, din 
rândul cărora terorismul 
avea să lovească cu o furie 
de o amplitudine de 
neimaginat 
chiar în 
occidentale 

până atunci 
societăţile 

care nu 
conteneau să-şi asume 
victoria împotriva 

comunismului . Serviciile speciale occidentale, în primul rând cele 
americane, au fost surprinse nepregătite să înfrunte şi să gestioneze noile 
evoluţii , iar inerţia sau chiar rezistenţa la schimbare au fost plătite cu un 
tribut greu. De fapt, cum aveau să se exprime destul de curând unii analişti 

7 

https://biblioteca-digitala.ro



ITORIAL 

americani, nu doar est-europenii trebuiau să se reformeze, ci şi occidentalii, 
pentru că şi unii şi alţii proveneau din 
epoca Războiului Rece. 

În 1 998, anul în care George 
Tenet a început efectiv reformarea CIA, 
cadrele acestui serviciu aveau ca modele 
„ofiţerii Biroului pentru Servicii 
Strategice din perioada celui de-al Doilea 
Război Mondial, condus de Bill 
Donovan". Ori, subliniază Tenet în cartea 
sa de memorii, „pentru ca CIA să fie 
capabilă să-şi îndeplinească misiunile 
specifice secolului XXI, trebuia să 
pornim de la realităţile acelei lumi noi" . 
Timp de opt luni s-au efectuat analize şi 
explorări pentru a stabili un proiect de 
dezvoltare viitoare a Agenţiei . Un 

document pregătit în primăvara anului 1 998, intitulat „Directiva Strategică", 
definea „tipul de ofiţer de care avea nevoie CIA în 201 0".  Contactele cu 
cadrele Agenţiei i-au întărit convingerea lui Tenet cu privire la „nevoia 
disperată de stabilitate aşteptată de organizaţie". Printre măsurile luate de 
noul şef al CIA s-au numărat: 

formarea unei noi echipe de conducere, „care să câştige 
încrederea tuturor" . În acest scop, au fost promovaţi profesionişti 
din cadrul serviciului, dar au fost aduşi şi unii specialişti din 
afară; 
întărirea activităţii operative, prin „creşterea numărului de ofiţeri 
de specialitate şi a numărului de rezidenţe şi baze"; 
revigorarea activităţii în domeniul „resurselor umane", capitolul 
cel mai afectat de reduceri şi restructurări după colapsul URSS.  
Sfera resurselor umane în cadrul CIA, ne informează Tenet, 
cuprindea „analişti, ofiţeri operativi, manageri, tehnicieni şi, 
desigur, spionii, adică ofiţerii deplin conspiraţi" .  În consecinţă, a 
fost creată o „structură centralizată de recrutare, care să concureze 
cu structurile similare din sectorul privat" : 
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DllORIAL 

,,Pentru a putea atrage cele mai valoroase talente" - scrie 
Tenet - „ne-am reîntors în campusurile universitare, am lansat 
campanii de publicitate la nivel naţional şi ne-am dat silinţa să 
oferim prime de instalare pentru domeniile specializate care 
aveau cele mai mari lipsuri, respectiv undeva între treizeci şi 
cinzeci de mii de dolari pentru oamenii de ştiinţă, pentru ingineri, 
specialişti în tehnologia informaţiei, precum şi pentru cei cu 
abilităţi lingvistice speciale"; 
reorganizarea activităţii în domeniul analizei informaţiilor, prin 
crearea unor posibilităţi noi de pregătire şi afirmare profesională a 
analiştilor, concomitent cu „revizuirea radicală a sistemului de 
recompense" şi „implementarea unui sistem de salarizare bazat pe 
performanţe" . 

Reformarea CIA şi creşterea performanţelor sale presupuneau, 
desigur, şi sporirea cheltuielilor bugetare, lucru mai greu de realizat chiar şi 
într-o ţară bogată precum Statele Unite ale Americii .  Una din atribuţiile 
esenţiale ale şefului unui serviciu de informaţii este însă tocmai aceea de a 
găsi soluţii în această problemă, extrem de importantă şi pentru moralul 
cadrelor. George Tenet, deşi era numit în funcţie de preşedintele Clinton, nu 
a ezitat să se adreseze şi liderului opoziţiei republicane, Newt Gingrich, 
speakerul Camerei Reprezentanţilor, care era de părere că serviciile de 
informaţii „aveau nevoie de mai mult sprij in" . Acesta nu doar că a promis 
susţinerea sa, dar şi-a asumat răspunderea şi „a forţat trecerea prin Congres, 
în 1999, a unui amendament pentru finanţarea suplimentară, ceea ce a 
însemnat, de altfel , prima creştere substanţială a bugetului anual". Atitudinea 
înţeleaptă a liderului opoziţiei republicane, un critic acerb de altfel al 
Administraţiei Clinton, nu s-a manifestat doar în abordarea chestiunii 
serviciilor de informaţii, ci exprima o înţelegere profundă şi realistă a 
modului în care se face politică în interes naţional, dincolo de rivalităţile de 
partid.  „Deşi sunt lider republican în Congres" - afirmase Newt Gingrich -

„nu cred că republicanii sau Congresul deţin monopolul asupra rezolvării 
problemelor şi ajutării Americii să intre în revoluţia informatică . . . ". Mai 
mult, acesta recunoştea că unii dintre primarii democraţi „ realizează 
progrese însemnate la nivel orăşenesc". O asemenea atitudine echilibrată ar 
trebui să fie mai bine cunoscută şi însuşită şi de către oamenii politici din 
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România, care prea adesea se lasă pradă pasiunilor partinice, adoptând poziţii 
exclusiviste, în detrimentul interesului general al cetăţenilor şi, în fond, al 
naţiunii române. 

Informarea factorilor de decizie. Un capitol plin de învăţăminte şi 
pentru noi, românii, îl constituie modul cum se realizează în SUA informarea 
preşedintelui şi a altor responsabili politici cu produsele informative ale 
serviciilor secrete. George Tenet ne oferă şi în această privinţă detalii şi 
precizări interesante. 

Pentru orice serviciu de informaţii din lume, întâll'l:irea directă sau, 
mai bine spus, primirea perodică a şefului spionajului de către comandantul 
suprem (conducător al statului sau al executivului, preşedinte, monarh etc.) 
este esenţială în procesul de informare. Deschiderea de care beneficiază la 
nivelul cel mai înalt şeful unui serviciu de informaţii este benefică pentru 
activitatea informativă şi are efecte mobilizatoare în motivarea personalului 
să-şi asume cu îndrăzneală riscurile multiple ale profesiei . Desigur, SUA nu 
fac excepţie de la această regulă. Cu toate acestea, chiar şi la americani se 
produc uneori sincope. De pildă, în cazul primilor ani la preşedinţie ai lui 
Clinton, un politician extrem de aplecat asupra studiului, care îşi pregătea cu 
minuţiozitate deciziile de politică externă importante, contactele directe cu 
şeful CIA erau sporadice. O recunoaşte, nu rară o notă de umor amar, chiar 
şeful de atunci al spionajului american ( 1993- 1 995), James Woolseey: 

„ Toată lumea ştie că, în doi ani, n-am avut decât două întrevederi 

între patru ochi cu preşedintele Clinton. Nu a manifestat niciodată un interes 

deosebit pentru problemele serviciilor de informaţii. De altfel, vă amintiţi, 

fără îndoială, de pilotul nebun care s-a prăbuşit cu avionul pe peluza de sud 

a Casei Albe. Ei bine, la CIA circula pe atunci o glumă: se spunea că 

pilotul. . .  eram eu, şi că încercam pri toate mijloacele să vorbesc cu 

Clinton ". 

Desigur, în anii care au urmat situaţia s-a schimbat în mod radical, iar 
viitorul preşedinte, George W. Bush, sub care Tenet a continuat să lucreze 
până în 2004, a cerut în mod expres ca la informarea zilnică din cursul 
dimineţii cu informaţii secrete să participe nu doar experţi desemnaţi anume, 
ci şi şeful CIA, în persoană. „Sinteza Prezidenţială Zilnică" (President,s 
Daily Briet) era „produsul cel mai important", respectiv „o culegere de 
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sinteze de una-două pagini" pe probleme de interes special de pe mapamond. 
Această Sinteză era văzută de şeful CIA în cursul serii, iar dimineaţa la 
prima oră revăzută varianta finală pentru ultimele detalii şi precizări . Iată 
câteva detalii fumizate de Tenet: 

„Informarea efectivă dura, de obicei, între treizeci şi treizeci şi cinci 

de minute sau chiar o oră, atunci când exista o agendă de informare 

încărcată . . .  Sintezele scrise erau, de obicei, scurte şi preşedintele le citea cu 

mare atenţie. Uneori urmau întrebări chiar şi în timpul parcurgerii 

sintezelor . . .  ". La aceste şedinţe de informare zilnică, mai precizează şeful 
CIA, participau de regulă şi vicepreşedintele SUA, precum şi consilierul 
prezidenţial pentru securitate naţională, care de asemenea puneau. uneori 
întrebări . Tuturor, afirmă Tenet, „le place o poveste bună de spionaj ", iar 
materialele-anexă care însoţeau sintezele „ ofereau prilejul ridicării cortinei, 

adică aveai posibilitatea să-i vorbeşti preşedintelui despre problemele legate 

de surse sau de metoda de culegere a informaţiei ". 

Un moment delicat în activitatea serviciilor de informaţii, inclusiv în 
cazul celor americane, îl reprezintă perioadele de tranziţie generate de 
alternanţa democratică la guvernare şi transferul de putere între administraţii 
de culori politice diferite. Şi pentru aceste situaţii, care în SUA se repetă 
sistematic la patru sau opt ani ,  cultura politică şi de securitate americană a 
statuat reguli şi standarde care se respectă cu stricteţe. Spre exemplu, CIA a 
început să-i transmită rapoarte informative lui George W. Bush încă înainte 
ca acesta să fie ales noul preşedinte al SUA: „Administraţia Clinton ne 

autorizase să-i punem la dispoziţie acelaşi tip de informaţii pe care le 

dădeam şi preşedintelui. Al Gore, ca vicepreşedinte în funcţie şi candidat, 

era şi el informat oficial". În noiembrie 2000, îşi aminteşte Tenet, CIA a 
trimis câţiva analişti de elită în Texas, unde se afla stafful electoral al 
guvernatorului George W. Bush, pentru a stabili procedurile necesare în 
cazul victoriei acestuia în alegeri . Încă de la prima întâlnire cu analiştii ,  Bush 
j r. le-a spus: „Bun, presupun că după ce voi ajunge preşedinte, voi primi şi 

lucruri adevărate ". Glumă sau nu, conducerea CIA a intrat în alertă, iar 
analiştii au încercat „să-şi dubleze eforturile în privinţa modului de 

redactare a informărilor şi rapoartelor zilnice ". Preocuparea era justificată: 
George W. Bush era fiul unui fost preşedinte care cândva a condus şi CIA, 
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fiind clar că acesta va acorda „o atenţie specială " activităţii de informare. 
Aceste previziuni aveau să se confirme curând când, după victoria în alegeri, 
echipa de tranziţie a viitorului preşedinte a comunicat că „acesta trebuie să 

fie informat zilnic, direct şi personal, de şase ori pe săptămână, la fel cum 

solicitase înainte şi tatăl său ". 

Analistul din preajma preşedintelui .  Atât în perioada lui Clinton, 
cât şi a lui George W.Bush, CIA a detaşat pe lângă preşedinte un analist cu 
statut permanent. Prezenţa pe lângă preşedinte a unui analist din domeniul 
informaţiilor secrete, o practică mai puţin utilizată în România sau în alte 
state europene, are o tradiţie şi reguli bine stabilite în democraţia americană. 
Pe lângă participarea, adeseori zilnică, a şefului CIA la informarea de 
dimineaţă a preşedintelui american, acesta mai beneficiază de prezenţa 
continuă a unui analist de rang mai mic din cadrul Serviciului, despre rolul 
căruia George Tenet ne fumizează următoarele detalii :  

„Analistul preşedintelui călătorea peste tot cu comandantul suprem, 

îl ţinea la curent cu informaţiile, lua legătura cu Agenţia pentru datele 

suplimentare solicitate şi îmi raporta personal timp de şase zile pe 

săptămână. Este o muncă ucigătoare. Practic, în această poziţie eşti 

aproape treaz toată noaptea, pregătindu-te pentru informarea de dimineaţă 

a preşedintelui, iar ulterior trebuie să rămâi treaz pentru a întocmi 

informările din ziua următoare. Răsplata pentru un astfel de orar îngrozitor 

este şansa de a fi martor apropiat şi personal la scrierea istoriei, lucru care 

este, de fapt, o şansă unică în viaţă ". 

Desigur, un serviciu de informaţii, oricât de performant ar fi el, 
înregistrează nu numai succese, ci uneori şi eşecuri amare. CIA nu a fost 
scutită nici ea de asemenea eşecuri şi provocări . Asupra unora dintre acestea 
ne vom opri într-un număr viitor al revistei . 

Ioan C. Popa, redactor-şef 
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CONTROLUL SERVICIILOR DE INFORMAŢil 
AGITĂ DIN NOU SCENA POLITICĂ ROMÂNEASCĂ 

O luare de poziţie halucinantă a fostului preşedinte al României, 
Traian Băsescu, m-a determinat să fac unele consideraţii asupra temei 
respective în calitatea mea actuală de ofiţer de informaţii în rezervă. Nu cu 
mult timp in urmă, fostul preşedinte declara: „ Structurile de securitate sunt 

extrem de puternice în raport cu orice instituţie a statului, această realitate 

existând, trebuie un control civil extrem de puternic. Este un fals control al 

comisiilor parlamentului. Nu sunt capabile nici prin atribuţii, nici prin 

structura lor să controleze serviciile de informaţii ". Această declaraţie sună 

extrem de fals, ca să nu spun că este de un populism ieftin, mai ales că timp 

de 1 O ani Traian Băsescu a fost politicianul cu cea mai mare 

responsabilitate în domeniul securităţii naţionale şi, totodată, beneficiarul 

numărul 1 al informaţiilor .furnizate de serviciile de informaţii". Această 
sintagmă „controlul societăţii civile" este nefericită în cazul serviciilor de 
informaţii întrucât a creat şi încă mai creează confuzii în rândul opiniei 
publice româneşti . 

Ce control civil doreşte fostul preşedinte? Poate din partea unor 
ONG- uri sau a unor ziarişti angajaţi politic. Problema controlului serviciilor 
de informaţii este reglementată la noi ca şi în alte ţări prin legi şi acte 
normative constituţionale. Această temă a devenit în timp un cal de bătaie al 
multor politicieni şi populişti, pe care, adesea, o aduc ca argument în lupta 
politică internă. Cu ce preţ, însă? Cu preţul demobilizării structurilor 
informative, a slăbirii capacităţii lor de acţiune şi cu intenţia vădită de a le 
angrena în jocurile politice. 

Astfel, în ţara noastră controlul serviciilor de informaţii se realizează 
direct sau indirect de către: 

- Comisiile de specialitate ale Parlamentului ; 
- Administraţia Prezidenţială; 
- Consiliul Suprem de Apărare a Ţării;  
- Structurile interne contrainformative existente în fiecare Serviciu de 

informaţii .  
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COMISIILE DE SPECIALITATE ALE PARLAMENTULUI 
realizează un control general prin dezbateri şi interpelări în Parlament, 
inclusiv în procesul adoptării bugetelor acestor instituţii .  Obiectivele 
principale urmărite sunt: sprijinirea structurilor informative să fumizeze 
informaţii documentate şi oportune legislativului şi executivului pentru ca 
acestea să poată lua deciziile cele mai adecvate referitoare la securitatea şi 
interesele vitale ale naţiunii .  Totodată, comisiile de specialitate asigură 
supravegherea activităţii servicii lor de informaţii, urmărind respectarea 
Constituţiei şi legilor ţării, analizează şi aprobă rapoartele anuale de 
activitate ale serviciilor de informaţii şi, după caz, versiunile  acestora 
destinate informării publice. 

ADMINISTRAŢIA PREZIDENŢIALĂ, prin structurile sale care se 
ocupă de securitatea naţională, exercită un control indirect asupra serviciilor 
de informaţii .  Astfel, un rol important îl joacă Departamentul Securităţii 
Naţionale (DSN), structură specializată destinată asigurării îndeplinirii de 
către Preşedintele României a atribuţiunilor conferite de Constituţie în 
domeniile apărării ţării şi securităţii naţionale. Departamentul are în 
compunere structuri specializate pentru îndeplinirea atribuţiunilor 
corespunzătoare domeniilor sectoriale de competenţă încadrate cu personal 
angajat pe funcţii de demnitari , consilieri, experţi, consultanţi şi referenţi, 
precum şi cu angajaţi de specialitate detaşaţi din ministere şi instituţii cu 
responsabilităţi din domeniul securităţii naţionale. DSN are în componenţă, 
printre altele, Directorul oficiului pentru informaţii integrate, Secretariatul 
CSAT, Structura de protecţie a informaţiilor clasificate etc . Important pentru 
tema noastră este faptul că Departamentul Securităţii Naţionale din 
Administraţia prezidenţială coordonează unitar stabilirea direcţiilor de 
acţiune şi a tematicilor de informare pentru Comunitatea naţională de 
informaţii şi serviciile de informaţii, proces în cadrul căruia exercită implicit 
şi un control eficient asupra activităţii acestora. 

CONSILIUL SUPREM DE APĂRARE A ŢĂRII (CSAT) este 
autoritatea autonomă învestită, potrivit Constituţiei, cu organizarea şi 
coordonarea unitară a activităţi lor care privesc apărarea ţării şi securitatea 
naţională. CSAT are ca structură de lucru permanentă Secretariatul CSAT, 
constituit distinct în cadrul Administraţiei prezidenţiale. Întrucât este organul 
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executiv al C SAT, voi prezenta câteva atribuţii relevante pentru controlul 
serviciilor de informaţii :  evaluează şi prezintă propuneri asupra proiectelor, 
informărilor şi măsurilor din sfera securităţii naţionale elaborate de 
instituţiile · cu atribuţii în domeniu; expertizează datele, informaţiile şi 
evaluările prezentate Consiliului; consultă şi prezintă propuneri necesare 
avizării de către Consiliu a proiectelor de acte normative iniţiate sau emise 
de guvern privind apărarea ţării şi securitatea naţională, organizarea generală 
a instituţiilor cu atribuţii în domeniul apărării naţionale etc. 

STRUCTURILE INTERNE CONTRAINFORMA TIVE funcţionează 
in subordinea nemij locită a conducerii fiecărui serviciu de informaţii şi au 
drept scop principal apărarea muncii specifice şi a cadrelor de informaţii, atât 
în ţară cât şi în străinătate. Aceste structuri îşi desfăşoară activitatea în baza 
prevederilor legilor generale privind securitatea naţională şi a ordinelor 
specifice de muncă elaborate de fiecare serviciu în parte. Ele verifică dacă se 
respectă metodologiile muncii de informaţii, dacă se încalcă statutul cadrelor 
de informaţii şi desfăşoară acţiuni specifice de protejare a cadrelor de 
informaţii, a membrilor lor de familie şi a altor cetăţeni români etc. 
Răspunzători pentru activitatea acestor structuri sunt cadrele cu funcţii de 
comandă şi directorii serviciilor de informaţii respective. 

Aşadar, activitatea serviciilor de informaţii este strict reglementată şi 
supravegheată de diverse instituţii democratice ale statului, iar "controlul 
civil" pe care îl solicită fostul preşedinte se exercită prin intermediul 
acestora. Desigur, aici trebuie evidenţiat şi rolul mass-media în dezbaterea 
unor aspecte ale activităţii serviciilor de informaţii .  Cu toate acestea, vom 
putea vorbi de un control eficient şi modem al serviciilor de informaţii 
româneşti atunci când se va adopta noul pachet de legi privind securitatea 
naţională a României, sperând că acesta va fi rndactat într-o formă uşor de 
reţinut şi mai ales de lucrat cu el . Este nevoie de prevederi clare, concise care 
să nu fie disipate într-un număr mare de acte normative. 

Mircea Iordănescu 
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Spionaj cu materialul clientului 

CÂND DOAR BĂNUIM, NE INDIGNĂM,CÂND AVEM PROBE, 

NE RESEMNĂM .•. 

Domnul Boris Hagelin, până şi acolo, în lumea umbrelor, trebuie că a 
simţit indignarea utilizatorilor de produse Crypto AG. Dar nu numai a 
acestora ! Potrivit dezvăluirilor recente, cunoscutul fabricant de maşini de 
cifrat a adus atingere şi criptologiei neguvernamentale, private, a compromis 
conceptul de entitate independentă economic şi legalitate, precum şi pe cel 
de neutralitate. 

Firma pe care a condus-o pana m anul 1970 are ş1 azi 
sloganul "Continuitate, precizie, încredere şi independenţă". Se mândreşte cu 
faptul că este lider de peste 60 de ani în domeniul secretizării informaţiilor. 
Şi nu credem că ar fi o laudă fără a avea o susţinere faptică. Nu se omite 
precizarea că firma este elveţiană, de parcă statutul şi notorietatea Elveţiei s
ar transmite automat în coroniţa cu care se împăunează firma. 

Este adevărat că s-a preocupat să dezvolte soluţii de securitate a 
datelor foarte exacte şi adaptabile nevoilor clienţilor. Dar faptul că firma 
CRYPTO AG ar fi fost "un partener de încredere al clienţilor ei" nu mai este 
credibil în lumina dezvăluirilor recente. . .  iar expertiza integrată nu a 
servit "exclusiv securitatea" clienţilor. Formularea, oarecum interpretabilă, 
potrivit căreia CRYPTO AG "asigură în cele din urmă clienţilor săi controlul 
asupra sistemelor lor de securitate'', ar fi trebuit să însemne că furnizorul de 
echipamente şi sisteme de criptare a informaţiilor îşi asigură clienţii că 
produsele sale, prin posibilităţile de "individualizare" a aranjamentelor 
interne ale maşinilor şi marea variabilitate a cheilor de cifrare, nu prezintă 
vulnerabilităţi date de faptul că furnizorul cunoaşte algoritmii implementaţi 
în echipamentele vândute, precum şi detaliile tehnice constructive şi de 
exploatare a lor. 

Serviciile de informaţii americane şi britanice s-au folosit de o mai 
veche relaţie secretă cu fondatorul acestei companii suedeze de echipamente 
criptografice pentru a fi ajutate să-şi spioneze adversarii pe timpul 
Războiului Rece, după cum se poate constata din documente recent 
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desecretizate, analizate de BBC, la care se referă Gordon Corera în 
articolul "Cum au spionat NSA şi GCHQ în timpul Războiului Rece". 

Cererea de maşini de cifrat performante, precum celebra Enigma 
germană, a crescut după Al Doilea Război Mondial. O companie privată a 
câştigat cursa pentru a răspunde acestor solicitări de echipamente 
criptografice. Această companie, fondată de Boris Hagelin, un inginer suedez 
strălucit, născut în Rusia, a fost Crypto AG. Hagelin fumizase echipamente 
criptografice armatei americane, pentru a fi folosite pe timpul războiului, 
chiar înainte de a-şi muta afacerea din Suedia în Elveţia. După război, Crypto 
AG avea să-şi dezvolte afacerea, vânzând maşini de cifrat în toată lumea. 

Dar, ceea ce clienţii companiei nu ştiau, a fost faptul că Hagelin 
însuşi a ajuns la un acord confidenţial cu William F. Friedman, părintele 
fondator al serviciului american de spargere a codurilor din cadrul Signals 
Intell igence Service, o agenţiei a armatei americane, iar, din 1 952, criptolog 
şef al National Security Agency (NSA). Zvonuri despre această înţelegere 
secretă circulaseră deja cu decenii în urmă. În cunoscuta lucrare "The Puzzle 
Palace" (Palatul enigmelor), James Bamford făcea referiri la relaţia amicală 
dintre Friedman şi Hagelin. În anul 1 995, şi ziarul Baltimore Sun scria 
despre existenţa unor indicii privind unele contacte între Crypto AG şi 
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RVICD SPECIALE 

National Security Agency (NSA) încă din anii 1 970, cărora firma elveţiană 
le-a răspuns că pretinsa înţelegere ar fi "o pură invenţie".Noile dezvăluiri 
incriminatorii despre înţelegerea dintre Hagelin şi serviciile secrete 
americane au fost dezgropate de curând, după publicarea celor peste 52.000 
de pagini de documente declasificate ale NSA în primăvara acestui an, graţie 
investigaţii lor făcute de BBC, care a pus cap la cap şi a corelat diferite pasaje, 
f'ară însă a putea reconstitui toate detaliile afacerii .Într-un document din anul 
1955 se vorbea despre vizita la Zug, în Elveţia, unde se stabilise societatea 
Crypto AG, a lui Wiliam Friedman, "special assistant" al directorului NSA, 
care era purtătorul unei propuneri agreate de serviciile de informaţii 
americane şi britanice. Friedman i-a oferit lui Hagelin răgazul necesar să 
reflecteze asupra propunerii, dar Boris a acceptat-o pe loc. Iniţial, înţelegerea 
prevedea promisiunea lui Hagelin de a-i ţine la curent pe cei din NSA şi 
GCHQ (Govemment Communications Headquarters din Marea Britanie) cu 
specificaţiile tehnice ale maşinilor de cifrat şi de către cine a fost cumpărat 
fiecare model . Deja  acestea reprezentau o gravă încălcare a fidelităţii firmei 
furnizoare faţă de cumpărătorii săi, deoarece apărarea intereselor clienţilor 
este determinantă în lumea afacerilor. Specialiştii domeniului cunosc �ât de 
valoroase sunt asemenea informaţii pentru criptanalişti, care au astfel 
posibilitatea să transforme imposibilul în posibil, să scurteze timpul necesar 
decriptării, să reducă efortul pentru aflarea conţinutului secret al mesajelor 
interceptate şi să elimine posibilitatea deprecierii în timp a preţioaselor 
informaţii obţinute pe aceste căi . 

Mai mult, o seamă de clienţi ai Crypto AG, au fost "trădaţi" de-a 
binelea. În loc să li se ofere maşini de cifrat cu capacitate criptografică de 
secretizare sporită, de ultimă generaţie, li s-au vândut modele cu rezistenţă 
mai redusă la atacurile criptoanalitice, care permiteau o "individualizare" 
(personalizare) mai restrânsă. Acest "succes" a fost comunicat cu mândrie de 
Hagelin prietenului său Friedman (!). 

Câtorva ţări - printre care Egipt şi India - nici nu li s-au prezentat 
modelele mai performante. Oameni familiarizaţi cu domeniul criptologic, al 
culegerii de informaţii sau din lumea afacerilor mai încearcă şi azi să 
intuiască motivele reale pentru care Hagelin a nesocotit interesele clienţilor, 
pe care i-a înşelat pur şi simplu. La vremea aceea, Boris Hagelin a ţinut să-şi 
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SERVICII SPECIALE 

exprime gratitudinea faţă de NSA, prin intermediul prietenului său, Wiliam F. 
Friedman, pentru ceea ce "aceştia au făcut şi continuă să facă pentru membrii 
familiei sale" (un nepot fosese cooptat în forţele aeriene, iar un văr al soţiei 
se angajase la NSA), după cum consemnează celebrul criptolog american. 

Printre clienţii lui Crypto AG au figurat în primul rând ţări din lumea 
a treia: Egipt, Irak, Arabia Saudită, Siria, Pakistan, India, Iordania şi multe 
alte ţări în curs de dezvoltare. Într-o perioadă de emancipare naţională, când 
în România lipsa specialiştilor criptologi era suplinită de entuziasm, iar 
cadrul legislativ şi instituţional era stânjenitor de naiv, din nefericire un 
serviciu criptologic a achiziţionat în anul 1 955  şi a folosit pentru o scurtă 
perioadă un model de maşină de cifrat produsă de Crypto AG, pe care a 
îmbunătăţit-o funcţional ulterior. Numărul estimat al clienţilor din toată 
lumea ai lui Boris Hagelin se estimează a fi fost între 120 şi 1 30 .  

Gordon Corera, în articolul citat mai sus, aminteşte de răsturnarea 
regimului din Irak, în anul 1958, de către militari aparent simpatizanţi ai 
preşedintelui egiptean Gamal Abdel Nasser. Cei care au investigat 
evenimentul consideră că decriptarea comunicaţi ilor cifrate egiptene a 
permis britanicilor să disloce din timp trupe în Iordania aflată în vecinătate 
ca să prevină un eventual atac asupra aliatei lor. 

In legătură cu scandalul declanşat, un reprezentant al Crypto AG a 
ţinut să precizeze că firma se bucura de o excelentă reputaţie printre clienţi 
care erau asiguraţi că era tehnic imposibil ca un terţ să exercite vreo influenţă 
asupra părţilor contractante. Dar, a adăugat că documentele respective 
trebuie analizate pe fondul confruntării dintre Marea Britanie, SUA şi aliaţii 
lor cu blocul sovietic. Un reprezentant al NSA, a dezvoltat ideea cu ceva mai 
mult cinism, apreciind că nu este surprins că SUA şi Marea Britanie erau 
deosebit de preocupate de securitatea comunicaţiilor şi a sistemelor folosite 
de unele ţări europene, ca să se asigure că informaţiile sensibile ale ţărilor 
NATO nu sunt vulnerabile la penetrarea de către Uniunea Sovietică, pe de o 
parte, iar pe de altă parte, este normal ca SUA să prevină ca produsele 
criptografice performante să ajungă în mâinile adversarilor săi . 

Dar cum a ajuns J3oris Hagelin să fie unul din cei mai cunoscuţi 
furnizori de echipamente criptografice? Boris Caesar Wilhelm Hagelin s-a 
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născut pe 2 iulie 1 892 în Adshikent (Caucaz), Azerbaidjean, din părinţi 
suedezi . A murit în anul 1 983 . Tatăl său a fost, din anul 1 9 1 9, când a părăsit 
Rusia, acţionar la firma lui A G Damm care comercializa maşini de cifrat 
echipate cu rotorul patentat de Damm în acel an. În 1 922, tânărul inginer 
Boris Hagelin a fost angaj at la firma lui Damm pentru a reprezenta interesele 
familiei sale şi ale lui Emanuel Nobel . Boris Hagelin reuşeşte să simplifice 
mecanismul conceput de Damm şi să-l adapteze pentru comunicaţiile 
militare de campanie. Armata suedeză face în anul 1 926 o comandă serioasă 
de maşini numite de realizator B-2 1 .  După moartea lui Damm, în 1 927, Boris 
Haghelin preia controlul firmei în condiţii foarte avantajoase, iar în anul 
1 932 o restructurează. Pe parcursul anilor '30, Hagelin proiectează versiuni 
mereu îmbunătăţite ca valoare criptografică, mai uşor de manipulat, mai 
sigure în funcţionare, modelele C-3 5, C-36, C-38.  

La începutul celui de-Al Doilea Război Mondial, Haghelin s-a mutat 
din Suedia în Elveţia, traversând Germania, ducând în bagaj ele sale proiectul 
ultimului model de maşină de cifrat, şi reînfiinţează compania în Zug, sub 
numele, păstrat până şi astăzi, Crypto AG. 

Modelul C-38 avea să fie construit pe pământ american, în statul 
Michigan, sub denumirea M-209, model folosit pe scară largă de armata 
americană (zeci de mii de bucăţi, potrivit unor surse: 140.000 de exemplare). 
Astfel, David Kahn, autorul lucrării fundamentale "The Codebreackers", 
remarcă faptul că Boris Hagelin a fost singurul fabricant de maşini de cifrat 
care a ajuns milionar. Dar cât de performantă era M-209 ? Există indicii că, 
încă de prin anul 1 943, criptoanaliştii germani reuşiseră să citească mesaje  
criptate cu această maşină. În anii '70, când D. Ritchie, J. Reeds ş i  R .  Morris 
au putut demonstra că maşina era atacabilă dacă se deţinea un mesaj de circa 
2.000-2.500 de litere cifrat cu aceasta, după o discuţie cu reprezentanţii NSA, 
autorii au decis să nu facă public rezul tatul deoarece li s-a spus că "principiul 
este aplicabil la maşini aflate încă în uzul unor guverne străine". 
Azi, "spargerea" acestei maşini de cifrat a devenit un exerciţiu util pentru 
formarea tinerilor decriptori . Cu toate acestea, armata americană a continuat 
să o folosească chiar şi în timpul războiului coreean. 

În anul 1 957, William F. Friedman, aflat deja  la pensie, a fost chemat 
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la NSA pentru a i se încredinţa o misiune secretă care implica contactarea lui 
Boris Hagelin. William şi Boris se cunoşteau de pe vremea când Boris 
Hagelin s-a · aflat în America pentru construcţia maşinii M-209. 
Experimentatul criptolog american îi făcuse suedezului numeroase propuneri 
de îmbunătăţire a calităţii criptografice a algoritmului implementat în maşina 
de cifrat respectivă. Cei doi mai aveau un element comun. Ambii se 
născuseră în Rusia l a  un an diferenţă. Locul naşterii lui Wolf Frederick 
Friedman a fost Chişinăul, pe atunci parte a Rusiei imperiale. Tatăl său era 
un evreu din Bucureşti, care a emigrat în SUA la un an după ce i s-a născut 
fiul . Familia l-a urmat după doi ani . Trei ani mai târziu, la naturalizare, 
numele de botez al fiului său s-a schimbat în William. 

Preocupările lor criptografice s-au întîlnit doar tangenţial . Friedman 
este celebru pentru reuşita sa şi a oamenilor din subordine, din cadrul SIS 
(Signals Intelligence Service), în frunte cu Frank Rowlett, de a fi decriptat 

mai multe sisteme diplomatice de cifru japoneze culminând cu bine 
cunoscutul "Purple". Cum l-a înduplecat William pe Boris să accepte 
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propunerea, nu prea onorantă, pe care i -a făcut-o? În niciun caz povestindu-i 
prin ce momente dramatice a trecut el ca urmare a eforturilor intelectuale 
intense şi prelungite pentru spargerea codurilor. 

Dar întrevederea şi acordul dintre W. F. Friedman şi B. Hagelin n-a 
fost decât începutul . Câţiva foşti angajaţi la Crypto AG au declarat că firma 
lor a cooperat mult timp cu serviciile de informaţii americane şi germane. 
Chiar după retragerea lui Boris de la conducerea firmei în 1 970, oaspeţi 
misterioşi au continuat să vină în fabrică. Unul din aceşti vizitatori, a declarat 
un fost angajat al firmei Crypto, a fost un criptolog al NSA pe nume Nora L.  
Mackebee. Un memorandum al unei întruniri din 1 975, procurat de revista 
Sun, o menţionează pe Nora ca participantă la o discuţie privind proiectul 
unei noi maşini de cifrat. Bob Newman, un inginer de la firma Motorola a 
declarat că a participat la mai multe întâlniri cu doamna Mackebee şi cu 
oficiali de la Crypto, în anii ' 70, când Motorola ajuta firma Crypto AG să 
facă trecerea de la maşinile de cifrat mecanice la cele electronice. 

Când s-a retras în anul 1 970, Boris Hagelin a făcut aranjamentele 
necesare pentru ca gigantul electronic german Siemens să preia controlul 
managerial al firmei Crypto. Dar SUA continuau "să privească peste umărul 
acestor intermediari", spunea cu ironie amară un bătrân inginer al firmei . 

Surse jurnalistice dintre foştii angajaţi ai firmei Crypto pretind că au 
auzit, au văzut sau li s-a cerut lor înşişi să facă "manevre" ignobile cu 
aparatura criptografică la care lucrau: schimbarea algoritmilor cu efect în 
slăbirea capacităţilor criptografice ale maşinilor, modificarea sau 
abandonarea unor proiecte prea rezistente la criptanaliză, fapte pentru care, 
pe câte unul îl mai încearcă jena, sau chiar ruşinea pentru încălcarea 
deonotologiei profesionale. 

Din anul 1 979 pînă de curând, proiectarea algoritmilor criptografici a 
fost gestionată cu fermitate de consilierul ştiinţific al companiei, 
matematicianul suedez Kjiel Ove Widman. Foşti colegi ai săi pretind că 
acesta făcea adesea călătorii în Germania şi se întorcea cu instrucţiuni 
privind elementele criptografice pe care trebuiau să le conţină noile maşini 
fabricate. Însă dr. Widman a dezminţit că ar fi fost supus vreunui control sau 
vreunei presiuni externe. Iar doamna Mackebee, pensionată de câţiva ani, a 
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declarat că "nu poate spune nimic despre aşa ceva". 

NSA a supravegheat cu meticulozitate şi ce se petrece în domeniul 
criptografic american. În 1 978, George Davida, un specialist în computere de 
la Universitatea din Wisconsin, a încercat să patenteze un dispozitiv de 
cifrare inventat de el . Invocând Legea secretului din 1 95 1 ,  NSA a 
ştampilat "secret" dispozitivul . George Davida a reacţionat vehement şi i s
au alăturat şi alte voci din domeniul criptologiei neguvernamentale. în cele 
din urmă, între NSA şi mediul ştiinţific a intervenit o înţelegere potrivit 
căreia, înainte de publicarea unei lucrări de natură criptologică, aceasta să fie 
mai întâi "văzută" (şi "avizată"?) de NSA. 

Însăşi chestiunea DES (Data Encryption Standard - standardul 
american de criptare a datelor) şi disputele generate de acest algoritm 
criptografic reprezintă o mostră a controlului exercitat de NSA asupra 
algoritmilor de cifrare uti lizaţi sau implementaţi de firmele americane (bănci, 
companii de software etc) . Ideea de standard criptografic, în sine, este 
absurdă, pentru că exclude competiţia, înlătura posibilitatea ca sisteme de 
cifrare superperformante să poată fi folosite de firme particulare, 
împiedicând astfel controlul guvernamental asupra unor informaţii secrete. 
Dar nu este singura ciudăţenie în faţa căreia trebuie să ne resemnăm. 

În concluzie, se poate afirma că performanţele de invidiat ale 
matematicienilor, informaticienilor, inginerilor şi lingviştilor criptologi 
americani, trebuie apreciate şi prin prisma combinaţiilor informativ-operative 
de genul celor evocate mai sus, care reprezintă o mostră de colaborare între 
SIGINT şi HUMINT, cele două ramuri ale activităţii de informaţii despre care 
nu se ştia că pot colabora pentru obţinerea unor astfel de rezultate. 
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COMPETENŢE SPORITE PENTRU SERVICilLE SECRETE 
FRANCEZE 

La 24 iunie 2015, după dezbateri publice şi parlamentare 

prelungite, Adunarea Nafională a Franţei a adoptat, cu o largă 

nwjoritate, controversata Lege a serviciilor de informa.ţii, apărată de 

guvern în numele luptei antiteroriste şi criticată de societatea civilă, în 

opinia căreia noile reglementări con/ eră un cadru juridic legal 

supravegherii în masă. 
* 

1 ). Începute încă de anul trecut, dezbaterile asupra proiectului de 

lege au fost accelerate după atentatele de la Paris din ianuarie 2015, care 

au vizat redacţia publica/iei "Charlie Hebdo". De la prevenirea atacurilor 
teroriste şi până la combaterea spionajului economic, textul de Lege 
defineşte un larg evantai al misiunilor serviciilor secrete şi formulează 
reglementări privind autorizarea folosirii a numeroase tehnici de spionaj 
(ascultări clandestine, instalarea de microfoane sau camere de luat vederi, 
controlarea comunicărilor IT, accesul la diverse baze de date etc.). 

Noua lege reglementează activităţile următoarelor instituţii : Direcţia 
Generală pentru Securitate Externă, Direcţia Generală pentru Securitate 
Internă, Direcţia de Protecţie şi Securitate a Apărării, Direcţia de Informaţii 
Militare, Direcţia Naţională de Informaţii şi Anchete Vamale şi Serviciul de 
Informaţii ataşat Ministerului de Finanţe - Tracfin. 

Principalul raportor, �eputatul socialist Jean-Jacques Urvoas a 
respins vehement pretinsele lezări ale l ibertăţilor publice şi a insistat pe 
crearea, în premieră, a unui cadru juridic democratic al activităţii 

serviciilor secrete care, în viitor, vor acţiona doar în spiritul legii, 
prerogativele speciale trebuind admise cu condiţia ca acestea să fie 
justificate şi proporţionale cu ameninţările. În opinia parlamentarului 
socialist, totate aceste mij loace ale serviciilor de informaţii fac parte din 
arsenalul de tehnici care susţin conceptul de "alertă timpurie", esenţial în 
prevenirea atacurilor teroriste. 

2). Comisia Naţională pentru Informaţii şi Libertăţi (CNIL), un fel 
de jandarm al vieţii private în Franţa, a exprimat îngrijorarea societăţii 
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civile faţă de o s€!rie de prevederi ale Legii ,  susţinând că măsurile de 

supraveghere sunt mult mai extinse şi chiar mai incisive decât actualele 

reglementări în materie de siguranJă naJională. 

Ca element de noutate, Legea conferă serviciilor de informaţii o 

serie de competen/e ce aparţineau doar puterii judecătoreşti: interceptările 
ambientale, supravegherea informatică şi geolocalizarea unei persoane sau a 
unui obiect, metode lipsite de orice control civil sau garanţii privind deplina 
lor transparenţă şi legalitate. Mai mult, în opinia liderilor CNIL, noua lege 

nu protejază. profesiile liberale (avocaţi, medici, jurnalişti . . .  ), nu specifică 

natura datţlor ce pot fi colectate şi nici nu precizează mijloacele de 

geolocalizare utilizate. 

Cele mai virulente critici vizează dispozitivele de supraveghere 
oficializate de Lege, care conferă un cadru legal unor tehnici folosite 
dintotdeauna de serviciile secrete. Deşi aceleaşi, mijloacele de monitorizare 
aduc o schimbare de paradigmă în tehnicile de informaţii, cu consecinţe 
grave privind protejarea v1eţ11 private şi a datelor personale. 

Preşedintele CNIL, Isabelle Falque-Pierrotin opinează că « nu este 

vorba doar de accesul la informa/ii utile despre o persoană identificată, ci 

de colectarea nediferenţiată a unui important volum de date care se pot 

referi şi la cetă/eni ce nu au nicio tangenJă cu activitatea şi sarcinile 

serviciilor secrete ». 
Liderul Comisiei este dezamăgit că numele CNIL nici nu apare în 

textul Legii şi susţine că, o sinteză a îngrijorărilor societăţii civile cu privire 
la prerogativele sporite acordate structurilor de informaţii ar cuprinde, cel 
puţin, şase mari nemuljumiri referitoare la : 

• captarea datelor de conexiune (metadate sau, în limbajul clasic, 
date despre date), în timp real şi direct de la companiile de telecomunicaţi i, 
pentru a putea detecta mai rapid potenţialii terorişti care intră în legătură cu 
persoane suspecte, deja  identificate. Legea preve�e că serviciile pot preleva 
« totalitatea informaţiilor şi a documentelor » ; 

• construirea unui sistem de detectare automată a activităţilor de 
natură teroristă pe baza unor date şi informaţii anonime, aşa-numitele « cutii 

negre » ;  
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• eliminarea oricăror avize prealabile pentru începerea urmăririi 
informative a unui străin care nu locuieşte de obicei în Franţa, chiar dacă 
măsurile de monitorizare se derulează pe teritoriul francez ; 

• instcdarea de IMSI-catcher (Internationa/ Mobile Subscriber 

ldentity), aparate care imită releele de telefonie mobilă şi pot fi uşor 
confundate cu acestea, folosite la interceptarea traficului comunicaţiilor de 
pe mobilul suspectului . Asemenea dispozitive ar fi trebuit, conform 
criticilor noii legi, să fie supuse unui sistem de control similar celui privind 
celelalte tehnici de supraveghere; 

• crearea unor fişiere de date sensibile care, deşi supuse Legii 
Informaţiei şi Libertăţilor, nu pot fi controlate/acesate de experţii CNIL, ca 
în cazul fişierelor altor instituţii cu atribuţiuni în sistemul de apărare, ordine 
publică şi siguranţă naţională ; 

• extinderea şi legalizarea mij loacelor de culegere şi stocare a 
datelor ar fi trebuit însoţită, afirmă criticii Legii, de o sporire 
corespunzătoare a modalităţilor de control asupra activităţii structurilor de 
informaţii. 

Noile reglementări prefigurează conturarea unui dispozitiv de 
supraveghere profund dezechilibrat : există un anumit control în amoniul 

colectării datelor, care lipseşte cu desăvârşire în aval, întrucât nimeni nu 
poate verifica dacă bazele de date sunt alimentate conform legii, vizează 
strict probleme de interes naţional, se respectă termenul de conservare etc. 
(patru ani pentru datele de conexiune şi şase ani pentru inf or mafiile 

cifrate). 

3). Un element care a mai atenuat tonul critic al reprezentanţilor 
societăţii civile îl constituie înfiin/area Comisiei Nafionale pentru 

Controlul Tehnicilor de Informa/ii (CNCTI), cu responsabilităţi şi puteri, 
după opinia noastră, nerealiste : « acces permanent, complet şi direct în 

sediile serviciilor de informafi.i, precum şi la datele rezu,ltate din 

supravegherea internafională ». 
Comisia este unitate administrativă independentă şi înlocuieşte 

Comisia NaJională pentru Controlul Interceptărilor de Securitate, fiind 
formată din nouă membri (2 senatori, 2 deputaţi , 2 membri ai Consiliului de 
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SE 

Stat, 2 magistraţi de la Curtea de Casaţie şi un reprezentant al Autorităţii de 
Regularizare a Comunicaţiilor Electronice şi Poştei). 

Aprobarea pentru folosirea mijloacelor de supraveghere operativă 
este solicitată în scris primului-ministru, după obţinerea avizului Comisiei 
Naţionale pentru Controlul Tehnicilor de Informaţii, Ministerul de Justiţie 

fiind exclus total din acest circuit 

În pofida presiunilor exercitate de politicieni cu conexiuni în rândul 
serviciilor de informaţii, nu a fost aprobat amendamentul potrivit căruia, 

în cazuri de urgen/e operaţionale, structurile de securitate ar putea 

demara măsuri de supraveghere fără avizul Comisiei şi aprobarea 

premierului. 

De asemenea tehnicile la care face referire noua lege nu pot fi 

folosite decât în anumite împrejurări, cum ar fi ameninţări privind : 
securitatea naţională, interesele esenţiale ale politicii externe franceze, 
atacuri teroriste, criminalitate organizată, proliferarea armelor nucleare sau 
violenţe colective ce aduc atingere liniştii publice, însă o asemenea 

« umbrelă » este suficientă pentru a acoperi practic orice fel de operafiuni 

ale serviciilor secrete. 

Alexandru Omeag 
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INTELLIGENCE MOZAIC 

Criptologii români mai bie cunoscuţi 

Un articol de 1 6  pagini - "A Historical Survey of Romanian 
Intelligence" (Scurtă istorie a culegerii de informaţii în România) - din 
revista americană Cryptologia (vol .39, nr.2/201 5), semnat de L.C. Ciungu şi 
D. Kahn, ne bucură nespus şi ne îndreptăţeste să fim mândri din mai multe 
puncte de vedere. În primul rând pentru că David Kahn este un istoric şi un 
jurnalist foarte cunoscut şi respectat. El reprezintă vocea cea mai prestigioasă, 
cea mai autorizată din lume în domeniul istoriei criptologiei, autorul celebrei 
lucrări The Codebreakers. În al doilea râd, subliniez prestigiul şi notorietatea 
revistei care a găzduit articolul în comunitatea specialiştilor criptologi şi nu 
numai . 

. Parcurgând materialul avem înca un motiv să ne mândrim. Cea mai 
mare parte din informaţiile folosite în articol sunt preluate din lucrarea 
merituoşilor autori Vasile Maierean şi Dan Dulciu, membri ai Asociaţiei 
noastre, - "O istorie a criptologiei romanesti" - apărută in anul 20 I O, care 
este citată copios (de circa 27 de ori). Este o obligaţie morală să amintim aici 
şi aportul doctorului în matematica şi criptologie Lavinia Corina Ciungu, 
care, pe lângă conţributiile cu caracter ştiinţific, are meritul de a fi făcut 
accesibile în limba engleză informaţii valoroase din lucrări românesti atent 
selectate. 

Vasile Maierean şi Dan Dulciu, David Kahn şi Lavinia Corina 
Ciungu au demonstrat convingator că şi în domeniul culegerii de informaţii, 
inclusiv prin mijloace criptologice, România, dupa cum afirmă David Kahn 
în articolul amintit, şi-a castigat locul meritat "pe harta lumii". 

Eugen Nicolaescu 

Ucraina 
- Procuratura militară a Ucrainei îl acuză de înaltă trădare pe fostul 

şef al contra-informatiilor SBU (serviciul ucrainean de informaţii}, Dosarul 
generalului Vladimir Bika a fost instrumentat de procuratura militară, a 
declarat la Kiev, adjunctul Procurorului General al Ucrainei, procurorul-şef 
militar Anatoli Matios. 
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SERVICII SPECIAL� 

Potrivit acestuia, biroul procuroului mil itar a finalizat ancheta în cazul 

generalului Bika, care a spij init FSB (Serviciul Federal de Securitate al 

Rusiei) în desfăşurarea activităţilor subversive în perioada decembrie 20 13 -
februarie 20 14. 

Matios a menţionat că generalul Bika la indicaţiile agenţilor FSB, pe 

canale criptate, transmitea pe serverele FSB informaţii secrete din interiorul 

SBU. 

Ungaria 
- Janos Lazar, în calitate de şef al cancelariei premierului ungar, este 

practic şeful comunităţii de informaţii a Republicii Ungare (spionajul este 

condus direct de Istvan Pasztor, fost ataşat militar la ambasada Ungariei la 

Washington). El a declarat în faţa parlamentului că restructurarea serviciului 

s-a încheiat. Principala provocare pentru spionajul ungar ţine de schimbările 

radicale produse în regiune de conflictul dintre Rusia şi Ucraina. 
În discursul său din Parlament, Lazar a trecut repede de la situatia din 

Ucraina la cea din România. El a declarat că autorităţile române îi acuză pe 

etnicii maghiari din România de "infracţiuni închipuite" şi că Ministerul 

Justitiei de la Bucureşti are o agendă anti-ungară clară care ar afecta inclusiv 

libertatea religioasă a maghiarilor. Lazar mai susţine că "în spatele vălului 

transparenţei şi al justiţiei'', guvernul român duce o campanie împotriva 

bisericilor maghiare . .  Oficialul ungar susţine că România şi Slovacia au făcut 

lobby cu succes la Bruxelles pentru ca au o reţea de spioni bine angrenată la 

vârful UE, în timp ce Ungaria suferă la acest capitol. 

Potrivit lui Lazar bazinul carpatic şi soarta comunităţii maghiare de 

aici va deveni un subiect fierbinte în următorii zece ani .  

Orientul Mijlociu 
- Organizaţia Hamas a prins un delfin despre care pretinde că a fost 

antrenat de Israel să spioneze. Acesta era echipat cu aparatură de 

monitorizare de la distanţă şi o cameră video. De asemenea delfinul avea un 

dispozitiv cu care putea omorî sau răni în cazul că se încerca capturarea lui. 
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CULTURA DE SECURITATE, CULTURA POLITICĂ 

PAPA FRANCISC IN ROMANIA 

Proiectata vizită a papei în România la invitaţia preşedintelui Klaus 

Iohanis ne obligă să trecem în revistă evolutia modelelor românilor, cel orto

dox moldo-valah şi cel unit cu Roma, latinist, al Şcol i i  Ardelene. Carpaţi i 

despart Orientul de Occident atât fizic, cât şi spiritual, social-politic. 

1054: Marea Schismă. Constantinopolul şi Roma se anatemizează reciproc. 

12 14:  Cruciaţii refac pentru scurt timp unitatea creştină. 

1439: Împăratul Bizanţului şi papa de la Roma refac la Conciliul de la 

Florenţa unitatea creştină, dar Constantinopolul cade sub turci şi Luther face 

reforma. 

1600: Mihai Viteazul aderă la Liga Creştină a Sfântului Imperiu Roman 

condusă de papă, reface unitatea naţională, dar cea spirituală eşuează şi e 

decapitat. Dan S. 
1700: Ortodocşii români din Transilvania se unesc cu Roma, descoperă astfel 

originea latină a neamului şi Scoala latinistă, Ardeleană formulează 

Programul de emancipare naţională, care intră în conflict atât cu maghiarii ,  

cât şi cu greco-slavii din Ţările Române. 
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CULTURA DE SECURITATE, CULTURA POLITICĂ 

1 859: Alexandru Ioan Cuza uneşte Moldova cu Muntenia. Unirea cu Roma 

eşuează. 

1 9 1 8-' 40: România Mare este visul împlinit al lui Mihai Viteazul, a lui Cuza 

şi nu în ultimul rând al Şcolii Ardelene. Unirea cu Roma eşuează I România 

Mare se dezmembrează. 

1948: Biserica unită cu Roma e integrată în Biserica moldo-valahă. Modelul 

de viaţă occidental e interzis, cel ortodox acceptat de comunişti devine 

dominant până în anul 1989. 
1962-65:  În vremea Conciliului de la Vatican, papa Paul al VI-lea s-a întâlnit 

cu patriarhul ortodox Athenagoras (aromân) şi au revocat decretele de 

excomunicare. Un Sinod Ortodox nu a avut loc, totuşi ridicarea anatemei a 

generat o destindere în Lagărul ortodoxo-comunist, care sub Mihail S. 

Gorbaciov şi Fericitul Ioan Paul al II-iea s-a încheiat cu renunţarea la 

marxism-leninism şi la Cortina de Fier. 

1973 : Nicolae Ceausescu este ]n vizită la papa Paul al Vl-lea, care îl asigură 

de sprij in şi îi înmâneaza un memoriu legat de soarta Bisericii unite. După un 

deceniu de bunăstare, când a ieşit la iveală reaua credinţă a Dictatorului, e 

lichidat. 

1989: Dupa desfiinţarea Lagărului 

moscovit şi a Cortinei de Fier, 

Biserica unită cu Roma este din 

nou recunoscută legal, bisericile şi � 

bunurile nu sunt însa retrocedate. 

199 1 :  Ion Iliescu, reprezentant al 

curentului ortodoxo - comunist 

moldo-valah merge în vizită la 

Fericitul Ioan Paul al II-iea la 

, 

Roma, dar refuză să- I primească pe suveranul pontif în România. 

1999: Emil Constantinescu îl invită pe papă la Bucureşti şi Fericitul Ioan 

Paul al II-iea este primit călduros de sute de mii de credincioşi, care 

scandează UNIRE, UNIRE. Aderarea României la UE/NA TO, la civilizaţia 

occidentală devine apoi realitate. 

20 1 3 :  Traian Băsescu este primit la Roma de papa Benedict al XVI-iea. 

3 1  
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20 1 5 :  Klaus Johannis îl invită în România pe papa Francisc, preşedintele 

aflat în vizită la Roma. 

Papa Francisc a lansat la Istanbul un apel ferm pentru unitatea 

Bisericilor Catolică şi Ortodoxă, despărţite de un mileniu, arătând că 

victimele războaielor şi tinerii cer ca acest pas istoric să fie făcut. 

„ Singurul lucru pe care îl doreşte Biserica Catolică şi pe care îl urmăresc 

ca Episcop al Romei (_ . .  .) este comuniunea cu Bisericile Ortodoxe '', a 

asigurat Suveranul Pontif într-un mesaj citit in faţa Patriarhului Ecumenic al 

Constatinopolului, Bartolomeu I, după ce au participat împreună la o 

liturghie. 

De o importanţă exceptională în mesaj este faptul că Papa a ţinut să 

sublinieze că nu există nici o pretenţie din partea catolicilor: 

„ Biserica Catolică nu doreşte să impună nici o condiţie, în afara celei a 

profesiunii de credinţă comune. Suntem gata să căutăm împreună 

modalităţile prin care să garantăm unitatea necesară a Bisericii în condiţiile 

actuale. " 

Papa Francisc şi-a continuat mesajul istoric: 

„Jn lumea de astăzi se ridică cu putere voci pe care nu putem să nu le auzim 

şi care cer Bisericilor noastre să-şi asume până la capăt condiţia de 

discipoli ai Domnului nostru Iisus Hristos ". 

Bisericile Catolică şi Ortodoxă s-au separat în 1 054, când Papa Leon 

al IX-lea şi Patriarhul Mihail I Celularie al Constantinopolului şi-au aruncat 

reciproc anatema. 

Printre diferenţele care divizează cele două blocuri creştine se află 

celebrul Filioque (Catolicii susţin că Duhul Sfănt din Sfănta Treime purcede 

din Tatăl şi din Fiul, în vreme ce Ortodocşii cred că acesta purcede doar din 

Tatăl), sau Primatul Papei (întâietatea, infailibilitatea şi superioritatea faţă de 

ceilalţi episcopi). 

Spre deosebire de Papă, Patriarhul Constantinopolului nu are putere 

reală asupra lumii ortodoxe, el având doar un rang onorific. Bisericile 

ortodoxe sunt autocefale, ele nu se subordonează unui Primat din afara ţării .  

Viorel Roman 
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ORGANIZAŢIA PENTRU SECURITATE ŞI COOPERARE ÎN 
EUROPA - OSCE ÎMPLINEŞTE 40 DE ANI DE 

EXISTENŢĂ. TRECUT ŞI VIITOR 

La 1 august 1975, la Helsinski, şefii de stat sau de guvern din 3 5  de 
state europene, plus SUA şi Canada, au semnat într-un cadru festiv şi solemn 
Actul final al Conferinţei pentru Securitate şi Cooperare în Europa 
transformată în decembrie 1 994 în Organizaţia pentru Securitate şi 
Cooperare în Europa - OSCE. 

Oportunitatea creării acestei organizaţii. Scurt istoric 

Bătrânul nostru continent, leagăn al culturii şi civilizaţiei, dar şi o 
vastă zonă de pe care s-au declanşat cele două războaie mondiale în secolul 
20, a cunoscut, aproape continuu, puternice convulsii ,  tensiuni şi conflicte 
militare. Uriaşele pierderi umane şi materiale provocate în cel de al Doilea 
Război Mondial în Europa, inclusiv prelungirea acestuia sub forma 
"Războiului Rece", cu tot cortegiul însoţitor de suferinţe, privaţiuni şi 
suferinţe, ca şi teama izbucnirii unei noi conflagraţii de întindere 
internaţională au făcut ca, în cele din urmă, să învingă înţelepciunea şi 
raţiunea politică în această parte de lume. 

După tatonări şi suspectări reciproce, împinse până la limita 
producerii răului catastrofal, cele două blocuri de state principial opuse şi 
aparent ireconciliabil, ambele aflate, paradoxal, atât în faţa cât şi în spatele 
aşa-zisei "Cortine de Fier" (în funcţie de interesul propagandist avut şi de 
locul ocupat conjunctural, în sala de spectacol politic sau în culise ori pe 
scena imaginată metaforic dar şi ideologic de regizorul Occidental al 
"Războiului Rece") au ajuns la înţelegerea necesităţii de a găsi împreună o 
soluţie paşnică pentru ieşirea din grava criză ce se produsese. 

Declaraţia de la Bucureşti, din 6 iulie 1 966, a întâlnirii la nivel înalt 
a statelor membre ale Tratatului de ia Varşovia, prin care 
propunea . . .  "Convocarea unei conferinţe general-europene pentru discutarea 
problemelor referitoare la asigurarea securităţii în Europa şi la  stabilirea unei 
colaborări paneuropene", a constituit momentul declanşator al noii evoluţii a 
relaţiilor interstatale pe continentul nostru. 

Este util şi oportun să reamintim, şi cu acest pri lej ,  rolul de pionerat 
interpretat de diplomaţia română care, în prealabil ( 1 965) reuşise să 
determine Adunarea generală a ONU să adopte iniţiativa ţării noastre 
materializată în rezoluţia "Acţiuni pe plan regional în vederea îmbunătătirii 

33 

https://biblioteca-digitala.ro



CULTURA DE SECURITATE, 

relatiilor de bună vecinătate între state europene. apartinând unor sisteme 
social-politice diferite" .  

Au fost necesari şase ani de stăruitoare eforturi pentru a determina 
statele "vestice" să ia loc la masa tratativelor. 

Începutul s-a produs în mica localitate finlandeză Dipoli, de lângă 
Helsinski, la 22 noiembrie 1 972. Atunci a avut loc şi prima bătălie politico
diplomatică pentru impunerea consensului ca una din regulile procedurale de 
bază ale viitoarei Conferinţe pentru Securitate şi Cooperare în Europa. 
Meritul a aparţinut delegaţiei române care, cu tact, perseverent şi persuasiv, a 
reuşit să determine acceptarea consensului, ca regulă esenţială în conexiune 
cu celelalte reguli de procedură, pentru desfăşurarea tuturor reuniunilor 
Forumului general european ce se prefigura. 

Cum era de aşteptat negocierile au fost dificile pentru că ţările 
participante aveau, atât interese proprii, cât şi interese comune, care se 
cereau luate în considerare şi armonizate corespunzător. 

Pentru toate statele participante negocierile au constituit un prilej de 
cunoaştere a poziţiei fiecăruia în probleme majore cum au fost, şi sunt încă, 
prevenirea conflictelor armate pe continent, asigurarea stabilităţii şi 
securităţii în Europa între ţări aparţinând unor orientări şi alianţe militare, 
politice şi economice diferite, dezvoltarea şi diversificarea cooperării în 
domeniile economic, cultural-ştiinţific, mediului înconjurător, turismului şi 
sportului, precum şi intensificarea contactelor umanitare concepute în cadrul 
larg al democraţiei şi statului de drept, al respectării drepturi lor şi libertăţilor 
fundamentale ale omului . 

Lucrările CSCE au pus în evidenţă şi preocuparea anumitor state, în 
special a marilor puteri , de a obţine câştig de cauză în scopuri precise cum au 
fost, de pildă: reconfirmarea politico-juridică a graniţelor postbelice - cazul 
URSS îndeosebi, care cuprindeau şi teritorii anexate prin forţă şi abuz 
(statele baltice, o parte din Polonia, Basarabia, Bucovina de Nord, ţinutul 
Herţa); cazul Franţei ; care-şi vedea consacrată actuala frontieră cu Germania 
ş .a. La rândul său, Germania Federală, a reuşit să obţină înserarea în textul 
Actului final al CSCE a posibilităţii modificării paşnice a frontierelor, 
speranţă care, i-a permis ulterior, reunificarea cu fosta R.D.Germană. 

Statele mij locii şi mici, din ambele tabere, inclusiv cele neutre şi 
nealiniate, dezavantajate în raporturile cu marile puteri, au văzut în 
finalizarea CSCE un plus de siguranţă şi linişte, ceea ce le-a permis să se 
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angaj eze ulterior mai încrezătoare în soluţionarea multiplelor probleme cu 
care se confruntă. 

Meandrele regulii de procedură. Consensul 
organizarea CSCE şi în activitatea sa. 

Distorsiuni în 

Consensul înseamnă în timpul negocierilor pentru finalizarea CSCE 
şi apoi, până în ianuarie 1 992, "absenta oricărei obiectii (opozitii) exprimată 
de reprezentantul unui stat membru al CSCE si prezentată de acesta ca fiind 
un obstacol pentru adoptarea hotărârii respective" . 

O primă distorsiune s-a produs chiar în faza de conturare a statelor 
participante la procesul de înfăptuire a CSCE când, pentru a putea demara 
negocierile paneuropene, s-a acceptat includerea şi a SUA şi Canadei, altfel 
se bloca orice acţiune şi proiectul eşua. 

Au fost luate în considerare realităţile  politice din Europa postbelică, 
precum şi temerea SUA de a nu scăpa de sub influenţa şi controlul lor vestul 
continentului . Şi astfel, din start, acest fenomen care se dorea pur european, 
cu problemele şi particularităţile sale şi-a pierdut acest caracter, creându-se o 
nedorită breşă de natură structurală. O altă concesie s-a făcut la Reuniunea 
de la PRAGA, din 30-3 1 ianuarie 1 992, când s-a hotărât primirea în CSCE a 
cinci state din vecinătatea continentului nostru: Kazahstan, Kîrghâstan, 
Tadjiki stan, Turkmeninstan şi Uzbekistan. 

Argumentele pro şi contra invocate atunci sunt astăzi superflue, 
găsindu-ne acum în faţa faptului împlinit. 

A apărut şi o altă situaţie inedită: acordarea statutului de observator 
Croaţiei şi Sloveniei devenite state independente în urma dezmembrării 
fostei RFS Yugoslavia, în pofida faptului că SUA, Turcia şi alte state 
membre ale CSCE nu le recunoscuseră până atunci independenţa. 

Acest proces de lărgire a cadrului organizaţional a continuat 
ajungându-se treptat la 5 5  de stat membre depăşindu-se numărul fondatorilor 
euro-nord americani cu 20 de noi membri din arealul asiatic. Putem spune că, 
în fapt, CSCE s-a transformat într-o structură euro-nord americano-asiatică! 

Distorsionarea gravă a cadrului stabilit prin Actul final de la 
Helsinski impune reconsiderarea şi readaptarea OSCE ca urmare a hotărârii 
luată de reuniunea CSCE din decembrie 1 994 de transformare a CSCE în 
SCE) la evoluţiile produse în viaţa internaţională din 1 975 şi până acum, în 
20 1 5 . 
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Trebuie remarcat că de la crearea sa şi până la Reuniunea de la Praga, 
din 1 992, în condiţiile "Războiului Rece", organizaţia a desfăşurat o 
activitatea pozitivă şi constructivă. Organizaţia a contribuit la identificarea 
de soluţii pentru aplanarea unor stări tensionate ce puteau degenera în 
conflicte, în prevenirea altor situaţii periculoase, care ameninţau stabilitatea 
şi securitatea în perimetrul de competenţă al OSCE. 

Cooperarea pe multiple planuri, inclusiv în domeniul sensibil al 
respectării drepturilor şi libertăţilor fundamentale ale omului, mai ales după 
pretinsa încheiere a "Războiului Rece", nu a fost pe măsura aşteptărilor. 
Statele occidentale membre ale OSCE au avut o poziţie oscilantă, 
inconsecventă şi ambiguă, deseori protecţionistă în contradicţie cu 
prevederile Actului final de la Helsinski, dar şi cu celelalte documente 
internaţionale în această materie: la acordarea de vize pentru intrarea, 
şederea şi stabilirea în aceste state, la primirea de emigranţi dornici să-şi 
găsească un loc de muncă, la aplicarea unui tratament de inegalitate, chiar 
discriminatoriu în multe privinţe etc. 

Cu toate aceste neîmpliniri şi dificultăţi - multe previzibile şi inerente 
-, OSCE s-a manifestat deseori ca un liant între statele membre, care 
aparţinuseră unor sisteme social-economice şi politice diferite, cu interese şi 
probleme interne specifice zonei geografice şi istoriei naţionale. 

Oportunitatea existenţei În continuare a Organizaţiei 

Evoluţia OSCE şi activitatea desfăşurată timp de 40 de ani, de la 
semnarea Actului final de la 1 august 1 975 la Helsinski, care i-a dat naştere, 
precum şi situaţia prezentă, impun cu necesitate,printre altele,unele măsuri : 
1 .  Analizarea existenţei, în continuare a OSCE şi în caz afirmativ, adaptarea 
realistă a scopurilor şi obiectivelor urmărite. 2. Revederea căilor, mij loacelor 
şi procedurilor pentru eficientizarea activităţii .  3 .  Convergenţa activităţii cu 
prevederile în permanenţă şi necesară înnoire ale Cartei ONU şi 
organizaţiilor şi organismelor internaţionale în ceea ce priveşte specificul 
activităţii OSCE. 4. Delimitarea întinderii teritoriale şi a sferei de acţiune a 
OSCE, inclusiv schimbarea denumirii pentru punerea de acord cu realitatea, 
conferindu-i-se o identitate clară în angrenajul relaţi ilor internaţionale şi 
evitarea oricăror forme de paralelism cu alte organizaţii - NATO, Uniunea 
Europeană, Consi liul Europei ş.a. 5 .  Menţinerea regulii de bază a 
Consensului, ca procedură de natură a preveni tentaţia abuzurilor din partea 
unor state membre mai puternice. De asemenea, menţinerea şi aplicarea cu 
consecvenţă a celorlalte reguli de procedură stabilite la crearea OSCE: a) 
garticiparea statelor membre, de sme stătător, ca state independente şi 
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suverane, în condiţiuni de egalitate; b) rotaţia la conducerea organizaţiei şi 
reuniunilor sale. 

Consensul, ca regulă de adoptare a tuturor hotărârilor de fond şi de 
procedură, a constituit timp de peste 25 de ani un garant al statelor mici şi 
mij locii membre ale OSCE, împotriva tendinţelor cu iz autoritar, a 
presiunilor de tot felul, precum şi a influenţelor nefaste şi primatului Forţei 
(militare, politico-diplomatice, economice, de securitate, energetice etc. )  

Regula Consensului exprimă egalitatea de tratament a statelor 
membre ale OSCE, o manifestare concretă a independenţei şi suveranităţii 
lor, un instrument major de protecţie şi promovare a intereselor naţionale 
specifice. 

Obligativitatea căutării, cu bună credinţă şi voinţă politică sinceră, 
prin luarea în considerare a punctelor de vedere şi intereselor tuturor părţilor 
semnatare, a modalităţii de soluţionare a problemelor aflate în atenţie, astfel 
ca, finalmente, să nu se întâmpine nicio opoziţie, reprezintă o cerinţă 
esenţială a regulei consensului. 

Utilitatea şi raţiunile regulei consensului au fost apreciate şi 
recunoscute aproape unanim în anii premergători semnării Actului final al 
CSCE (OSCE), în cercurile politice şi guvernamentale, în cele diplomatice şi 
în mass-media timpului elogiindu-se, totodată, meritele iniţiativei româneşti 
şi maniera temeinic argumentată şi perseverent susţinută din punct de vedere 
politic şi juridic încât nimeni nu s-a pronunţat împotriva adoptării .  

Reproducem, în acest sens, unele din numeroasele consideraţii şi 
aprecieri : "o încercare în direcţia stabilirii unor relaţii noi, de egalitate 
deplină între statele europene; România va avea un loc special în cadrul 
CSCE, iniţiativele sale putând polariza interesul multora, cu deosebire al 
ţărilor mici şi mij locii; Românii au venit atât de bine pregătiţi la Conferinţă, 
încât au putut să pareze uşor manevrele contrare . . .  " (Cartea lui Valentin 
Lipatti "Conferinţa pentru Securitate şi Cooperare În Europa" apărută în 
1 985 . 

Această barieră împotriva abuzurilor şi manevrelor statelor puternice 
deranj a tot mai mult statele respective, SUA şi URSS în primul rând, care se 
poticneau deseori de "VETO-ul " consensului . De aceea, pentru înlăturarea 
acestui "obstacol " s-a declanşat tot mai vizibil şi apăsat o acţiune de erodare 
ca fază pregătitoare. Începutul l -a constituit avansarea şi susţinerea unei 
formule bizare în cadrul , chipurile, Consensului : "Consens- I " , în fapt un 
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adevărat "nonsens", pus în aplicare insistent imediat. Şi în acest fel avem o 
regulă ciudată: "VETO-ul rară VETO" ! 

Abdicarea de la regula originală a Consensului s-a înfăptuit de jure şi 
de facto la Reuniunea OSCE de la Praga (30 - 3 1  ianuarie 1 992). Tendinţa 
era clară: preluarea unor problematici din competenţa şi preocupările OSCE 
şi abordarea acestora în cadrul altor instituţii şi organizaţii după reguli 
specifice lor, unde statele vestice aveau cuvântul hotărâtor. Tot atunci a 
început acţiunea de canalizare a problemelor negative specifice minorităţilor, 
exclusiv sau aproape exclusiv, spre statele din estul Europei . Şi acesta în 
pofida realităţilor care evidenţiau de timp îndelungat existenţa unor grave 
probleme care atrag şi astăzi atenţia; în Marea Britanie - cazul Irlandei de 
Nord şi recent încercarea secesionistă a Scoţiei, Spania - cazul Ţării Bascilor 
şi recent cererea Cataluniei de obţinere a independenţei; Franţa - unde 
corsicanii n-au renunţat la dorinţa de separare; Belgia - unde de mult timp 
există acţiuni de divizare în entităţi statale distincte: flamanzi şi respectiv 
valoni; Germania, unde erau şi sunt forţe active rasi ste, xenofobe etc. 

Împingerea OSCE să trimită, în numele său, o delegaţie în Jugoslavia 
în vederea identificării unei soluţii pentru criza provocată tocmai de 
Occidentul interesat direct, cum se va dovedi apoi, acţiune urmată la scurt 
timp de ingerinţă brută prin intervenţie armată, rară acordul prealabil al 
statului federal jugoslav, ar fi trebuit să facă obiectul unei serioase şi urgente 
analize. 

Această manieră de acţiune trebuie să avertizeze statele membre ale 
OSCE asupra ameninţărilor şi riscurilor la care se expuneau acceptând 
ciuntirea regulei consensului atunci la Reuniunea de la Praga. Astfel, putem 
spune că acest instrument puternic de acţiune, consensul , a fost definitiv scos 
din activitatea OSCE, deschizându-se calea presiunilor şi amestecului în 
viaţa statelor membre. Şi, pe cale de consecinţă, s-a ignorat grav un principiu 
fundamental al relaţiilor internaţionale:  "neamestecul în afacerile  (treburile) 
interne", principiu corelat cu cel al "nefolosirii forţei şi ameninţarea cu 
folosirea acesteia". 

Documentul adoptat la Reuniunea de la Praga cu privire la 
dezvoltarea instituţiilor şi structurilor OSCE enunţă ideea (pretextului, zicem 
noi) potrivit căreia în cazul unei violări masive şi flagrante (sublinierea 
noastră), ale angajamentelor OSCE referitoare la drepturile omului şi implicit 
ale minorităţi lor, Consiliul de Miniştri sau Comitetul Înalţi lor Funcţionari să 
ia măsuri paşnice, fără consimtământul (sublinierea ns.) statului în cauză. 
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Dezmembrarea agresivă a statului federativ jugoslav, crearea unui 
nou stat, Kosovo, acţiune neacceptată de unele state membre ale Uniunii 
Europene şi NATO, printre care şi România, recenta acţiune de forţă a Rusiei 
împotriva Ucrainei şi acapararea samavolnică a Regiunii Crimeia, sunt 
numai unele din urmările prevederilor noi introduse în Documentul reuniunii 
de la Praga. Dar nu singurele, căci, tot în această categorie putem include 
prezenţa armată a Rusiei în regiunea transnistreană a Republicii Moldova, ca 
şi acţiunile din Abhazia şi Osetia teritorii ale Georgiei stat independent şi 
suveran, precum şi destrămarea Cehoslovaciei a fost cu acordul ambelor 
părţi . 

Acestea sunt numai câteva consecinţe ale modificărilor nefaste 
introduse în Documentul reuniunii OSCE de la Praga din ianuarie 1 992, ceea 
ce a diminuat drastic rolul, locul şi eficienţa OSCE, iar prestigiul şi 
autoritatea sa erodate continuu ajungându-se astăzi să apreciem că la 40 de 
ani de la crearea organizaţiei s-a erodat treptat până la faza de intrare în 
colaps, iar menţinerea existenţei în actualitatea pusă serios sub semnul 
întrebării .  

Acum la  ceas aniversar remarcăm lipsa de vigoare şi de implicare 
activă şi cu rezultate notabile a OSCE din ultimul deceniu de existenţă, în 
comparaţie cu perioadele anterioare, ceea ce nedumereşte, iar cauzele deşi se 
bănuiesc, nu se scot răspicat la suprafaţă. De ce oare 

Mircea Manea 
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ROMÂNIA LA ONU, ACUM 70 DE ANI 
(Proiectul savantului Dimitrie Gusti de creare 

a unui Institut interna/ionat pentru cunoaşterea Na/iunilor) 

„ Dimitrie Gusti este profesor de Sociologie la Universitatea din 

Bucureşti. Fost ministru al Educa/iei Na/ionate din România, preşedinte al 

celui de-al XIV-iea Congres interna/ionat de Sociologie, fost preşedinte al 

Academiei Române, membru-corespondent al Academiei de Ştiin/e Morale şi 

Politice din Paris, preşedinte al Consiliului na/ionat al Cercetării ştiin/ijice 

din România, fost comisar general al 

Pavilionului românesc la Expozi/ia 

interna/ionată de la Paris (1937) şi al 

Expozi/iei interna/ionate de la New-York 

(1939), Mare o.fifer al Legiunii de Onoare, 

definător al Medaliei de Aur şi al titlului 

de cetă/ean de onoare al oraşului New

York .. . ". 

Aceasta era cartea de vizită a 
savantului şi omului politic Dimitrie Gusti 
( 1 880- 195 5) pe care prestigioasa revistă 
„La Republique Francaise ", din New 
York, o prezenta în iunie 1946, ca 
preambul la reproducerea textului unei 

faimoase comunicări pe care sociologul român o susţinuse cu doar o lună 
înainte la Academia de Ştiinţe Morale şi Politice din Paris. Tema conferinţei : 
Vers une conception realiste et scientifique de la paix. 

Preliminarii. În 201 5  se împlinesc 70 de ani de la crearea ONU şi 60 
de ani de la primirea României în această organizaţie. 

România a devenit membru al ONU în 1 955 ,  la 1 O ani după fondarea 
organizaţiei mondiale. În anii 1945-1 946, când a fost adoptată Carta ONU şi 
se derulau primele întâlniri ale membrilor fondatori ai noii organizaţii 
dedicate promovării păcii universale, România avea un statut internaţional 
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CULTURA DE SECUIUT.Ar 

incert: angrenată iniţial în războiul împotriva URSS, din august 1 944 a trecut 
cu toate forţele de partea aliaţilor şi a terminat în tabăra învingătorilor. 
Configuraţia sa teritorială avea să fie consfiinţită la Paris, în 1 94 7, iar 
regimul politic se schimba din mers, sub controlul şi supravegherea atentă a 
sovieticilor. 

URSS a tratat de la început România ca ţară învinsă, iar Convenţia de 
armistiţiu semnată la Moscova, la 1 2  septembrie 1 944, consemna acest lucru, 
în pofida protestelor delegaţiei române, condusă de Lucreţiu Pătrăşcanu, în 
faţa lui V. Molotov. În tabăra aliaţilor occidentali, percepţiile în privinţa 
României erau sensibil diferite de cele ale sovieticilor. Statura României, 
unul dintre cei mai activi membri ai Societăţii Naţiunilor, precursoarea ONU, 
în perioada interbelică, şi nivelul înalt al comunităţii ştiinţifice şi academice 
române se bucurau de respect şi recunoaştere care pot părea astăzi aproape 
neverosimile. Deşi oficial nu s-a numărat printre fondatori, România a fost 
prezentă, totuşi, într-o manieră cu totul inedită la debutul activităţilor 
Organizaţiei Naţiunilor Unite. 

Academia Română - laborator de idei pentru noua organizaţie 
mondială. În împrejurările tulburi pentru ţară, dar şi pe fondul unor mari 
speranţe pe care omenirea întreagă şi le punea într-o mai bună organizare a 
lumii după cel de-al Doilea Război Mondial, în sânul Academiei Române se 
naşte ideea creării unui instrument de cercetare ştiinţifică pus în slujba 
înfăptuirii marilor idealuri de pace ale noii organizaţii mondiale. 

Reluând unele preocupări anterioare privind nevoia unei ştiinfe a 

nafiunii, Dimitrie Gusti, fondatorul Şcolii sociologice (monografice) de la 

Bucureşti, îşi prezintă la 8 martie 1 946, în faţa membrilor Academiei 
Române, proiectul său referitor la necesitatea înfiinţării unui Institut de 
Cercetare Socială a Naţiunilor în subordinea ONU, inspirându-se după 
modelul Institutului Social Român creat de el însuşi cu două decenii şi 
jumătate în urmă. El susţinea că „ o mai bună cunoştinJă a Naftunilor despre 

ele însele va aduce după sine o mai bună cunoştere şi înţelegere a 

intereselor lor sociale şi economice şi a aspiraftilor lor etice, şi deci o mai 

solidă cimentare a Unităfti lor . . .  , înţelegerea mutuală şi încrederea 

reciprocă, adică adevărata şi reala organiza/ie mondială către o pace 

durabilă, către progres şi prosperitate ". 
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Cu acceptul membrilor Academiei Române, D. Gusti porneşte 
imediat într-o lungă călătorie în străinătate pentru promovarea proiectului . 
După scurte escale în Palestina şi Liban, ajunge în Franw., iar la 20 mai 1 946 
susţine la Academia de Ştiinţe Morale şi Politice din Paris o expunere cu 
titlul Vers une conception realiste et scientifique de la paix, în care 
sociologul român îşi face cunoscute ideile despre cauzele eşecului Societăţii 
Naţiunilor în perioada interbelică şi avansează în premieră ideea înfiinţării 
unui Institut Social de Cercetare a Naţiunilor pentru mai buna cunoaştere a 
lumii, ca premisă a edificării unei păci durabile şi a prevenirii unor noi 
războaie. 

În pofida scopurilor sale nobile şi a grandioaselor proiecte imaginate, 
consideră savantul român, Societatea Naţiunilor, creată în 1 9 1 9, a pornit din 
start de la premise false, care au condus în final la eşecul său .  În primul rând, 
argumentează D. Gusti, eşecul Societăţii Naţiunilor s-a datorat disproporţiei 

care exista între natura politico-juridică a raporturilor dintre Ţări şi 

structura lor socială şi economică. Altfel spus, s-a pus accent pe un pacifism 

formal, utopic, în timp ce un pacifism real, fundamentat ştiinţific, aşa cum îşi 
propune Organizaţia Naţiunilor Unite, trebuie să pornească de la 
învăţămintele pe care le pune la dispoziţie ştiinţele sociale, care fac din pace 
un obiect de cunoaştere şi care încep cu studiul structurii sociale şi 

economice a naţiunilor. Tocmai o asemenea sarcină profundă îşi propune 
Organizaţia Naţiunilor Unite, care se diferenţiază de Societatea Naţiunilor 
printr-o trăsătură esenţială: raţiunea sa principală este aceea de a organiza 
Naţiunile şi nu Statele. Societatea Naţiunilor, dimpotrivă, purta o titulatură 
impropie şi falsă: ea ar fi trebuit să se numească Societatea Statelor. 

Ideea măreaţă şi salvatoare de a menţine pacea prin fraternitatea între 
naţiuni, susţine profesorul Gusti, impune, înainte de toate şi în mod natural , 
un concurs efectiv din partea naţiunilor înseşi. În acest punct, savantul 
român constată cu surprindere că şi Carta Naţiunilor Unite, pe care a 
redactat-o Conferinţa Roosevelt de la San Francisco (26 iunie 1 945), conţine 
ea însăşi o serie de dispoziţii vagi şi termeni ambigui . Dimitrie Gusti devine 
astfel prima autoritate ştiinţifică internaţională care, pe baza unei analize 
lucide şi obiective, formulează observaţii pertinente asupra textului Cartei 
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ONU şi sugerează soluţii de rezolvare a acestora. Iată, pe scurt, câteva din 
observaţiile savantului român: 

În preambulul Cartei se introduc termeni care surprind şi crează 
confuzie: „Noi, popoarele Naţiunilor Unite . . . ". Se vorbeşte 
aşadar de „popoare ale naţiunilor ", ca şi cum naţiunile ar fi 
constituite din popoare. 
Nu este vorba doar de o imprecizie în utilizarea termenilor, 
deoarece articolul 3 al Cartei introduce o altă confuzie:  „ Sunt 

membri fondatori ai Naţiunilor Unite Statele care au luat parte la 

conferinţă ". 
În articolul 75 este introdus un termen nou, cel de „teritoriu" : 
„ Organizaţia Naţiunilor Unite va stabili sub autoritatea sa un 

regim internaţional de tutelă pentru administrarea şi 

supravegherea teritoriilor care care vor fi plasate sub acest 

regim ". 

Articolul 76 vorbeşte de „populaţia teritoriilor de sub tutelă ". 

Aşadar, conchide profesorul D. Gusti, sunt introduşi şi utilizaţi o 
serie de termeni (naţiune, popoare ale naţiunilor, state, teritorii, populaţii 

ale teritorii/or) rară o precizare suficientă a acestora pentru a defini 
realităţile particulare cărora le este consacrată Carta. Ori, subliniază savantul 
român, „ o pace veritabilă, efectivă, nu poate fi decât rezultatul eforturilor 

permanente şi al unei voinţe neclintite din partea majorităţii naţiunilor 

lumii. Securitatea internaţională nu poate fi fondată doar pe principii 

generale: ea trebuie să.fie organizată în strânsă legătură cu viaţa concretă a 

naţiunilor ". Mai mult, argumentează Gusti, o organizaţie internaţională nu 
poate deveni o realitate vie decât dacă „naţiunile ajung să se înţeleagă unele 

cu altele, şi nu doar de o manieră provizorie, temporară şi accidentală ". 

Desigur, textele acordurilor · internaţionale sunt indispensabile, dar nu 
suficiente pentru a garanta succesul unei organizaţi i :  pentru aceasta este 
necesar ca „ înţelegerea să se bazeze pe interese comune trase cu claritate 

prin cercetări aprofundate. Pacea universală este indivizibilă în sensul că ea 

necesită comunitatea universală a naţiunilor ". În acest punct crucial, care 
presupune mai buna cunoaştere a naţiunilor pentru a facilita destinderea şi 
înţelegerea dintre ele, ca fundament sigur şi raţional al unei păci universale 
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autentice, savantul român avansează ideea creării unui Institut Social 
Internaţional în structura ONU şi subordonat obiectivelor universale ale 
acesteia. Un asemenea Institut va avea ca misiune „ cunoaşterea sistematică 

a stării sociale, economice, politice şi spirituale a naţiunilor, cunoaşterea 

comportamentului lor în interiorul frontierelor proprii, dar şi în raporturile 

cu celelalte naţiuni ". Pe o asemenea bază, se va putea ajunge la o mai bună 
cunoaştere reciprocă, la o mai bună înţelegere a nevoilor şi aspira�ilor 
Umanităţii în ansamblu, ceea ce va permite organizarea Lumii pe baze cu 
adevărat noi, în care naţiunile se vor uni în „ cultul pentru adevăr, în 

respectul şi stima reciprocă ", singurele care pot constitui fundamentul unei 
păci universale. 

Popasul de la Paris a oferit primul prilej internaţional pentru a 
verifica viabilitatea acestor idei şi pentru a le da o configuraţie mai precisă, 
test trecut cu succes deoarece, aşa cum declara în final preşedintele 
Academiei de Ştiinţe Morale şi Politice, membrii săi „s-au declarat de acord 

cu proiectul ". Mai mult, ecourile elogioase din Franţa ajung peste Ocean 
înainte de sosirea savantului român în America, unde prestigioasa revistă La 

Republique Francaise, din New York, ţinea să menţioneze că „ este fericită 

să fie prima care publică această importantă comunicare făcută de 

profesorul D. Cmsti ". 

Acreditat ca ziarist pe lângă prima Adunare Generală a ONU. 
Următorul pas, decisiv, l-a constituit deplasarea la New York şi intrarea în 
contact direct, începând din 6 iulie 1 946, cu reprezentanţii comunităţii 
ştiinţifice americane şi , desigur, cu funcţionarii de rang înalt care tocmai îşi 
preluau în primire posturile în diversele structuri în curs de constituire ale 
Catedralei moderne a Păcii, cum denumise un om politic francez noua 
organizaţie mondială. 

După cum singur relata mai târziu, savantul român a obţinut „acces 

liber la toate manifestările şi organismele ONU gratie unei cărJi de intrare 

de ziarist, dobândită punând la dispoziţia Secretariatului cele trei reviste pe 

care le dirijez, din care două în limba.franceză ". Era vorba de Archives pour 

la Science et la Reforme sociale, Affaires danubiennes şi Sociologia 

românească. Aşadar, înarmat cu legitimaţie şi curiozitate de jurnal ist, 
dublate de spiritul analitic şi înclinaţia spre detaliu specifice sociologului, 
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Dimitrie Gusti îşi începe cu mult sârg demersurile pentru care Academia 
Română găsise de cuviinţă că şi românii ar trebui să participe, într-un fel sau 
altul, la demararea şi proictarea activităţilor viitoare ale ONU. 

În primul rând, savantul-jurnalist ne oferă o imagine extrem de 
sugestivă despre New Yorlc, metropola pe care o mai vizitase în 1 939 pentru 
a organiza pavilionul României la Expoziţia internaţională din acest oraş : 
„ New York este ONU în mic . . .  Cea mai mare organiza/ie a lumii, creată 

pentru a face să domnească pacea între oameni, şi-a ales sediul ei 

permanent în oraşul unde aproape opt milioane de oameni de cele mai 

deosebite na/ionalită/i trăiesc în pace şi cunosc binefacerile armoniei . . .  New 

York rămâne prin excelentă oraşul unde cele mai diferite popoare şi rase 

ştiu să conlucreze şi să convie/uiască în pace . . .  ONU poate găsi deci în 

oraşul care-i este capitală un exemplu permanent, o sursă de inspira/ie şi o 

regulă de conduită ". 

La 2 1  octombrie 1 946, prezent la deschiderea părţii a doua a primei 
sesiuni a Adunării Generale a ONU, Dimitrie Gusti consemnează ca un 
veritabil corespondent de presă cuvântul rostit cu acel prilej de preşedintele 
SUA, Barry S. Truman, care a început cu o profesiune de credin/ă, ce 
semnifica renunţarea la izolaţionismul american de altădată: „După Primul 

Război Mondial, Statele Unite au refuzat să facă parte din Societatea 

Na/iunilor; locul nostru a rămas gol la prima şedin/ă a Societăfii Na/iunilor. 

De această dată /ara mea nu numai că este membră a organiza/iei 

Na/iunilor Unite, dar este chiar gazdă ". În sf'arşit, preşedintele Truman 
încearcă să risipească temerile despre posibilitatea unui nou război mondial, 
abordând o tonalitate ce se aseamănă uimitor cu cea exprimată constant de 
Nicolae Titulescu în perioada interbelică: „Nu cred - sublinia preşedintele 
american - că există divergente de interese care să nu poată fi rezolvate 

conform principiilor Cartei ONU. Înainte de toate, nu trebuie să permitem 

ca diferen/ele între sistemele economice şi sociale să constituie un obstacol 

pe drumul păcii„ . ONU nu este un expedient, ci o asocia/ie durabilă p 
tuturor popoarelor, pentru men/inerea păcii universale ". 

Proiectul românesc -: primit favorabil de francezi şi americani la 
ONU. Convins de faptul că cea mai bună garan/ie a păcii constă rn 
lichidarea cauzelor care provoacă războaiele şi încurajat de atmosfera 
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pacifistă care domina în cercurile politice şi academice americane, Dimitrie 
Gusti a intrat în dialog cu factorii cei mai autorizaţi care puteau să evalueze 
şi să aprobe crearea unui institut specializat al ONU pentru cercetarea 
naţiunilor. 

Conform unui ample comunicări pe care, după revenirea la Bucureşti, 
profesorul D. Gusti a prezentat-o plenului Academiei Române, la 1 1  iulie 
1 947, intitulată „ Un an de activitate în afară de /ară. Crearea Institutului 

Social al Na/iunilor ", iniţiativa românească a găsit ecou în primul rând la 
nivelul reprezentanţilor Franţei în structurile  de conducere ale ONU. 
Secretarul general adjunct al organizaţiei , Henri Laugier, fost profesor de 
ştiinţe experimentale la Sorbona, reprezentant al Secretariatului general în 
Consiliul Economic şi Social, care luase cunoştinţă cu entuziasm de 
expunerea profesorului Gusti de la Academia din Paris, i -a transmis primele 
încurajări : „ Programul este magnific. Propunerile au întreaga mea 

adeziune. Sunt tocmai ceea ce ne trebuie. Şi noi am lucrat în această 

direc/ie, dar dumneata ne dai ceva complet şi bine închegat ". 

Concomitent cu eforturile pentru ajustarea planului în conformitate 
cu exigenţele şi bugetul Consiliului Economic şi Social, profesorul Gusti a 
intrat în contact cu reprezentanţii cercurilor ştiinţifice şi academice 
americane, în frunte cu Robert Morrison Mac lver, profesor de filosofie 
politică şi sociologie la Columbia University, considerat la timpul respectiv 
decanul sociologilor americani. Acesta s-a declarat de acord cu proiectul 
românesc şi cu ideea că este necesară o institu/ie nouă, în afara guvernelor, 

care să reprezinte liber na/iunile, menită să completeze ONU pentru a o 

servi mai bine şi a o ajuta la îndeplinirea nobilelor şi marilor ei scopuri. 

După mai multe întâlniri de lucru, la 6 noiembrie 1 946 s-a hotărât ca 
noua instituţie să se numească Institutul Social al Na/iunilor (Social Institute 

of Nations), iar la 1 5  ianuarie 1 947, într-o şedinţă ţinută la Clubul Harvard 
din New York, cu participarea reprezentanţilor în ştiinţe sociale din SUA, 
Mexic, Cehoslovacia, Canada, Jugoslavia, Franţa, Spania (republicană) şi 
România, profesorul Dimitrie Gusti, ca autor al ideii creării Institutului, a 
fost desemnat să redacteze programul de lucru. Cu acelaşi prilej ,  a fost 
aleasă structura de conducere a Institutului : preşedinte - Robert M. Mac lver; 
vicepreşedinţi - Dimitrie Gusti şi Boris  Mirkine-Gutzevitch (belgian, 
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membru corespondent al Academiei Române); secretar general - doamna 
Ruth Benedikt (profesor de antropologie la Columbia University, autoare a 
unei lucrări despre cultura poporului român). 

La 25 de ani de la crearea Institutului Social Român, afirma cu 
mândrie profesorul D. Gusti în faţa colegilor din cadrul Academiei Române, 
după revenirea în ţară, „iată, în New York, Institutul românesc a devenit un 

model şi i s-a adus o recunoaştere, nu numai metodei de lucru, de cli.tre 

Consiliul Economic şi Social şi de sociologii americani, dar chiar prin 

însuşirea titlului pentru o institu/ie creată a aplica această metodă la 

cercetările mai vaste ale tuturor Na/iunilor ". 

Să mai amintim că, în preajma deschiderii sesiunii Adunării Generale 
a ONU din toamna anului 1 946, Academiile din Philadelphia şi Washington 
au organizat manifestări pentru cultivarea şi studierea spiritului de colaborare 
internaţională. Din cele 29 de academii străine invitate, Academia Română 
ocupa locul al 16-lea în ordinea vechimii înfiinţării lor, iar în semn de 
respect, profesorului Dimitrie Gusti, ca reprezentant al celui mai înalt for 
ştiinţific românesc, i s-a oferit un loc la masa de onoare şi a fost desemnat să 
ia cuvântul printre cei cinci vorbitori oficiali .  

În loc de epilog. Fără îndoială, dacă ar fi să luăm în calcul valoarea 
ştiinţei româneşti şi recunoaşterea sa internaţională, România se poziţiona la 
finele celui de-al Doilea Război Mondial pe un loc onorabil, demnă de 
respect şi simpatie în constelaţia multicoloră a naţiunilor lumii .  Conjunctura 
istorică generală, dar mai ales regională, a deturnat însă România de la cursul 
unei evoluţii fireşti, conformă cu vocaţia pe care şi-o confirmase cu 
prisosinţă în perioada interbelică. În 1948, procesul de comunizare şi 
sovietizare a ţării atinge un punct critic. Sunt desfiinţate sau anihilate 
instituţiile reprezentative ale ştiinţei şi culturii naţionale. Mulţi dintre cei mai 
prestigioşi membri ai Academiei sunt scoşi din această instituţie de elită a 
Statului Român şi trimişi la puşcărie sau, în cel mai bun caz, marginalizaţi şi 
umiliţi . Printre ei, şi savantul Dimitrie Gusti, un mare patriot. 

Dr. Ioan C. Popa 
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CUM SE VEDE PROIECTUL EUROPEI UNITE DE PE FLANCUL 
ESTIC AL ACESTEIA - FĂRĂ MENAJAMENTE ŞI ILUZII 

În anii furtunoşii de la începutul ultimului deceniu din secolul trecut, 
central şi est europenii, care fuseseră condamnaţi de înţelegerile  Occidentului 
cu URSS să trăiască a doua parte a acelui veac sub cizma sovietică, au crezut 
cu naivitate că vor reveni într-o lume în care marea politică se face conform 
unor reguli clare, onorabile, transparente şi unanim acceptate. Au mai crezut 
că, după două războaie mondiale şi un Război Rece, edificarea Europei Unite 
viza într-adevăr transpunerea în viaţă a celor mai generoase aspiraţii ale 
europenilor, să trăiască în pace şi bunăstare. Vorbeam atunci de „eşichieruf' 
relaţi ilor internaţionale, inclusiv europene, ca şi cum acesta ar fi fost 
asemănător şahului, un joc civilizat şi inteligent, în care pe baza tacticilor şi 
strategiilor învinge cel carţ este mai bun. 

Problema a fost însă că modelul oferit de Uniunea Europeană, suferea 
de o serie de deficienţe, în mare măsură similare cu cel existent la acea dată 
în Europa de Est, dar de pe cealaltă parte a baricadei . Purta în mare măsură 
amprenta Războiului Rece, care tocmai se încheiase şi în virtutea căruia, atât 
în Vest, cât şi în Est, s-au făcut concesii minciunii, denaturării conţinutului 
valorilor şi libertăţilor fundamentale ale omului, principiilor de funcţionare a 
unei economii sustenabile etc. 

Pentru cei din generaţia care au trăit în perioada „socialismului 
multilateral dezvoltaf' este de-a dreptul halucinant şi aiuritor să constatăm 
că noul sistem politic, social şi economic adoptat după 1 990 în România este 
purtătorul aproape a tuturor tarelor pentru care erau înfieraţi „cu mânie 
revoluţi.onară" cei din cealaltă tabără - capitalistă. Altfel spus, „am scăpat 
de dracu, dar ne-am procopsit de fratele lui" . Un frate mai rău, dacă avem 
în vedere unele derapări care sunt similare, în oglindă, perioadei anilor 1 950 
şi care, de bine de rău, fuseseră el iminate în timpul „regimului Ceauşescu". 

A venit peste noi tăvălugul reformelor economice, pe care iniţial le
am perceput că vor consolida şi impulsiona economiile noastre pentru ca 
acestea să poată asigura o cât mai rapidă bunăstare a populaţiei, la un nivel 
similar cu cel din Europa de Vest. Nu am avut nici o marjă de manevră, 
pentru că pur şi simplu acestea au fost transformate în condiţii de aderare la 
UE şi NATO. În scurt timp ne-am trezit că rezultatul aplicării acestor aşa
zise reforme a fost distrugerea din temelii a industriei şi agriculturii locale şi 
la un transfer fără precedent al forţei de muncă din Est în Vest. 
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Epopeea crizei datoriilor Greciei a scos în evidenţă, odată în plus, 
comportamentul de jucători de poker al celor care decid în UE. După cum se 
remarca recent într-un articol editorial din The New York Times: „ În loc să 
spună ce doresc, liderii europeni s-au angajat într-un limbaj dublu, 
afirmând public lucruri care să le consolideze capacitatea de negociere, 
chiar dacă aceste lucruri erau de cele mai multe ori în contradictie cu 
intenţiile lor reale şi ceea ce gândeau. " 1 

' 

Ministrul german de finanţe, Wolfgang Schăuble, s-a dovedit a fi un 
maestru al acestui joc, având în vedere scurgerea oportună de informaţii de la 
ministerul pe care-l conduce, privind posibilitatea unui „Grexit" temporar, cu 
doar câteva zile după referendumul din Grecia, în timpul întâlnirii miniştrilor 
de finanţe ai UE de la Bruxelles. Surse din cadrul guvernului de la Berlin au 
dezvăluit că erau la curent cu această propunere atât cancelarul Merkel cât şi 
ministrul afacerilor economice Sigmar Gabriel . Documentul al cărui autor 
este domnul Schăuble, continuă să fie subiect de discuţii în capitalele 
europene. A încercat în acest fel domnul Schăuble să ridice miza pentru 
primul ministru grec, Alexis Tsipras, pentru a forţa ţara acestuia să accepte 
reforme mai dureroase? A fost în realitate un semnal adresat Franţei, în 
vederea asigurării de capital de negociere pentru runde viitoare referitoare la 
alţi datornici? Joacă doamna Merkel şi domnul Schăuble un joc de-a 
poliţi stul rău şi poliţistul bun? Dacă planul Grexist este real, este acesta o 
răzbunare împotriva guvernului socialist al Greciei sau un mij loc de a face 
posibilă reducerea de către creditori a datoriilor Greciei , care nu ar fi posibilă 
în condiţiile actualelor prevederi din Zona Euro? 

Aceasta ar putea să fi fost o strategie de negociere bună, dar în acelaşi 
timp a fost o veste proastă pentru mult clamata democraţie din cadrul UE. 
Mai ales că politica de tipul jocului de poker practicată de Germania nu este 
o excepţie, ci mai degrabă face parte integrantă din sistem. Procesele de 
elaborare a deciziilor de la Bruxelles par să constituie o invitaţie implicită la 
jocuri la două capete de tot felul . 

Acest joc pe mai multe niveluri permit� o întreagă serie de strategii 
de poker. Uneori, alegătorii constituie un sprij in valoros. Ameninţarea 
implicită a primului ministru britanic David Cameron că va împinge 
electoratul său spre un Brexit prin intermediul unui referendum ce va fi 
organizat anul viitor, este un bun exemplu în acest sens. El joacă soarta 

1 Anna Sauerbrey, Jocul de poker european („European Politica! Poker"), d in  09.08.2015, 

The New York Times 
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poporului său pentru a forţa restul Europei să accepte reformele cerute de 
Marea Britanie. Dar, doreşte personal domnul Cameron un Brexit? 

Uneori, Bruxelles-ul serveşte drept ţap ispăşitor, care adoptă decizii 
nepopulare în locul guvernelor naţionale. Dacă te întorci de la Bruxelles cu 
un rezultat, altul decât cel pe care l -ai promis la plecare alegătorilor, poţi să 
acuzi celelalte 27 state membre pentru acest lucru, chiar dacă, în ultimă 
instanţă, doreşti acelaşi lucru pe care-l doresc şi acestea. 

Primul ministru grec Tsipras a combinat cele două strategii .  A 
încercat să-şi sporească şansele în jocul său de poker privind criza datoriilor 
prin organizarea unui referendum în Grecia, care a avut ca rezultat 
respingerea propunerilor de reformă ale UE. Când a revenit la masa de 
negocieri , a făcut totuşi un pas înapoi făcând abstracţie de rezultatele 
referendumului . Asemenea strategii specifice j ocurilor de noroc se pare că 
sunt foarte gustate de mediile politice europene. 

Aceasta nu este o problemă minoră. Este o ameninţare la adresa ideii 
de responsabilitate politică, care se bazează pe identificarea unei persoane 
sau partid cu acţiunile politice şi ideile, care, la rândul lor, se bazează pe 
cunoaşterea a ceea ce fac şi ceea ce doresc. Cu toate acestea, apelarea la o 
conduită similară jocului de poker, permite să nu se poată discerne care sunt 
mizele reale. 

Nu ne-am propus să analizăm pe larg evoluţia UE din ultimul sfert de 
secol . Este evident însă că proiectul Europei Unite se află în impas. Acesta 
nu asigură nici pacea şi nici bunăstarea pentru toate statele membre. A ajuns 
să servească doar intereselor câtorva ţări mari , neglijând sau, de multe ori, 
profitând pe seama celorlalte ţări mai mici sau cu economii mai vulnerabile. 

În anul 1999, când a fost introdusă Euro, lideri i europeni au susţinut 
că moneda comună va avea ca efect o integrare economică şi politică mai 
mare a ţărilor lor. Această promisiune, contestată mult timp de eurosceptici, 
devine din ce în ce mai puţin credibilă. 

Desigur, Euro nu a avut doar valenţe economice, reprezentând şi un 
mare pas în direcţia creării unei alianţe politice între statele de pe continent. 
Mulţi experţi , 2 au avertizat însă că această măsură ar putea să destabil izeze 
unele din state membre, dacă nu este însoţită de o uniune politică şi bugetară 
strictă. Deoarece acest lucru nu s-a întâmplat, 3 uniunea monetară a devenit 

2 Maurice Obstfeld, Europe's Gamble, Brookings Papers on Economic Activity, 2 :1997, 

University of California, Berkeley 

J Euro doomed from start, says Jacques Delors, d in 02. 12.2011, The Telegraph 
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vulnerabilă crizelor economice şi se află în ultimă instanţă la discre�a 
marilor puteri economice europene. 

In plus, o deficienţă maj oră a viziunii privind evoluţia Europei Unite 
a fost absenţa măsurilor vizând reducerea decalajelor dintre statele membre 
ale UE dezvoltate din punct de vedere economic şi cele aflate în curs de 
dezvoltare. Este absurd să credem că este posibilă creşterea bunăstării !ară un 
nivel corespunzător de dezvoltare economică. Introducerea Euro a fost 
benefică pentru ţările cu economii robuste şi o capcană pentru ceilalţi. 4 
Exemplu Greciei (dar şi altor ţări, în special din sudul Europei), este 
edificator. 

Cu toate acestea, mai ales după declanşarea crizei din cadrul UE, cu 5 
ani în urmă, discuţiile privind viitorul UE s-au concentrat doar asupra 
oportunităţii creării uniunii politice şi fiscale în cadrul Zonei Euro. A fost 
una din cele două opţiuni pentru depăşirea crizei, avute în vedere iniţial de 
guvernul german, înainte de a fi în cele din urmă respinsă. Au fost preferate 
negocierile inter-statale, care s-au materializat în tratatele prin care au fost 
create Compactul Fiscal European (European Fiscal Compact) şi 
Mecanismul Unic de Supraveghere (Single Supervisory Mechanism) sau 
uniunea bancară. Dezastrul Greciei a eviden�at însă limitele abordării inter
guvernamentale, chiar dacă, în ultimă instanţă, funcţionarea Zonei Euro 
necesită o formă de control politic asupra statelor membre. 

De asemenea, au revenit în actualitate discuţiile vizând crearea 
Statelor Unite ale Europei, respectiv adoptarea unui model federalist. Dacă 
se va ajunge la o anumită formă de federalizare, acest lucru nu se va 
întâmpla pentru că francezii sau germanii doresc în mod deosebit acest lucru, 
ci pentru că, în ultimă instanţă, logica Euro5 va impune o astfel de evoluţie. 6 

Prin urmare, ne aflăm în faţa unor noi tentative de menţinere sau 
chiar de accentuare a actualului status-quo, respectiv a diferenţelor 
semnificative dintre nivelul de dezvoltare economică dintre statele membre 
UE. Ori, fără o economie robustă nu poate fi bunăstare sustenabilă, la fel 
cum fără aceeaşi economie robustă nu putem vorbi de o apărare şi o 

4 Cum a devenit Euro o capcană („How the Euro Turned lnto a Trap"), din 27.07.2015, 

editorial, The New York Times 

s Jan Techau, The Euro Shows the Way for the EU, din 14.07.2015, Carnegie Europe 

8 Cristopher Wha len, Greece Debt Deal :  Toward a More Perfect (and United ) European 

Union?, din 21.07.2015, The National lnterest 
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securitate credibilă şi care să descurajeze şi contracareze ameninţările 
potenţiale, inclusiv terorismul internaţional sau revizionismul revanşard al 
Rusiei . 

* 

Ceea ce se prefigurează este o formă de federalism destul de ciudată, 
în care Zonă Euro ar fi mai mult asemănătoare unei confederaţii decât unui 
stat federal în adevăratul sens al cuvântului . 

Involuntar, suntem tentaţi să facem o incursiune în trecut, în Europa 
anului 1 859, când Germania era compusă din 39 de state suverane, vag 
adunate într-o „Confederaţi.e Germană", la fel cum este acum UE - o uniune 
vamală, dar nu un stat. Stimulat de avântul economic din anii 1 850, 
Bismarck le-a unit, demonstrându-le indispensabilitatea conducerii de către 
prusaci a unei naţiuni germane dispersate, dar în curs de formare în Europa, 
care nu mai existase înainte ca o entitate politică. Ca urmare a Războiului cu 
Danemarca (1 864), celui cu Austria ( 1 866) şi Războiului Franco-Prusac, 
Bismarck a acţionat astfel încât fiecare criză să atragă statele germane într-o 
dependenţă politică şi economică tot mai accentuată faţă de Prusia, până 
când, în anul 1 87 1 ,  a fost proclamat în cele din urmă Imperiul German, în 
care Prusia era prevalentă. 

Intenţionat sau în virtutea inerţiei, Germania pare că urmează o cale 
similară în zilele noastre, dar la nivel european, folosind de această dată ca 
factor coercitiv economia - a patra ca mărime în lume - şi nu armata sa. 

Germania reprezintă circa 25% din populaţia Zonei Euro şi aproape 
1/3 din forţa economică a acesteia, fiind mai puţin hegemonică decât a fost 
Prusia în cadrul Imperiului German (62% din totalul populaţiei). Are însă 
sprij inul unui bloc de state prietene, legate din punct de vedere economic mai 
mult sau mai puţin de ea, format din Austria, Belgia, Slovacia, Lituania, 
Letonia, Estonia şi Finlanda. Având în vedere faptul că economia germană a 
rezistat cu bine în timp ce alte ţări (Franţa, Spania, Italia) au avut de suferit, 
criza datoriilor suverane din perioada 20 1 0 - 201 5, care a zdruncinat Europa, 
a amplificat disproporţionat influenţa economică şi implicit politică a 
Germaniei . 

Probabil că tot ce mai stă între Germania şi o Zonă Euro federalizată 
conform condiţiilor germane este o criză a datoriilor Franţei şi nu trebuie să 
uităm că Parisul nu a mai avut un buget echilibrat7 din anii 1970. 

1 As France struggles to balance its books, Fran�ois Hollande dreams on, din 02.07.2013, 

The Guardian 
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Totuşi, unii analişti continuă să susţină că nu există o lege 
implacabilă care să impună ajungerea la o Europă federală sau mai 
federalizată, deoarece, în opinia acestora, prin comparaţie cu secolul XIX, 
proiectului Europei Unite îi lipseşte un ingredient esenţial şi anume 
naţionalismul . 

Deşi sentimentele anti-UE au crescut în ultima perioadă, ceea ce este 
remarcabil sunt sacrificiile pe care europenii au fost dispuşi să şi le asume 
pentru a păstra moneda unică. Grecii au preferat să capituleze pentru a nu fi 
excluşi din Zona Euro şi să renunte în acest fel temporar la perspectiva 
bunăstării la care în mod evide�t aspiră. În acelaşi timp, conform 
cercetărilor sociologice, maj oritatea germanilor deşi par să fie convinşi că 
ultimele măsuri de salvare de la faliment ale Greciei sunt ceva „rău" sau 
,foarte rău" pentru Germania, consideră însă că viitorul lor - la bine şi la 
rău - este legat de cel al Europei . 

Prin urmare, nu este surprinzător faptul că, văzut de la 
Bucureşti, nu există alternativă la continuarea proiectului Europei 
Unite. 

Desigur, să înveţi să trăieşti într-o Europă federală nu va fi uşor 
pentru oricine. Totuşi, aceasta se va bucura de o mai mare legitimitate a 
structurilor federale, chiar dacă locuitorilor din sudul Europei le vor displace 
într-o măsură mai mare intruziunile agenţiilor şi supraveghetorilor federali .  

Dar, în acelaşi timp, vor percepe în cele din urmă că în secolul XXI 
Europa Nordică se află umăr la umăr alături de ei , inclusiv din punct de 
vedere economic. Europa „noii normalităţi" ar putea însemna încetarea 
disputei eterne referitoare la redistribuirea veniturilor fiscale, pe care un stat 
federal ar putea să o realizeze fără prea multe controverse. Va fi dificil, nu în 
ultimul rând pentru Germania, dar germanii nu trebuie să uite că crearea 
Imperiului German a făcut din Germania şi nucleul ei Prusia una din cele 
mai mari puteri ale lumii, iar germanii nu pot uita acest lucru. 

Filiala europeană a think-tank-ului american Carnegie Endowment 
for Jnternational Peace, Carnegie Europe, a publicat în fiecare săptămână 
din ultimele 7 luni câte un raport din una din cele 28 de capitale ale statelor 
membre UE, în care autorii au avut ca temă evaluarea nivelului în care 
interesele naţionale (ambiţi ile de politică externă) ale ţărilor respective sunt 
reflectate în politica externă promovată de uniune. 8 

• Capital series, Carnegie Europe 

(http :// ca rnegieeu ro pe. eu/ strategi ce u rope/?fa=sh ow lssue& id= 1465&ti tle=Ca pita ls%20S eri 

es - accesat la 15.08.2015) 
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În opinia ziaristei britanice Judy Dempsey, care a coordonat serialul, 
evaluările sunt ,fascinante, dar în acelaşi timp deprimante", 9 în special 
dacă se are în vedere punctajul fiecărei ţări din punct de vedere al ambiţiilor 
de politică externă. Astfel, un înalt nivel al intereselor naţionale reflectate în 
politica externă a UE este deţinut de Franţa, Polonia şi Suedia (5 puncte, pe o 
scară de la 1 la 5), precum şi Germania şi Marea Britanie (câte 4 puncte), cu 
menţiunea că dintre acestea din urmă, prima „şi-a afirmat ambiţiile în acest 
domeniu doar în timpul guvernării cancelarului Merkef', iar în a doua 
„ambiţiile şi cultura strategică se află într-un declin vertiginos". 

Nivelul ambiţiilor ţărilor mici, în special cele din Europa Centrală şi 
de Est, este deplorabil .  „Revederea rapoartelor de la Bratislava (3 puncte) 
sau Ljubliana ( 1  punct), Zagreb (2,5 puncte) sau Bucureşti (2 puncte), 
Viena (3,5 puncte) sau Budapesta (2 puncte) relevă indiferenţa faţă de 
ambiţiile din domeniul politicii externe" . Judy Dempsey mai atrage atenţia 
asupra faptului că acestea nu trebuie confundate cu ambiţiile personale ale 
liderilor politici, care abundă în această regiune. 

La prima vedere, se pare că această situaţie este determinată de 
mărimea populaţiei statelor membre UE. Totuşi , acest criteriu nu este 
convingător, dacă avem în vedere rolul asumat de Danemarca (4 puncte) în 
politica de apărare şi securitate a UE şi - la polul opus - apsenţa evidentă a 
vocii României la Bruxelles, deşi este a 5-a ca mărime a populaţiei . 

Prin urmare, în opinia Carnegie Europe, numitorul comun aplicabil 
statelor membre UE, cu puţine excepţii, este faptul că guvernele acestora nu 
gândesc şi nu acţionează strategic, iar atâta timp cât nu fac 11ici una nici 
cealaltă, cum ar putea avea ambiţia de a modela politica externă la nivel UE? 

O altă concluzie este că în loc ca UE să-şi edifice o viziune strategică 
comună, a realizat contrariul . Ambiţiile, presupunând că acestea există, sunt 
orientate spre interior şi au în vedere doar nivelul naţional sau interese 
înguste, concretizate în obiective pe termen scurt. Se pare că ambiţiile de 
politică externă ale statelor membre nu au nimic de-a face cu proiectarea 
unei UE puternice, chiar dacă acest lucru este ceea ce orice uniune ar trebui 
să facă. Până în prezent, doar Franţa şi Germania şi -au asumat iniţiative în 
domeniul politicii externe, inclusiv în numele UE, dar în fiecare caz acestea 
au fost determinate de anumite ambiţii privind exclusiv aceste ţări . 
Cancelarul Germaniei Angela Merkel este negociatorul Europei cu 
conducerea de la Kremlin şi supt'aveghează respectarea prevederilor 

9 Judy Dempsey, Absenţa patetică a ambiţiilor de politică externă a Europei („ Europe's 

Pathetic Lack of Foreign Pol icy Ambition"), din 07.08.2015, Carnegie Europe 
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Acordului de la Minsk, pe care l -a încheiat cu Rusia şi Ucraina în luna 
februarie 201 5, în vederea opririi luptelor din Ucraina de Est. Preşedintele 
francez Franyois Hollande a obţinut acordul Bruxelles-ului pentru o 
intervenţie militară a Franţei în Mali, invocând necesitatea prevenirii 
dezmembrării acestui stat şi derapajul într-un război civil .  De asemenea, 
Franţa şi Italia şi-au asumat responsabilitatea, parţial sub umbrela UE, 
sprijinirii „Primăverii Arabe" din statele din Nordul Africii precum şi 
acţiunilor insurgenţilor din Siria vizând răsturnarea de la putere a 
preşedintelui legitim al acestei ţări . Un rol important şi-au asumat acestea, în 
special Franţa, în operaţiunile mil itare din Libia. 

Privit de la Bucureşti , acest tablou relevă o Uniune Europeană inertă 
în domeniul politicii externe, în care Germania este preocupată de 
consolidarea politică, economică şi militară doar a flancului nord-estic al 
acesteia în condiţiile ameninţări lor tot mai presante din partea Rusiei şi vădit 
dezinteresată de flancul sud-estic, compus din România, Bulgaria şi Grecia, 
de Regiunea Balcanică în general . De asemenea, Franţa, acţionând şi ea în 
mare măsură în numele UE, încearcă să acţioneze pentru a include în sfera ei 
de influenţă statele arabe din bazinul Mării Mediterane şi o serie de regiuni 
din Africa. 

În aceste condiţii, ni se pare îndreptăţit semnalul de alarmă al celor de 
la Carnegie Europe, privind inexistenţa unor strategii de politică,extemă pe 
termen lung atât la nivelul UE, cât şi al ţărilor membre, inclusiv referitor la 
ambiţi ile Franţei şi Germaniei în ce priveşte Rusia, Nordul Africii sau Sahel . 

Ceea .ce este mai grav, sunt încercările de distribuire a 
consecinţelor asupra celorlalţi membri ai UE, care nu au avut de-a face 
cu iniţiativele doamnei Merkel de la Minsk sau acţiunile belicoase ale 
domnilor Sarkozy şi Hollande în Libia, Siria şi Mali. !Agresivitatea 
Rusiei nu s-a diminuat, dimpotrivă, iar statele de pe flancul estic al 
Europei sunt nevoite să aloce din bugetul propriu resurse financiare tot 
mai mari pentru apărare. Povara valului de emigranţi din statele 
destabilizate din Orientul Mijlociu se încearcă să fie împărţită la nivelul 
întregii uniuni, iar acţiunile teroriste de pe continentul european au 
devenit o realitate aproape cotidiană. 

Ieşirea de pe avanscena mondială a Europei s-a datorat nu unei crize 
majore a valorilor sale sau destrămării imperiului colonial, ci a fost urmarea 
celor două războaie mondiale din prima jumătate a secolului XX, care a 
devastat continentul şi l-a plasat în situaţia de a fi practic ocupat militar de 
către Statele Unite şi Uniunea Sovietică, pe întreaga durată a Războiului 
Rece. 
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Iniţial, Proiectul Europei Unite a fost conceput ca având la bază 
aspiraţia creării unui sistem economic şi social al statelor bunăstări i .  1 0  

Modelul „ Welfare State" al Europei Occidentale postbelice a fost edificat 
politic în anii 1 950 - 1 960, pentru ca cetăţenii din Vest să nu fie atraşi de 
mirajul comunismului . După încheierea Războiului Rece, concomitent cu 
extinderea care a cuprins cea mai mare parte a Europei Centrale şi de Est, 
Uniunea Europeană, deşi a rămas pe fond doar o uniune vamală şi un spaţiu 
de liberă circulaţie, şi-a propus „să se comporte ca o mare putere cu vocaţi.e 
pacifistă şi umanistă", cu un rol tot mai pregnant în soluţionarea conflictelor 
şi crizelor lumii de astăzi . 

Deşi a înregistrat succese remarcabile şi incontestabile, care au făcut 
ca Europa să pară că evoluează spre a deveni o insulă de pace şi bunăstare, 
tot aşa de evidente sunt şi eşecurile pe care le-a înregistrat. În primul rând, 
noua construcţie europeană nu a rezolvat problema decalajelor economice 
dintre ţările bogate şi cele mai sărace (Nord-Sud), precum şi dintre ţările 
vest-europene şi cele central şi est-europene, care au aderat la UE în anii 
2000. Dimpotrivă, acestea s-au accentuat. De asemenea, o serie de politici 
ridicate la rang de valori europene s-au dovedit greşite, dintre care se 
evidenţiază cea a „multiculturalismului'' . Acordarea de drepturi şi libertăţi 
excesive minorităţilor naţionale şi imigranţilor, în detrimentul integrării 
acestora în cadrul statelor în care trăiesc, a dus la exacerbarea tensiunilor 
sociale şi chiar a tendinţelor separatiste, secesioniste sau revizioniste pe 
continentul european. 

Proiectul Europei Unite trebuie scos din impasul în care se află, iar 
obiectivele sale - pacea şi bunăstarea europenilor - să ajungă să constituie 
într-adevăr un model pentru întreaga lume. Europa trebuie să devină o 
entitate statală funcţională bazată pe un sistem care să includă cele mai 
generoase valori umane, dar şi să fie o putere politică, economică şi militară 
robustă şi respectată şi să promoveze o politică externă prin care să fie 
descurajate extremismul politic, sectarismul, revizionismul, revanşismul şi 
agresiunile de orice fel .  

Un prim pas ar fi renunţarea la limbajul confuz, l a  standardele 
duble.Un exemplu elocvent este atitudinea ambiguă a unor cancelari i vest
europene faţă de Rusia, în care fiecare dintre acestea încearcă pe cont propriu 
(bilateral) să obţină maxim de avantaje din partea Moscovei , în timp ce 
declarativ se situează pe cu totul alte poziţii . 

10 Valentin Naumescu „ Insula" Uniuni i  Europene, sub asaltul disperării lumii  islamice, din 

26.08.2015, Contributors 
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Semnificativ în acest sens este recentul raport întocmit de Chatham 
House, întitulat Provocarea rusă11, în care se susţine că Rusia nu trebuie 
tratată la fel cum a fost atunci când făcea parte din URSS (o supraputere) sau 
cum ar dori aceasta să fie tratată (o mare putere) şi nici măcar ca un partener 
strategic (cum s-a încercat, dar această tentativă a eşuat datorită faptului că 
Rusia s-a îndepărtat prea mult de la normele Occidentului) .  Referitor la 
obiectivele strategice ale Occidentului în relaţiile cu Rusia, un loc central 
revine „restabilirii integrităţii sistemului de securitate european bazat pe 
respectarea suveranităţii, integrităţii teritoriale şi dreptul statelor de a-şi 
decide propria soartă". 

Privite de la Bucureşti , asemenea ambiguităţi nasc suspiciuni, mai 
ales dacă ne referim la primul obiectiv strategic pe care ar trebui să-l aibă 
Occidentul în raporturi le cu Rusia. Iar acesta sună în felul următor: 
„Descurajarea şi exercitarea de constrângeri pentru a preveni şi 
contracara folosirea forţei de către Rusia împotriva vecinilor ei europeni, 
cât timp este necesar, dar evitarea stabilirii de linii de demarcaţie fixe. Uşa 
trebuie să rămână deschisă pentru re-angajament, atunci când 
circumstanţele se schimbă. Acest lucru este puţin probabil să se întâmple 

A • 

l 1fl Pu • „ 1 2  cat timp a putere se va a1 .a tin .  
Ce putem înţelege prin „evitarea stabilirii de linii de demarcaţie 

fixe" sau pentru ce trebuie ca uşa să rămână deschisă? Se referă acest lucru la 
unele state membre UE de pe flancul estic al acesteia? Se pare că răspunsul 
la această întrebare este afirmativ, de vreme ce România şi Bulgaria sunt 
ţinute în afara Spaţiului Schengen, deşi au îndeplinit de mult criteriile tehnice 
în acest sens. De asemenea, NATO nu se grăbeşte să-şi amplaseze permanent 
forţele sale pe acelaşi flanc estic, deşi Rusia se înarmează febril şi agresează 
sistematic, inclusiv militar, state din vecinătatea sa vestică (Georgia, 
Ucraina). 

Chiar dacă ne menţinem doar în domeniul unor suspiciuni, mai mult 
sau mai puţin legitime, acest lucru subminează capitalul de încredere cu care 
a fost investit şi fără de care nu poate face paşi înainte proiectul Europei 
Unite. 

Alexandru Botez 

11 Keir Gile, Provocarea Rusiei (,,The Russian Chal lenge"), din 04.06.2015 - Chatham House 

12 Keir Giles, Provocarea Rusiei („The Russian Chal lenge"), d in 04.06.2015 - Chatham House 
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ANALIZE PO 

LOCUL ROMÂNIEI ÎN POLITICA EXTERNĂ A MARII BRITANII 
ÎN ANII PRIMULUI RĂZBOI MONDIAL 13 

România intre geopolitică ş i  aspiraţie naţională 

Intrarea Romfiniei în război, la 14 I 27 august 191 6, a /os{ 
precedată de o intensă activitate diplomatică şi de o aprinsă dezbatere 
privind opfiunea politico-militară a Jării. Întrucât, în repetate rânduri, cele 
două planuri s-au interferat şi influenţat, prezentarea, fie şi succi.ntă a 
controversei interne este absolut necesară. 

Criza din rela/iile romfino-ruse, apărută după încercarea Rusiei de a 
cotropi întreg teritoriul Regatului României (amenin/area /arului Alexandru 

al II-iea că va dezarma armata română şi va ocupa Capitala), a făcut ca 
fostul aliat din timpul războiului cu turcii să fie perceput ca o ameninţare 
directă şi gravă la adresa statului român. 

Obsedat de posibilitatea încercuirii Reichului de către o alianţă 
franco-rusă, Otto von Bismark, „ cancelarul de fier al Germaniei ", dorise să 
menajeze Rusia şi, mult timp, ezitase să se angaj eze în combinaţii politico
diplomatice îndreptate împotriva Petersburgului . În cele din urmă, el a fost 
obligat să facă o alegere între Austro-Ungaria şi Rusia, ale căror interese în 
Balcani erau divergente. 

În această conjunctură politică, pentru a-şi asigura sprij inul 
Germaniei, Regele Carol I şi guvernul au admis alianţa cu Austro-Ungaria, 
care stăpânea teritori i locuite de români (Transilvania, Bucovina, Banat), 
supuşi - în cazul Transilvaniei - unei politici de di scriminare şi 
deznaţionalizare de guvernul de la Budapesta. Politica lui Bismark fusese 
categorică: "Drumul spre Berlin trece prin Viena ". 

Din punct de vedere al aspirafiilor nafionale, apropierea Romfiniei 
de Puterile Centrale apărea ca o alian/ă împotriva naturii, întrucât cea 
dintâi se alia cu un stat în care conaţionalii săi făceau obiectul unei politici de 
asimilare forţată. Mai mult, dubla Monarhie era hotărâtă să combată orice 

13 Extrase din cartea „Albianul în căutare de al iaţi, 1914-1918", apărută la Editura Militară -

2014, sub semnătura Dr. Valentin-Ioan Fuşca n 
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manifestare ce viza afirmarea solidarită.Jii Regatului României cu etnicii 
români din fruntariile imperiului austro-ungar, sub motiv că îi amenin/a 
integritatea teritorială. 

Izbucnirea primului Război Mondial a pus în f aJa României 
problema unei opfiuni extrem de sensibile: revenirea Transilvaniei la 
Patria Mamă prin intrarea în tabăra Antantei, sau alian/a cu Pu.terile 
Centrale, pentru reluarea Basarabiei ? Clasa politică s-a scindat în faţa 
acestei dileme de ordin moral: de o parte cei care voiau liberarea teritoriilor 
româneşti aflate sub stăpânirea Austro-Ungariei - Ion I. C. Brătianu, Take 
Ionescu, Nicolae Filipescu, Nicolae Iorga şi alţii - şi, de cealaltă parte, cei 
care avertizau asupra ameninţării pentru România reprezentate de o Rusie 
victorioasă în război - P. P. Carp şi Constantin Stere etc. (Stere atrăgând 
atenţia şi asupra rapidei rusificări a românilor basarabeni, spre deosebire de 

cei ardeleni, care îşi păstraseră identitatea etnică, în pofida secolelor de 

domina/ie maghiară). 

Opinia publică, în imensa ei majoritate, se exprima pentru Ardeal 
şi, deci, pentru războiul împotriva Austro-Ungariei În actul de abdicare pe 
care îl redactase întrucât voia să rămână fidel Tratatului din 1 883 şi totodată 
pentru că era ferm convins de victoria Germaniei , regele Carol I a înfăţişat 
corect puternicul curent favorabil Antantei, consecinţă a dorinţei de a elibera 
Transilvania. 

Consiliul de Coroană, întrunit la Sinaia în ziua de 2 1  iulie I 3 august 
19 14, a hotărât neutralitatea sau, mai bine zis, expectativa armată. Regele 
Carol I, sesizând importanţa evenimentelor care se desfăşurau pe continent, 
şi-a exprimat convingerea că: „ Se dă marea luptă prin care, pentru o 

întreagă perioadă istorică, se va stabili harta Europei şi soarta popoarelor. 

Desigur că în acest război vor fi învingători şi învinşi, dar e neîndoielnic că 

dinainte şi irevocabil meni fi să fie învinşi vor fi neutrii " 

În tratativele privind alianţa României cu Antanta, cele două părţi au 
avut interese convergente: România urmărea să elibereze teritoriile locuite de 
români (Transilvania, Bucovina, Banat), stăpânite de Austro-Ungaria; 
Antanta (în primul rând Franţa) dorea să creeze un nou front de luptă pentru 
Puterile Centrale, care să le oblige să reducă efectivele de pe celelalte 
fronturi, cu deosebire de pe cel francez. 
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În acest context, Ion I. C .  Brătianu, hotărât să lupte alături de Antantă 
pentru a înfăptui idealul naţional, a negociat în secret timp de doi ani 
condiţiile intrării României în război . A făcut-o cu o minuţiozitate 
inginerească, urmărind ca ţara să intre în război în cele mai favorabile 
condiţii militare şi politice. 

Deşi contextul politico-diplomatic şi militar din 19 14  era diferit de 
cel din 1 877, Ion I. C .  Brătianu nu putea uita experienţa tatălui său. Acesta 
crezuse în promisiunea Rusiei, înscrisă în convenţia româno-rusă din 4 I 1 6  
aprilie 1 877, de „a menţine şi apăra integritatea teritorială a României". 
Angajamentul luat de aliatul rus nu l-a împiedicat ca la sfărşitul războiului să 
reanexeze sudul Basarabiei Uudeţele Bolgrad, Cahul, Ismail), încălcându-şi 
astfel propria semnătură. O experienţă dureroasă, pe care premierul român nu 
o dorea repetată. 

Începutul negocierilor dintre Antantă şi România 
Deşi tratatul secret cu Puteri le Centrale din 1 883 fusese reînnoi t de 

mai multe ori, în 1 914, România nu a considerat că era obligată să intre 
imediat în război alături de Puterile Centrale. Această poziţie dovedea 
realismul guvernului Brătianu, care a respectat, ad-litteram, prevederile 
Tratatului din 1 883, conform cărora asi stenţa militară reciprocă se producea 
dacă una dintre părţi era atacată, fără provocare din partea sa, de o terţă 
putere. În cazul dat, Austro-Ungaria era aceea care atacase Serbia şi nu 
invers; Austro-Ungaria declarase război Serbiei şi nici nu se consultase cu 
guvernul român „aliat" în timpul crizei provocate de atentatul de la Sarajevo 
(pe aceeaşi poziţie s-a situat şi Italia, care aderase în 1 888 la Tratatul din 
1 883) .  

Refuzul punerii în practică a tratatului cu Puteri le Centrale este 
considerat de istorici drept exprimarea oficială a opţiunii României : 
eliberarea teritoriilor româneşti anexate de Austro-Ungaria. 

Ion I. C. Brătianu a evidenţiat, în Consiliul de Coroană din 3 august 
19 14, faptul că: „Problema românilor din Ardeal domină întreaga situaţie, 
ea a fost pururi punctul negru al alianţei.„ Nu se poate face război în 
vremurile de astăzi, când acest război nu este aprobat de conştiinţa 
naţională ". 
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Într-un raport cu privire la raporturile dintre statul român şi monarhia 
dualistă, întocmit de Legaţia germană de la Bucureşti şi înaintat cancelarului 
german Bethmann Hollweg, se arăta că ochii fiecărui român sunt 
îndreptafi, mai mult decât oricând, asupra Transilvaniei. Contele 
Waldburg, însărcinatul cu afaceri al Germaniei la Bucureşti, remarca în 
acelaşi raport că, „deşi nu este de temut că relaţiile politice ale României cu 
Austro-Ungaria vor cunoaşte o schimbare, nu poate fi tăgăduit că în 
cercurile cele mai largi ale Jării problema românilor din Ungaria este 
simfită ca un ghimpe în propria carne". 

Vecinătatea nemij locită a Rusiei l-a determinat pe Ion I. C. Brătianu 
să clarifice cu prioritate relaţiile cu această ţară în cadrul creat de război . 
Acest lucru se explică prin presiunile exercitate de ministrul Austro-Ungariei 
la Bucureşti, contele Czemin, în vederea alăturării României la Puteri le 
Centrale, cât şi prin "dezgheţul" înregistrat în relaţiile româno-ruse după 
vizita ţarului Rusiei Nicolae al II-iea la Constanţa şi , indirect, prin vizita 
preşedintelui Franţei , Raymond Poincare în Rusia. 

România avea şi cu Rusia un contencios teritorial -Basarabia - dar, 
în acel moment, Jon I. C. Brătianu considera că prioritară era eliberarea 
teritoriilor româneşti stăpânite de Austro-Ungaria. La rândul ei, Rusia era 
interesată ca România să nu ridice problema Basarabiei şi, mai ales, să nu 
devină o bază de atac a Puterilor Centrale împotriva Ucrainei. 

Iniţiativa primelor contacte diplomatice în vederea tatonării poziţiei 
României, imediat după declaraţia de război a Austro-Ungariei împotriva 
Serbiei, a fost luată de ministrul afacerilor externe al Rusiei, S .D.  Sazonov. 
Printr-o telegramă trimi să la 1 6  I 29 iulie 1 9 1 4  ministrului Rusiei la 
Bucureşti, Poklevski-Koziell ,  acesta şi-a exprimat disponibilitatea pentru 
luarea în considerare a „ unor avantaje pentru România, dacă va lua parte 

alături de noi la un război împotriva A ustriei ". Avantaj ele la care se referea 
Sazonov au fost transmise în mod exp!icit la Bucureşti, acesta solicitând lui 
Poklevsky-Koziel l, prin telegrama din 1 7  I 30 iulie 1 9 1 4, să-l informeze pe 
premierul român că, în cazul intrării României în război de partea Rusiei , 
„ suntem gata să luăm în considerare alipirea Transilvaniei la România ". 

Preocuparea Rusiei de a-şi asigura alianţa României în războiul 
împotriva Austro-Ungariei a determinat diplomaţia rusă să obţină acordul 
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Franţei şi Angliei de a face o declaraţie comună la Bucureşti privind 
asumarea obligaţiei de către Aliaţi ca „ . „tot timpul cât România va lupta 
alături de Rusia împotriva Austro-Ungariei, Franţa (Anglia) se va afla în 
stare de război cu orice stat care ar ataca România". Demersurile guvernului 
rus pe lângă cel român au continuat şi în lunile următoare. Astfel, la 4 I 1 7  
septembrie 1 9 1 4  a fost transmisă la Bucureşti solicitarea Rusiei „să i se 
alăture pentru a atinge cât mai curând scopul comun", însoţită de propunerea 
„să ocupe cu trupele sale, fără întârziere, partea de sud a Bucovinei şi a 
Transilvaniei" .  

Oferta Rusiei a fost respinsă de Ionel Brătianu, care dorea 
menţinerea neutralităţii României în această fază a războiului . Temerea 
Rusiei faţă de pretinsele promisiuni ale Austro-Ungariei de a acorda 
autonomia Transilvaniei, în cazul în care România s-ar fi alăturat Triplei 
Alianţe, l-a determinat pe Sazonov să ia din nou în considerare propunerea 
de alipire a acestei provincii la România. În acest scop, ministrul rus 
transmitea lui Poklevsky-Koziell o nouă telegramă privind proiectul 
înţelegerii cu România, elaborat de comun acord cu C. Diamandy, ministrul 
României la Sankt Petersburg. Rusia se angaja „să recunoască dreptul 
României de a anexa provinciile aparJinând Austro-Ungariei a căror 
popula/ie este românească. În Bucovina, delimitarea provinciilor ce 
urmează să fie anexate de Rusia sau România va avea drept principiu 
majoritatea etnică a popula/iei". Realizarea acestor promisiuni nu mai era 
condiţionată, de data aceasta, de cooperarea militară a armatei române: 
„România va avea dreptul să ocupe aceste regiuni în momentul în care i se 
va părea cel mai potrivit. De partea sa, România se angajează să păstreze, 
până în momentul ocupării, o neutralitate binevoitoare f afă de Rusia". 
Aceste principii au fost cuprinse în schimbul de note Sazonov - Diamandy 
din 28 septembrie I 1 octombrie 1 9 14 .  

Rusia se mai angaj a „să se  opună oricărui atac împotriva statu-quo
ului teritorial al României în limitele actualelor sale frontiere" şi să respecte 
princi piui etnic în Bucovina, când, la sfărşitul războiului, soarta acestei 
provincii avea să fie fixată. Câteva zile mai târziu, Sazonov a comunicat că 
sprijinul Rusiei pentru România avea să fie exclusiv diplomatic. 
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Paralel cu discuţiile româno-ruse, au fost angajate negocieri cu 
Italia, aflată într-o situaţie similară cu cea a României : urmărea desăvârşirea 
unităţii naţionale prin anexarea unor teritorii din dubla monarhie locuite de 
italieni şi, întocmai ca şi România, nu considerase că avea obligaţia să 
considere drept casus belii declaraţia de război a Austro-Ungariei adresată 
Serbiei . 

Interesul comun al ambelor state în destrămarea monarhiei austro
ungare a fost subliniat de Ion I. C. Brătianu în termeni fără echivoc: „ Nu 

crede guvernul italian că actualul război a ridicat problema dezmembrării 

A ustro-Ungariei ? Şi, in consecin/ă, nu crede că e util să se arate că acest 

proces nu poate să se încheie fără participarea României şi Italiei, conform 

intereselor ce le leagă ? " 

Guvernul italian a acceptat, la I O I 23 septembrie 1 9 1 4, semnarea 
unui acord cu România, cu scopul de a-şi întări propria poziţie în cursul 
negocierilor cu Antanta, inducând ideea că intrarea Italiei în război va atrage, 
pe cale de consecinţă, şi România. Ulterior, acordul dintre cele două ţări, din 
24 ianuarie I 6 februarie 1 9 1 5, prevedea acţiunea solidară, în cazul unui atac 
austro-ungar neprovocat, pentru apărarea lor comună, precum şi adoptarea 
măsurilor necesare, în cazul unei agresiuni . 

Poziţia Marii Britanii faţă de România 
� Cabinetul de la Londra dorea să câştige noi aliaţi în lupta 

împotriva Germaniei. În contextul declanşării primului război mondial, 
datorită poziţiei geopolitice, capacităţii sale militare, dar şi prestigiului de 
imagine ca urmare în urma încheierii ultimului război balcanic, România s-a 
văzut "curtată" de cele două tabere militare adversare, Bucureştiul 
transformându-se peste noapte într-o adevărată arenă diplomatică în care 
agenţii puterilor europene se luau la întrecere pentru câştigarea marelui 
premiu al cooperării României cu partida pentru care lucrau. 

Astfel, în efortul de a atrage Bulgaria şi România în război, guvernul 
de la Londra a promis ambelor ţări achiziţii teritoriale: dacă Bulgaria urma să 
primească teritorii sârbe, guvernului de la Belgrad i se promiteau 
compensaţi i pe seama Austro-Ungariei ; României i se făgăduia, dacă este să 
dăm crezare istoricului Harold Nicolson, „practic, jumătate din Ungaria" .  
Mai târziu, când evoluţia operaţiilor militare a născut dorinţa unei păci de 
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compromis sau încercarea de a desprinde Austro-Ungaria de Germania, 
aceste promisiuni făcute României excludeau orice înţelegere cu dubla 
monarhie sau măcar cu „jumătatea ei maghiară". Aşa cum a remarcat 
istoricul american Glenn To"ey, „Imperiul habsburgic ar fi putut 
supraviefui cesiunilor de teritorii promise de Antantă Italiei şi Serbiei, do.r 
nu şi pierderii Transilvaniei, Maramureşului şi Bucovinei ". 

La declanşarea marii conflagraţii, scopurile de război ale Puterilor 
Antantei nu erau limpede precizate, iar Marea Britanie nu a făcut excepţie: 
ezitările cabinetului de la Londra au fost sancţionate de violarea neutralităţii 
Belgiei de către Germania. Iniţial, scopul declarat de război al Marii Britanii 
a fost restaurarea statului belgian, victimă a agresiunii şi ocupaţiei germane. 
Pe măsura desfăşurării conflictului, priorităţi le cabinetului britanic au căpătat 
o formă mai concretă: restaurarea statului belgian; asigurarea securităţii 
Franţei, împotriva oricărei agresiuni ; garanţii adecvate pentru independenţa 
statelor mici ; distrugerea militarismului prusac. 

� În  opinia publică britanică, cunoscătoare superficială a problemelor 
din Europa de Sud-Est, utt curent favorabil României a fost creat de 
publicistul R W. Seton-Watson (a semnat şi sub pseudonimul Scotus Viator 
- Călătorul scoţian). Iniţial, acesta considera că Monarhia austro-ungară este 
reformabilă, odată cu urcarea pe tron a arhiducelui Franz Ferdinand. 
Publicistul britanic denunfa, însă, cu vigoare hegemonia maghiarilor în 
dubla monarhie, exercitată în detrimentul celorlalte na/ionalităţi, supuse 
unui regim de discriminare şi oprimare. 

Asasinarea moştenitorului tronului austro-ungar şi izbucnirea 
primului Război Mondial au generat o schimbare radicală a viziunii lui R.W. 
Seton-Watson, care a înţeles că şansele de supraviefuire ale Austro
Ungariei erau minime, că pe ruinele dublei monarhii avea să se înalte un 
stat al slavilor de sud, având drept nucleu Serbia, un stat român care avea să 
aducă în frontierele sale Transilvania, Banatul şi Bucovina şi, în sfârşit, un 
stat al cehilor şi slovacilor. 

Atitudinea lui R.W. Seton-Watson a devenit mai tranşantă odată cu 
declanşarea primei mari conflagraţii mondiale. Astfel, în articolul 
"Problemele rasiale în A ustro-Ungaria " autorul stăruie asupra 
responsabilităţii maghiarilor în crearea tensiunilor naţionale prin voinţa lor 
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de dominaţie şi anticipează iminenta dezagregare a dublei monarhii :  
"Austria de astăzi nu se poate separa de soarta maghiarilor / . . . ]. În ceea 
ce priveşte Austro-Ungaria, acest război este în sine o dovadă că politica de 
domi.nare rasială şi de asimi.lare forJată este falimentară din punct de 
vedere moral". 

Într-un alt articol, consacrat în întregime problemei româneşti , 
publicistul britanic a subliniat aspiraţia românilor de a vedea pe fraţii lor din 
Transilvania reuniţi cu Vechiul Regat. De remarcat că R.W. Seton-Watson 
nu uita să amintească şi de românii dintre Prut şi Nistru : "Nu trebuie uitat că 
visul unită/ii româneşti poate fi pe deplin realizat numai dacă Rusia 
restituie cel pufin o parte din Basarabia, care numără nu mai pufin un 
mi.lion şi un sfert de români". 

Venit în România în 1 9 1 5, R.W. Seton-Watson a evocat, din nou, în 
di scursul rostit la banchetul dat în cinstea sa, rolul funest al maghiarilor în 
dubla monarhie. El a încheiat cu o formulă de maximă duritate: "trebuie să 
încercăm cu to/ii să îndepărtăm această cangrenă din corpul Europei. În 
această opera/ie, chirurgul român trebuie să joace rolul principal Nu 
vreau să cred că mâna lui va tremura". 

� Poziţia Marii Britanii faţă de România în perioada neutralităţii 
acesteia a evoluat în funcţie de desfăşurarea operaţiilor militare. Iniţial, s-ar 
putea spune că guvernul britanic a adoptat o strategie defensivă. Pentru 
Londra, România însemna doar o ţară producătoare de petrol şi de cereale, 
fără o importanţă militară semnificativă. Din această dublă perspectivă, 
interesul Antantei nu consta - în percepţia britanică - atât în atragerea 
României în război, cât mai ales în împiedicarea Germaniei de a deveni 
stăpâna resurselor petroliere şi cerealiere ale României . 

Interesul Marii Britanii pentru intrarea în război a României a fost 
determinat de două împrejurări : ofensiva austro-ungară împotriva Serbiei, 
care a dus la colapsul acestei ţări ; puternica presiune germană pe frontul de 
Vest, care nu putea fi diminuată decât prin deschiderea unui nou front de 
operaţii în Est. 

În aceste două faze distincte, Marea Britanie s-a implicat în eforturi le 
diplomaţiei franceze de a face din România un aliat al Antantei . Spre 
deosebire de Paris, mult mai implicat, mai ales, în I 9 1 6, în negocierile cu 
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�NALIZE POLITICO-STRATEGICE . 

România şi mai interesat în slăbirea presiunii militare germane pe frontul de 
Vest, Londra nu a recurs - deşi nu le-a dezavuat - la presiuni asupra 
guvernului român pentru a-l influenţa să declare război Puterilor Centrale. 

Acţiunea diplomaţiei britanice în România a stat sub semnul 
considerentului că rolul principal în negocierile cu guvernul român urma 

să îl aibă Rusia, aşa cum Marea Britanie şi Franţa au avut primul cuvânt în 
tratativele cu Ital ia. Marea Britanie a întreprins însă propriile demersuri 
pentru a obţine sprij inul României în favoarea Serbiei, propunând lui Ion I .C.  
Brătianu, în octombrie 1 9 1 5, perfectarea unei convenţii mil itare care să stea 
la baza intrări i României în război de partea Antantei . Deşi fusese asigurat 
din partea Rusiei cu privire la dreptul asupra teritori ilor locuite de românii 
din Austro-Ungaria, primul-ministru român era interesat ca şi partenerii 

occidentali ai Rusiei să recunoască aspirafiile nafionale legitime ale 

Româ.niei în Transilvania.. 

Dr. Valentin-Ioan Fuşcan, 
Arhivele Naţionale - Serviciul municipiului Bucureşti 
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ANALIZE POLITICO-StRATEGICE 

Un semnal de alarmă. de la Vati.can: 
ÎN LUME, „LUCRURILE NU MERG BINE" 

(Marginalii la vizita Papei Francisc I - noul lider mondial al politicilor 
alternative - in America de Sud) 

„ Când capitalul se converteşte în idol şi determină opţiunile 

oamenilor, când aviditatea pentru bani tutelează sistemul economic, atunci 

el demolează întreaga societate, condamnă omul, îl transformă în sclav, 

distruge fraternitatea interumană, învrăjbeşte popoarele şi, după cum 

vedem, pune în pericol însăşi existenţa planetei noastre " (Papa Francisc I) 

1. "Înainte de orice, să începem prin a recunoaşte că avem nevoie de 
o schimbare" 
Înainte de orice, să începem prin a recunoaşte că avem nevoie de o 

schimbare. 

Recunoaştem cu sinceritate că lucrurile nu merg bine într-o lume în 

care există ţărani fără pământ, există nenumărate familii fără acoperiş, 

nenumăraţi muncitori fără drepturi şi nenumărate persoane cu demnitatea 

încălcată? 
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ZE POLITica;sT 

Recunoaştem că lucrurile nu merg bine atunci când atâtea războaie 

izbucnesc fără sens şi când violenţa fratricidă se întinde până în cartierele 

noastre? Recunoaştem că lucrurile nu merg bine când pământul, apa, aerul 

şi toate vietăţile creaţiei se află sub permanentă ameninţare? 

Atunci, dacă recunoaştem, să o spunem fără teamă: avem nevoie şi 

dorim o schimbare. 

Şi pentru că nu este vorba de cazuri izolate, mă întreb dacă suntem 

capabili să recunoaştem că aceste realităţi distructive nu se datorează unui 

sistem care s-a globalizat. Recunoaştem că acest sistem a impus o logică a 

câştigului cu orice preţ, fără a lua în seamă excluderea socială sau 

distrugerea naturii? 

Dacă aşa este, insist, să o spunem fără teamă: dorim o schimbare, o 

schimbare reală, o schimbare de structuri. Acest sistem nu mai este de 

suportat, nu-l mai suportă ţăranii, nu-l mai suportă muncitorii, nu-l mai 

suportă comunităţile, nu-l mai suportă Popoarele . . .  Şi nici Pământul nu-l 

mai suportă . . .  

Dorim o schimbare în viaţa noastră . . .  , o schimbare care să cuprindă 

întreaga lume, pentru că azi interdependenţa mondială necesită soluţii 

globale la problemele locale. Globalizarea speranţei popoarelor şi a 

săracilor trebuie să substituie globalizarea excluziunii sociale şi a 

indiferenţei. 

Ambiţia desfrânată a banului care astăzi guvernează lumea este 

"dejecţia diavolului ". Serviciul în slujba binelui comun rămâne surghiunit. 

Când capitalul se converteşte în idol şi determină opţiunile oamenilor, când 

aviditatea pentru bani tutelează sistemul economic, atunci el demolează 

întreaga societate, condamnă omul, îl transformă în sclav, distruge 

fraternitatea interumană, învrăjbeşte popoarele şi, după cum vedem, pune în 

pericol însăşi existenţa planetei noastre. 

Suferim de un exces de pesimism perfid care ne face să ne 

complăcem în negativism. Urmărind cronica neagră a fiecărei zile, crezi că 

nu se poate face nimic altceva decât să te fereşti pe tine, pe familia ta şi 

bunurile tale. Ce pot face eu, gunoier, colector, reciclator, zilier etc. faţă de 

atâtea probleme, când abia câştig ca să am ce mânca? Puteţi face mult. 

Dumneavoastră, cei umili, cei exploataţi, cei săraci şi excluşi, puteţi să 
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faceţi multe. Îndrăznesc să spun că viitorul umanităţii se află, în mare 

măsură, în mâinile dumneavoastră, în capacitatea dumneavoastră de a vă 

organiza şi de a promova alternative creatoare, . . .  , în participarea 

dumneavoastră protagonică la marile procese de schimbări, schimbări 

naţionale, schimbări regionale, şi schimbări mondiale. Nu vă subapreciaţi! 

Este imperios necesar ca, împreună cu revendicarea drepturi/or lor 

legitime, Popoarele şi organizaţiile sociale să construiască o alternativă 

umană la această globalizare de excluziune. Dumneavoastră sunteţi 

semănătorii schimbării. Dumnezeu să vă dea curaj, bucurie, perseverenţă şi 

pasiune pentru a continua acţiunea de însămânţat. Fiţi siguri că mai 

devreme sau mai târziu vom vedea şi roadele. 

Sunt cuvintele Papei de la Roma, Papa Francisco I, pronunţate la 9 
iulie, la cea de a II-a Întâlnire a Mişcărilor Mondiale Populare, de la Santa 
Cruz de la Sierra - Bolivia, etapa numărul doi a turneului său sud-american 
din 5 - 12  iulie 20 1 5, turneu care a mai cuprins Ecuador (5 - 8) şi Paraguay 
( 1 0 - 1 2). 

A fost prima vizită oficială a suveranului pontif pe continentul natal 
(Francisco I este argentinian, născut în cartierul Flores din Buenos Aires). În 
20 1 3 , la patru luni după alegerea sa în scaunul papal ( 1 3 .03 .20 1 3), Francisco 
I a mai făcut o deplasare pe continentul sud-american (22 - 29.07), la Rio de 
Janeiro - Brazilia, pentru a participa la Ziua Mondială a Tineretului, 
manifestare iniţiată şi organizată pentru prima dată în 1 986 de biserica 
catolică, la iniţiativa Papei Ioan Paul al Ii-lea, dar vizita respectivă a fost 
numai o vizită apostolică, nu şi una oficială, Francisco fiind prezent la 
eveniment doar în calitate de şef al bisericii catolice, nu şi  de şef al statului 
Vatican. Aceasta nu l-a împiedicat să transmită maselor de tineret adunate la 
Rio mesaj e  cu conţinut social - politic. A îndemnat tinerii să se implice în 
viaţa politică şi socială, să nu se mulţumească să privească viaţa de la 
fereastră sau să se lase pradă apatiei şi dezinteresului . 

De ce prima vizită oficială a Papei pe pământul sud-american a fost 
realizată în aceste trei ţări , Ecuador, Bolivia şi Paraguay? Pentru că sunt 

unele din cele mai sărace ţări din zonă şi că, împreună, totalizează 40% din 

populaţia catolică din lume, este explicaţia dată de Vatican şi este cât se 
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poate de reală, numai că nu este şi singura. Un alt motiv a fost Bolivia. Ţara 
de la mijlocul turneului, ţara care între 7 şi 9 iulie avea să găzduiască cea de 
a doua Întâlnire Mondială a Mişcărilor Populare, întâlnire la  care Papa 
Francisco nu putea să lipsească în calitatea sa de iniţiator şi patron al acestei 
mişcări . 

2. ÎMMP (Întâlnirea Mondială a Mişcărilor Populare) sau EMMP 
(Encuentro Mondial de Movimientos Populares) sau WMPM (World 
Meeting of Popular Movements) 

Întâlnirea Mondială a Mişcărilor Populare (ÎMMP) se declară a fi o 

alternativă populară la globalizarea de excuziune, în lumina gândirii sociale 

a Papei Francisco. (movimientospopulares.org, declaraţia finală a Întâlnirii 
din 20 1 4). 

ÎMMP este organizată şi coordonată de către Consiliul Pontifical de 
Justiţie şi Pace, o instituţie înfiinţată în 1 967 de către Papa Paul al VI-lea şi 
modernizată de Papa Ioan Paul al Ii-lea în 1 976, ca organism universal al 

Bisericii de stimulare a comunităţii catolice pentru promovarea şi 

dezvoltarea ţărilor sărace şi justiţiei internaţionale (site vatican.va), 
împreună cu Academia Pontificală de Ştiinţe Sociale. 

Prima Întâlnire a avut loc în 20 1 4, chiar la Vatican, între 27 - 29 
octombrie şi a dezbătut teme privind natura inechitabilă a sistemului 
capitalist; sărăcia şi dreptul la o viaţă demnă; violenţa şi confruntările armate 
contemporane; protecţia mediului ambiental ; condiţia femeii şi a tinerilor; 
folosirea diferenţelor etnice şi religioase pentru menţinerea şi intensificarea 
conflictelor; necesitatea organizării şi luptei muncitorilor în strânsă 
coordonare şi cu sprij inul bi sericii catolice. 

La Întâlnirea de la Vatican au fost prezenţi 1 20 de delegaţi, 
reprezentând organizaţii populare de pe toate continentele. O prezenţă de 
remarcat a fost cea a lui Evo Morales, preşedinte al Republicii Bolivia, 
preşedintele Adunării Mondiale a Popoarelor Indigene (el însuşi de origine 
indigenă uru-aiara). Cu această ocazie, Evo Morales s-a angaj at să 
găzduiască în Bolivia următoarea ediţie, cea de a II-a, a EMMP. 
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3. "NU vechilor şi noilor forme de colonialism" şi "iertare pentru 
crimele comise de biserica catolică împotriva indigenilor americani" 

În Bolivia, la Santa Cruz de la Sierra, la cea de a II-a ÎMMP, au 
participat cca. 1 500 de delegaţi (saltul este impresionant, de la 1 20 de 
participanţi la 1 500), reprezentând sindicate şi asociaţii populare din 44 de 
ţări de pe toate continentele (Argentina, Bolivia, Brazilia, Columbia, Spania, 
Guatemala, India, Italia, Kenya, Mexic, Nicaragua, Africa de Sud, 
Venezuela, Haiti , Antile, Canada, Chile, Costa Rica, Cuba, Ecuador, El 
Salvador, Honduras, Nicaragua, Panama, Paraguay, Peru, Puerto Rico, Rep. 
Dominicană, Uruguay, SUA, Kurdistan, Palestina, Turcia, Senegal , Franţa, 
Koreea, Koreea de Sud, Mozambic, Malawi, Noua Zeelandă, Tunisia, Egipt, 
Filipine, Maroc.)  

În dezbateri au fost reluate, în principal, problemele iniţiale. Punctul 
central al evenimentului 1-a constituit intervenţia Papei Fracisco I, care, după 
enunţarea şi analizarea problemelor din societatea contemporană, a mers mai 
departe, identificând trei căi de rezolvare a lor, căi pe care le consideră ca 
fiind sarcini prioritare pentru mişcările populare din lume, după cum 
urmează: 

- Prima sarcină este aceea de a face ca economia să funcţioneze în 
slujba Popoarelor. Fiinţele umane şi natura nu trebuie să se găsească la 

cheremul banului. Este necesar a se spune NU unei economii de excluziuni 

sociale şi inechitate unde banul guvernează în loc să servească. Această 

economie ucide. Această economie exclude cercuri largi sociale. Această 

economie distruge mama noastră Terra. 

Distribuţia justă a produselor pământului şi a ocupării forţei de 

muncă nu este o simplă filantropie. Este obligaţie morală, iar pentru 

creştini, sarcina este chiar mai mare, este o poruncă. E vorba aici de a se 

restitui săracilor şi popoarelor ceea ce le aparţine. Destinul universal al 

bunurilor nu este un ornament discursiv al doctrinei sociale bisericeşti. Este 

o realitate anterioară proprietăţii private. Proprietatea, mai ales atunci 

când afectează resursele naturale, trebuie să se conformeze strict 

necesităţilor popoarelor, iar aceste necesităţi nu se reduc doar la consum. 
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Guvernele trebuie să îşi asume sarcina de a pune economia în slujba 

popoarelor şi să promoveze, în acest sens, întărirea, îmbunătăţirea, 

coordonarea şi extinderea formelor de economie populară şi de producţie 

comunitară. 

- A doua sarcină a mişcărilor populare ar fi unirea Popoarelor în 
lupta pentru pace şi justiţi.e. Popoarele lumii doresc să fie creatorii 

propriilor destine. Doresc să meargă în pace pe drumul către justiţie. Nu 

doresc tutelă şi ingerinţe prin care cel mai puternic să îl subordoneze pe cel 

mai slab. Doresc ca limba lor, cultura lor, procesele lor sociale specifice şi 

tradiţiile lor religioase să fie respectate. Nici o putere pre-existentă sau 

constituită în decursul istoriei nu are dreptul să priveze ţările sărace de 

exercitarea deplină a suveranităţii şi când o face, asistăm la noi forme de 

colonialism care afectează profund viitorul proceselor de pace şi justiţie, 

pentru că pacea nu se fundamentează numai în respectarea drepturilor 

individuale, ci şi în respectarea drepturilor colective ale popoarelor, în 

special dreptul la independenţă. 

De multe ori se manifestă în lume puterea anonimă a idolului ban: 

corporaţii multinaţionale, fonduri de împrumut, tratate denumite "de liber 

schimb " şi impunerea de măsuri "de austeritate ", toate ducând În final la 

strângerea curelei muncitorilor şi a săracilor. 

Alteori, sub haina nobilă a luptei împotriva corupţiei, narcotraficului 

şi terorismului -probleme grave ale timpurilor noastre care impun o acţiune 

internaţională coordonată - vedem cum se impun statelor măsuri ce nu au 

cu nimic de-a face cu rezolvarea acestor probleme, ci, în multe cazuri nu fac 

decât să înrăutăţească şi mai mult lucrurile. 

De asemenea, prin concentrarea monopolică a mediilor de 

comunicare cu pretenţia că s-ar urmări scopuri non-consumiste şi 

realizarea uniformizării culturale, se realizează o altă formă de colonialism. 

Se realizează colonialismul ideologic. 

Trebuie să recunoaştem că niciuna din gravele probleme de azi ale 

omenirii nu se poate rezolva fără interacţiunea statelor şi popoarelor la 

nivel internaţional. Orice eveniment de anvergură produs într-un punct al 

planetei se va resimţi peste tot, sub toate aspectele, economic, ecologic, 

social sau cultural. Până şi crima şi violenţa s-au globalizat. De aceea, 
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mciun guvern nu poate acţiona singur şi nu se poate sustrage unei 

responsabilităţi comune. Dacă într-adevăr dorim o schimbare pozitivă 

trebuie să ne asumăm conştienţi procesul de interdependenţă, dar al unei 

interdependenţe sănătoase. Pentru că interacţiunea nu este tot una cu 

impunerea şi nu înseamnă subordonarea unora în funcţie de interesele 

altora. 

Colonialismul, nou sau vechi, cel care reduce ţările sărace la 

condiţia de simpli .furnizori de materii prime şi forţă de muncă ieftină, 

generează violenţă, mizerie, migraţii forţate şi toate relele care vin de aici, 

pentru că punând pe cei de la periferie să lucreze pentru cei de la centru li 

se neagă dreptul la o dezvoltare integrală. Or aceasta, .fraţilor, este pură 

inechitate şi inechitatea generează violenţă, violenţă pentru care nu vor 

exista nici resurse poliţieneşti, nici militare sau de informaţii capabile să o 

stopeze. 

Atunci să spunem NU vechilor şi noilor forme de colonialism. Să 

spune DA întâlnirilor între popoare şi culturi. Fericiţi cei ce luptă pentru 

pace. 

În mod umil cer iertare nu numai pentru ofensele aduse de biserica 
catolică, dar şi pentru crimele comise împotriva popoarelor indigene în 
timpul aşa-zisei cuceriri a Americii, a continuat Papa expunerea de la acest 
punct privind formele colonialismului, în care a inclus şi unele acţiuni 
istorice ale biserici i .  

Aici se impune o menţiune: În 2000, papa de atunci, Ioan Paul 
al Ii-lea, de la sediul Vaticanului , a oferit o scuză generală pentru păcatele 
comise de biserica catolică în timpul istoriei sale de 2000 de ani . A cerut 
iertare lui Dumnezeu pentru "uti lizarea violenţei puse în slujba adevărului", 
pentru divizarea creştinilor, pentru acţiunile de dispreţ şi ostilitate faţă de 
adepţii altor religii, pentru intoleranţa manifestată în diferite ocazii ,  pentru 
discriminările practicate pe motive de rasă, etnie sau sex. Documentul 
redactat de Comisia Teologică Internaţională cu ocazia acestui eveniment 
enumeră ca exemple de violenţă comise de biserica catolică cruciadele, 
sclavia şi convertirea forţată, dar, apreciază că evaluarea finală a acestor 
fapte revine istoricilor. De asemenea, biserica catol ică oferea (la schimb?) 
iertare tuturor celor care au greşit faţă de ea. Iertarea cerută de biserică era, 
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însă, cel puţin incompletă, având în vedere că există şi astăzi grupări creştine 
şi prelaţi excomunicaţi de Vatican. 

O altă iertare cerută de biserica catolică a venit în anul 201 0  din 
partea Papei Benedict al XVI-iea, care şi-a cerut scuze pentru abuzurile 
sexuale comise de prelaţii catolici din Irlanda. 

De data aceasta Papa Francisc I se referă direct, fără ocolişuri , la 
crimele săvârşite de biserica catol ică împotriva indigenilor şi  solicită iertarea 
nu lui Dumnezeu, ci popoarelor indigene împotriva cărora s-au comis aceste 
crimele. 

Sigur despre iertări se poate vorbi mult. Ce valoare au ele, ce pot ele 
răscumpăra sau ce pot ele îndrepta. Poate ceva din imaginea făptuitori lor, 
căci pentru victime efectul este egal cu zero absolut. 
Ca moment istoric rămâne includerea de către Papa de la Roma a unor 
acţiuni ale 
bisericii catolice printre formele istorice de manifestare a colonialismului . 

- A treia sarcină considerată de Papa ca necesar de îndeplinit de 
către mişcările populare pentru realizarea schimbării ar fi protecţia Mamei 
Terra: 

Casa noastră comună este jefuită, devastată, persecutată fără ca 

cineva să fie tras la răspundere. Laşitatea de a nu-i lua apărarea este un 

păcat grav. Urmărim cu decepţie crescândă cum se succed una după alta 

reuniunile internaţionale la nivel fără nici un rezultat important. Există 

imperativul unei acţiuni clare, definitive, urgente, etice, dar acesta nu se 

realizează. Este de nepermis ca nişte interese - globale, dar nu universale -

să aibă câştig de cauză, să supună state şi organisme internaţionale şi să 

continue să distrugă planeta. Popoarele şi mişcările populare sunt chemate 

să se mobilizeze şi să reclame - în mod paşnic, dar hotărât - adoptarea 

urgentă a măsurilor ce se impun. Şi vă cer, în numele lui Dumnezeu, să 

apăraţi Mama Terra. 

La finalul intervenţiei sale la Întâlnirea Mondială a Mişcărilor 
Populare din Bolivia, Papa Francisco I reiterează credinţa sa în puterea 
novatoare a maselor cărora li se alătură: 

Vreau să vă zic din nou: viitorul omenirii nu se află doar în mâinile 

marilor conducători, ale marilor puteri sau ale elitelor. În mod fundamental 
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el se află în mâinile poporului; în capacitatea sa de a se organiza, în mâinile 

sale care adapă cu umilinţă şi convingere acest proces de schimbare. Sunt 

alături de voi. 

4. Ecuador 
4.1 În Ecuador, în primul discurs pronunţat în 5 iulie la ceremonia de 

sosire de la aeroportul Mariscal Sucre din Quito, Francisco a insistat asupra 
ideii de considerare a diferenţelor de opinii şi dezvoltare a dialogului 
pentru rezolvarea problemelor controversate, cu trimitere directă la 

· conflictul declanşat în societatea ecuadoriană de cel� două proiecte ale 
preşedintelui Rafael Correa de a impozita moştenirile şi profitul cu până la 
75%, în dorinţa de echilibrare a balanţelor ţării .  În mod oarecum 
surprinzător, opoziţia faţă de aceste proiecte s-a manifestat cu putere nu 
numai din partea celor care aveau să fie direct afectaţi , dar şi din partea unor 
cercuri care nu pierdeau nimic, ba chiar puteau să aibă de câştigat. Astfel, 
Ecuadorul a fost răscolit săptămâni întregi de proteste de stradă, chiar şi după 
ce Correa şi-a retras proiectele respective. Pentru unii sperietura a fost atât de 
mare faţă de posibilitatea unor pierderi consistente prin aplicarea proiectelor, 
încât nu au făcut economii în a întreţine o stare populară de respingere a lor, 
chiar când nu mai era nimic de respins. 

Al doilea mesaj -chemare transmis de Papa de pe aeroportul Mariscal 
Sucre din Quito a fost acela de a se manifesta mai multă preocupare, de a se 

oferi atenţie sporită celor mai fragili, precum şi minorităţi/or naţionale care 

sunt mai vulnerabile, datorie pe care America Latină încă nu şi-a achitat-o. 

De remarcat că mesajul vine într-o ţară în care minorităţile indigene 
totalizează cca. 74% din populaţie. 

4.2. Predica din Parque de los Samanes din Guayaquil, de luni 6 iulie, 
a fost dedicată familiei, apreciată de Papa ca fiind nucleul societăţii, spitalul 

cel mai apropiat, prima şcoală a copiilor . . .  şi cel mai bun azil pentru 

bătrâni, instituţia în care guvernează valorile profund umane: aceea de a 

cere voie fără să te înjoseşti, de a spune mulţumesc pentru exprimarea 

aprecierii sincere pe care o simţi, de a-ţi stăpâni pornirile agresive şi de a 

cere iertare atunci când greşeşti. Gesturile de sinceră curtoazie şi de respect 
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din familie ne ajută să construim o cultură a convieţuirii sociale şi a 
respectului reciproc. 

În familie, serviciile reciproce se fac din dragoste, nu din interes. A 
face cuiva un serviciu este criteriul adevăratei iubiri .  Cel care iubeşte se pune 
în serviciul celorlalţi . 

Familia formează o mică biserică, formează mica biserica domestică, 

care străjuieşte viaţa, tandreţea şi milostenia divină. 
În familie miracolele se făptuiesc cu ceea ce avem la îndemână, cu 

ceea ce avem în sufletul nostru. 
Familia este marea bogăţie socială ce nu poate fi substituită de nici o 

altă instituţie şi care trebuie sprij inită şi protejată pentru a nu se pierde 
niciodată sensul obligaţiilor pe care societatea le datorează membrilor săi . 
Obligaţiile pe care societatea le are faţă de membrii săi nu sunt o formă de 
pomană, ci o datorie faţă de instituţia familiei care stă la baza bunăstării 
generale. 

4 .3 . A doua zi, marţi 7 iulie, Papa a susţinut cea de a doua predică a 
sa din Ecuador, în Parque Bicentenario din Quito având ca temă 
evanghelizarea tuturor popoarelor pentru a se realiza uniunea lor în aspiraţii, 

sensibilităţi, iluzii, chiar şi în unele utopii, renunţând la transmiterea unor 
mesaje politice, atrăgând însă atenţia că evanghelizarea nu trebuie folosită 
pentru a face prozelitism. "Prozelitismul este o caricatură a evanghelizării" .  
Evanghelizarea, a precizat Papa Francisco, trebuie înţeleasă ca atragerea prin 
exemplul propriu a celor îndepărtaţi de biserică, apropierea cu umilinţă de 
cei care se simt departe de Dumnezeu, apropierea de cei care se simt judecaţi 
şi condamnaţi aprioric de către cei care se cred perfecţi şi puri, apropierea de 
cei temători sau indiferenţi pentru a le transmite chemarea Domnului . 

5. Bolivia 
În afară de expunerea de la cea de a II-a Întâlnire a Mişcărilor 

Mondiale Populare, de la Santa Cruz de la Sierra, ţinută în pavilionul 
principal al parcului expoziţional Expocruz, joi, 9 iulie la orele 1 7,30, Papa 
s-a mai adresat o dată bolivienilor în aceeaşi zi şi în aceeaşi localitate, la 
orele 1 0,00 dimineaţa, prin predica sa din Plaza de Cristo Redentor, ţinută ca 
preambul la evenimentul principal al turneului său sud-american (cea de la a 
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II-a Întâlnire a Mişcărilor Mondiale Populare), în care a înfierat starea de 
sărăcie, cauza degradării spiritului uman. 

Mă emoţionez văzând atâtea femei purtându-şi pe umeri copiii . . .  , dar 

purtând, de asemenea, deziluzii, tristeţi şi amărăciuni, injustiţia care pare că 

nu se mai opreşte şi o justiţie care încă nu se .făptuieşte, ducând cu sine 

bucuria şi durerea unui întreg pământ. Dumneavoastră duceţi memoria 

poporului, o memorie care se transmite din generaţie în generaţie, memoria 

drumului parcurs. 

Şi nu sunt puţine cazurile în care ne simţim extenuaţi în drumul 

nostru. Nu de puţine ori simţim că nu mai avem forţele necesare pentru a 

spera. De câte ori nu am trăit situaţii în care s-a încercat să ni ne 

anestezieze memoria şi astfel să ni ne distrugă speranţa şi motivele noastre 

de bucurie, să ne închidem într-o tristeţe individualistă care să ne facă să 

uităm memoria colectivă a poporului nostru. Uitare care să ne ducă la 

destrămare, care să ne facă să ne închidem în noi şi să ne depărteze unii de 

ceilalţi, mai ales de cei mai săraci decât noi. 
Într-o inimă disperată este uşor să îşi facă loc logica ce se încearcă 

astăzi a se impune în lume, în toată lumea. O logică ce pretinde să 

transforme totul în obiect de schimb, totul în obiect de consum, totul în 

negociabil. O logică ce pretinde să lase spaţii largi unor foarte puţini, şi să 

elimine pe toţi aceia care "nu aduc profit ", care nu sunt consideraţi apţi sau 

demni pentru că "nu intră la socoteală ". 

"Nu, nimeni nu trebuie exclus. Nimeni nu trebuie să plece. Voi să le 

daţi de mâncare ", concluzionează Papa, folosind cuvintele lui Cristos atunci 
când discipolii îi cer să trimită mulţimile acasă pentru că sunt prea mulţi 
pentru a putea fi alimentaţi cu toţi i .  Împărţind echitabil bogăţii le pământului 
aşa cum Cristos a împărţit mulţimii puţinul său de pâine şi peşte putem trăi 
cu toţi i ,  împreună, rară a exclude pe nimeni . 

6. Paraguay 
6. 1 .  În Paraguay, Papa nu putea trece fără să se oprească la Caacupe, 

o localitate situată la 54 km de Asuncion, locul unde în · 1 765 a fost 
inaugurată biserica Fecioarei Maria, Imaculada Concepcion, Virgen de 
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Caacupe, iar localitatea a fost supranumită "capitala credinţei mariane" 
(credinţa în Maria). 

La Virgen Maria de Caacupe este un alt exemplu de cum biserica 
creştină s-a impus în bazinul mediteranean şi apoi în America Latină şi 
anume prin asimilarea sfinţilor şi sărbătorilor religioase locale sau, invers, 
prin indigenizarea unor ritualuri şi sfinţi creştini .  Astfel, La Virgen de 
Caacupe este, de fapt, fecioara Maria cu cetăţenie paraguayană, după însăşi 
expresia din 20 1 0  a Papei Francisco I, pe vremea când era arhiepiscop de 
Buenos Aires. Legenda spune că pe la 1 600 un cioplitor în lemn de 
naţionalitate guarani, care fusese de curând creştinat de către misionarii 
iezuiţi, urmărit de un trib duşman a cerut ajutor Fecioarei Maria, promiţându
i că dacă îl scap cu viaţă o să-i sculpteze chipul în lemn şi o va venera toată 
viaţa. Atunci Fecioara Maria i-a apărut şi i-a spus în limba guarani 
"Ka'aguy cupe-pe", adică ascunde-te după arbuştii (de mate, plantă din care 
se face un ceai energizant, foarte consumat în Paraguay, Argentina, 
Uruguay) . Misionarii iezuiţi, dacă nu chiar ei au fost autorii legendei, au 
preluat-o şi au popularizat-o, folosind-o în opera lor de evanghelizare, 
prezentând-o pe Maria ca pe o sfântă guarani .  Astfel, Fecioara Maria din 
Nazareth a devenit, în Parguay, la Virgen de Caacupe, aşa cum în Argentina 
a devenit La Virgen de Lujan, în Mexic - La Virgen de Guadalupe sau în 
Brazilia - Nuestra Senora Aparecida. În scurt timp La Virgen de Caacupe s-a 
impus ca cel mai venerat sfânt al populaţiei guarani, şi patroana 
Paraguayului . 

Papa Francisco I a folosit toată viaţa paralela dintre femeia 
paraguayană şi La Virgen de Caacupe, nutrind o vie admiraţie pentru curajul 
şi abnegaţia femeii paraguayene în perpetuarea poporului paraguayan după 
ce acesta a fost învins şi în bună măsură distrus de Războiul cu Tripla 
Alianţă (Brazilia, Argentina, Uruguay) din 1 864 - 1 870, război în urma 
căruia Paraguayul a pierdut jumătate din numărul locuitorilor, iar populaţia 
masculină a rămas în proporţie de 1/4 faţă de cea feminină. Aşa cum Maria a 
generat poporul credincioşilor, surmontând adversităţile şi uciderea fiului 
său, tot aşa şi femeile paraguayene au asigurat regenerarea poporului lor. 

La misa din 1 1  iulie 20 1 5  de pe esplanada Sanctuarului din Caacupe, 
au luat parte peste 800 OOO de pelerini din toate colţurile Paraguayului . 
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. ALJZE ,O:t TRATEGI 

Predica Papei s-a limitat la glorificarea rolului femeii paraguayene: Aş dori 

să mă refer în mod special la dumneavoastră femeile şi mamele 

paraguayene, care cu mult curaj şi abnegaţie, aţi ştiut să ridicaţi o ţară 

învinsă, scufundată, înecată de un război nedrept. Dumneavoastră păstraţi 

memoria, genetica a celora care au reconstruit viaţa, credinţa, demnitatea 

poporului lor, împreună cu Fecioara Maria. 

6.2. La întâlnirea cu reprezentanţii societăţii civile din Paraguay, 
desfăşurată în aceeaşi zi, pe stadionul Leon Condou al Colegiului San Jose, 
Papa din nou a avut o interven�e militantă în disertaţia făcută pe temele care 
ar trebui să constituie coordonatele de bază ale unei societăţi civile de 
oriunde: 

6.2. 1 .  O primă condiţie pentru obţinerea unor rezultate constructive 
în sfera social-politică este condiţia existenţei dialogului . Dialogul adevărat, 

clar, pus pe masă, nu dialogul teatru, dialogul mimat. Dialogul adevărat 

care nu este uşor de realizat pentru că fiecare dintre noi este tentat să-şi 

susţină punctul de vedere fără a fi dispus la concesii. De aceea dialogul 

adevărat cere eforturi din partea tuturor celor care participă la el. Un 

dialog pentru a fi real, adevărat, are nevoie de o bază comună pe care să fie 

construit. Şi baza comună pentru un dialog la nivel naţional (de exemplu) nu 

poate fi altul decât dragostea de ţară. La nivel internaţional e dragostea 

pentru planeta noastră. Nu este mai puţin adevărat că pentru a realiza un 

dialog ai nevoie şi de o cultură a dialogului, o cultură prin care să lnţelegi şi 

să admiţi existenţa şi necesitatea diversităţii, pentru că uniformitatea ne 

anulează, ne bagă în automatisme. Încercând să înţelegi argumentele 

celuilalt, să asculţi experienţa lui, dorinţele şi temerile sale vei ajunge să 

descoperi că în mare parte aspiraţiile sunt comune. Nu se poate pleca la un 

dialog cu ideea preconcepută că celălalt nu are dreptate. "Mă duc să 

vorbesc cu el, dar ştiu că nu are dreptate ". Un astfel de dialog nu are sens, 

mai bine stai acasă. Prin dialog căutăm binele comun pentru ambele părţi, 

iar acest bine comun trebuie găsit printre diferenţele noastre, ajungând 

astfel la alternative noi, acceptabile pentru amândoi. Aceasta este cultura 

dialogului. A dialoga nu însemnă a negocia. Prin negocier� se caută 

obţinerea unei părţi cât mai mare din întreg. 
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Cultura dialogului, cea care care face posibil dialogul deschis, 

dialogul adevărat, oferă căi de dezvoltare ambelor părţi. Culturile mor 

dacă se închid în sine. Sunt multe exemple în istorie de culturi milenare care 

astăzi nu mai sunt. Au murit. Din motive diferite, dar unul dintre ele este 

faptul că s-au închis în ele însele. 

6.2.2. A doua condiţie este perceperea strigătului celor săraci pentru 

a construi o societate care să-i includă şi pe ei. Renunţarea şi evitarea la 

excluderea socială de orice formă. Aici Francisco atrage atenţia că 
excluderea socială poate funcţiona şi prin autoexcludere: "Eu alături de ăştia 
nu pot sta. Eu sunt civilizat, eu am o cultură, am făcut studii ,  am o familie 
frumoasă şi sunt de neam bun. Cu ăştia nu mă amestec." Nici să nu excludem 

pe cineva, nici să ne autoexcludem, pentru că societatea are nevoie de toţi. 

Un aspect fundamental în integrarea celor săraci în societate este 

punctul de vedere din care aceştia sunt priviţi şi consideraţi. Nu le serveşte 

la nimic dacă sunt priviţi din punct de vedere ideologic, pentru că 

întotdeauna se ajunge la a-i folosi în interesul politic şi personal al altora. 

Ideologiile se termină prost întotdeauna, nu servesc. Ideologiile au o relaţie 

incompletă cu masele, bolnavă şi rea. Ideologiile nu îşi asumă şi masele. 

Uitaţi-vă în ce au sfârşit ideologiile din secolul trecut. În dictaturi. 
lntotdeauna în dictaturi. Gândiţi pentru binele poporului şi nu încetaţi să vă 

gândiţi la popor. 

Creşterea economică dintr-o ţară, în mod absolut necesară, şi 

crearea de noi bogăţii trebuie să fie urmată de o repartizare echitabilă către 

toţi cetăţenii ei, fără ca nimeni să rămână exclus. Crearea bunurilor trebuie 

să slujească întotdeauna binele comun şi nu numai binele unora puţini la 

număr. Vreau să fim foarte bine înţeleşi: Adorarea anticului viţel de aur 

cunoaşte astăzi o nouă şi nemiloasă versiune în fetişismul banului şi în 

dictatura economiei fără faţă. Persoanele cu vocaţie de a sprijini 

dezvoltarea economică au sarcina de a veghea ca aceasta să aibă 

întotdeauna o faţă umană. Dezvoltarea economică trebuie să aibă faţă 

umană. Vă cer să nu cedaţi în faţa unui model economic idolatrizat care 

sacrifică vieţi omeneşti pe altarul banului şi al profitului. În economie, în 

întreprinderi, în politică trebuie să primeze întotdeauna oamenii şi mediul 

ambiental în care trăiesc. 
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6.2.3 . Angrenarea tinerilor în transformarea societăţii într-un 

mediu frăţesc, de justiţie, pace şi demnitate şi smulgerea lor din starea de 
alienare. Tinereţea este timpul marilor idealuri. Pe mine mă întristează 

profund când văd un tânăr pensionat. E necesar ca voi, tinerii, să vedeţi că 

fericirea şi plăcerea nu sunt sinonime. Fericirea se construieşte şi se 

consolidează. Fericirea necesită înţelegere, compromisuri şi dedicaţie. 

Sunteţi mult prea preţioşi pentru societate pentru a continua să mergeţi în 

viaţă anesteziaţi. A lupta pentru ceva, a lupta pentru cineva. Aceasta este 

vocaţia tinereţii şi nu vă fie teamă să daţi totul pe terenul de luptă. Jucaţi 

curat, jucaţi cu toată inima. Nu ezitaţi ca să daţi tot ce este mai bun în voi. 

Nu căutaţi aranjamente de culise pentru a evita oboseala luptei. Nu mituiţi 

arbitrul. 

Nu duceţi singuri lupta. Căutaţi să vorbiţi, să ascultaţi viaţa, istoriile 

şi experienţele din trecutul celor mai vârstnici, pentru că veţi găsi multă 

înţelepciune. Ei sunt custozii patrimoniului spiritual de credinţă şi valori 

care de.finesc un popor şi îi luminează drumul spre mai departe. 

6.2. 4. Evitarea desconsiderării culturii populare în avantajul 
culturii culte, evitarea desconsiderării culturilor naţionale în avantajul 
culturii globale sau globalizate. 

6 .2 .5 .  Realizarea justiţiei care nu va.fi niciodată completă dacă nu va 

elimina şantajul din practicile sociale, pentru că şantajul este o formă de 

corupere, de corupţie, iar corupţia este molia, este cangrena popoarelor. De 

exemplu, nici un politician nu-şi poate îndeplini rolul pentru care a/ost ales, 

dacă este şantajat prin acţiuni de corupere: "Dă-mi mie asta, dă-mi puterea 

asta, dă-mi aia că dacă nu îţi voi face eu asta sau asta. " Şi se dă. Se dă în 

toată lumea. Dacă vrem să ne păstrăm demnitatea, acest obicei de "a da " 

trebuie eradicat. 

6.3 . Duminică 1 2  iulie, Papa s-a întâlnit pe Costanera din Asuncion, 
cu tinerii paraguayeni . 

Situaţia şi atitudinea tinerilor din lumea de azi este o temă care îl 
obsedează şi îl preocupă în mod deosebit pe suveranul pontif, şi pe care o 
reia adesea în cuvântările sale, constatând cu îngrijorare că izvoarele 
viitorului societăţii omeneşti, tumultul vârstelor tinere, bălteşte într-o stare de 
contemplare indiferentă. 
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TEGICE 

Avem nevoie de tineri cu speranţe, tineri puternici, . . .  liberi în spirit şi 

liberi în acţiuni, solidari între ei şi uniţi în lupta împotriva sărăciei care îi 

împinge pe mulţi spre delicvenţă, 

Nu dorim tineri slabi de înger, tineri care sunt şi nu sunt, care . . .  nici 

că da nici că ba. Nu dorim tineri care obosesc rapid şi care trăiesc târându

se cu feţe plictisite. Dorim tineri cu forţă, cu speranţă şi cu vigoare. 

Papa Francisc I - noul lider mondial al politicilor alternative 
Poziţiile exprimate de Papa Francisco I în turneul din America Latină 

au generat reacţii diverse, unele chiar de surpriză, deşi ele nu au fost noi, 
fiind cuprinse în mai multe documente întocmite la Vatican după 20 13 ,  anul 
înscăunării lui Jorge Mario Bergolio. Tonul lor aspru, critic la adresa 
capitalismului nu au venit însă bine nici liderilor capitalişti, nici imaginii 
tradiţionale a bisericii catolice. 

Poziţiile respective nu sunt de conjunctură, ele corespund dorinţei 
Papei Francisco de a da un nou suflu Bisericii Catolice, care suferă un declin 
acut în toată lumea, prin apropierea ei mai mult de mase, de nevoile şi de 
aspiraţiile sale, aceasta fiind şi una din orientările de bază ale doctrinei 
ordinului iezuit căruia Francisco îi aparţine. Ele au suscitat multe întrebări şi 
comentarii .  

În număml din 23 iulie al ziarului chilian El Ciudadano se aprecia că 
"Recentul turneu al Papei Francisco s-a dovedit a fi fost un evident mesaj 

socialist şi anticapitalist care îndeamnă la o schimbare de structură a 

economiei globale . . . " 

În 1 7  iulie, ziarul The New Yorker îl numeşte în mod ironic pe 
Francisco I "Papă al Americii Latine", iar The Economist îi zice "Papa 
peroni st" . 

Un comentariu interesant în urma turneului sud-american al papei 
aparţine profesorului argentinian Loris Zanatta de la Universitatea din 
Bolonia - Italia, care, în ziarul La Naci6n din 1 0  iulie scria: Să nu credeţi că 

un papă, un bătrân iezuit, se lasă manipulat de lideri politici. Totul este 

exact invers . . .  Perioada comunismului a trecut şi Papa este acum fericit să 

poată băga el oile rătăcite în ţarc. 
Întrebat de un jurnalist, în avionul de întoarcere din turneul sud

american, despre părerea sa privind mişcările populare, Papa a răspuns :  
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Obl'llCO-STRA TEG CE 

Întâlnirile Mişcărilor Populare sunt evenimente organizate de Consiliul 

Pontifical Justiţie şi Pace, iar eu mă simt foarte apropiat de această 

realitate, pentru că vorbim aici de un fenomen prezent în toată lumea, 

inclusiv în Filipine, în India, în Thailanda. Sunt mişcări care se organizează 

între ele nu numai pentru a protesta, dar şi pentru a putea merge mai 

departe, pentru a putea trăi. Sunt mişcări care au putere, iar aceste 

persoane (membrii lor), care nu sunt deloc puţini, nu se mai simt 

reprezentaţi de sindicate, pentru că, zic ei, sindicatele au devenit o 

corporaţie care nu mai luptă pentru drepturile celor săraci. Şi aici Biserica 

nu poate rămâne indiferentă. Biserica are o Doctrină socială în baza căreia 

dialoghează cu aceste mişcări şi dialoghează bine. Deci, e vorba de un 

dialog. Biserica nu optează pentru calea anarhiei, iar ei (cei din mişcările 
populare) sunt departe de a fi anarhici, ei muncesc, caută să transforme 

multe lucruri, inclusiv reziduurile sau ceea ce prisoseşte, sunt muncitori. 

Ziarista franceză Benedicte Lutaud a întrebat : Sanctitate, 
dumneavoastră apăreţi ca un nou lider mondial al politicilor alternative. 
Mi-ar plăcea să ştiu de ce insistaţi aşa de mult asupra mişcărilor populare şi 
mai puţin asupra lumii întreprinzătorilor şi dacă biserica vă va urma în 
această direcţie având în vedere că mişcările populare sunt foarte laice. 

Răspunsul papei : Lumea mişcărilor populare este o realitate; o 
realitate foarte mare, în toată lumea. Ceea ce eu am făcut este să le fi dat 
Doctrina socială a Bisericii, ceea ce fac şi cu lumea întreprinzătorilor. În 
Laudato si există un capitol despre binele comun şi datoria socială pe care 

. . � � 14 propnetatea pnvata o are m acest sens. 

• •  Laudato si (Lăudat să fii) este al doile;-i capitol al enciclicei (scrisoare 
circulară papală) emisă de Papa Francisco I la 24 mai 20 1 5  şi intitulată "Solemnitatea 
Rusaliilor" cu subtitlul "Despre grija pentru casa noastră comună". Enciclica se centreaz.ă pe 
subiectul Planetei Terra - loc în care oamenii trăiesc în comun şi care trebuie apărată de 
schimbările climatice şi degradarea ambientală. În Laudato si, Capitolul II, punctul VI, se 
precizează: "Tradiţia creştină niciodată nu a recunoscut ca absolut şi intangibil dreptul la 
proprietate privată, ci a subliniat întotdeauna funcţiunea socială pe care orice formă de 
proprietate trebuie să o îndeplinească, pentru că Dumnezeu a dat Terra întregii specii 
umane, ca să-i adăpostească pe toţi locuitorii ei, fără a exclude pe nimeni şi fără a privilegia 
pe cineva anume." 
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Dacă Biserica mă va urma în această direcţie? Eu sunt cel care 
urmează Biserica, pentru că pur şi simplu eu nu fac altceva decât să predic 
Doctrina Bisericii acestor mişcări populare. Nu e vorba aici de un act politic, 
ci de unul catehism. 

O altă întrebare pe care şi-o pune multă lume a fost lansată de un alt 
jurnalist cu aceeaşi ocazie şi anume, dacă Papei nu îi este teamă că 
discursurile sale ar putea fi instrumentalizate şi folosite în alte scopuri de 
către unele guverne, grupuri de interese sau mişcări . Răspunsul Papei a fost, 
ca de fiecare dată, direct: intotdeauna se poate instrumentaliza (orice 
afirmaţie). De multe ori apar ştiri care folosesc fraze rupte din context. Mie 

nu-mi este teamă; întotdeauna le spun criticilor mei: uitaţi-vă la context. 

Dacă m-am înşelat vreodată, cu un pic de jenă, îmi cer scuze şi trec mai 

departe. 

Ceea ce nu l-a întrebat nimeni pe Papa Francisco I este dacă nu îi este 
teamă pentru poziţiile şi pentru declaraţiile sale. Desigur, acesta ar fi răspuns 
imediat că poziţiile şi declaraţi ile sale rezultă din Doctrina Bisericii şi că 
teamă nu îi este decât de Dumnezeu. 

E sigur că acesta ar fi răspunsul, dar, la fel de sigur este că toate 
predicile sale din turneul sud-american Papa le-a încheiat cu apelul adresat 
cu patimă participanţilor, "Vă rog, să nu uitaţi să vă rugaţi şi pentru mine". 

Ovidiu M. Curea 
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ORIALISTIC - CONSEMN 

Arhiva Periscopului: 

MEMORIA DOCUMENTELOR: SUA CER OFICIAL SPRIJINUL 
ROMÂNIEI ÎN CONFLICTUL DIN VIETNAM 

(Ceauşescu în dialog cu Averell Harriman. Bucureşti, 
28 noiembrie 1967) 

„ Coşmar în junglă " este titlul unui volum de excepţie aparţinând 
marelui gazetar Ilie Purcaru, românul care a avut şansa unică de a fi fost 
corespondent de război în sud-estul Asiei, în anii 1 966- 1 967. Reportaj ele 
sale de pe front, pline de dramatism despre tragedii greu de imaginat la doar 
două decenii după ce lumea trecuse prin grozăviile celui de-al Doilea Război 
Mondial, evocă implicit efervescenţa politică şi militară ce domina atmosfera 
acelor ani . Suntem în plină confruntare Est-Vest, iar războiul din Vietnam 
este, în mare măsură, o formă greu de disimulat a acestei confruntări în care 
SUA sunt implicate direct, de partea regimului sud-vietnamez, în timp ce 
URSS, China şi ţările socialiste, în general, inclusiv România, ţin partea 
Nordului (Republica Democrată Vietnam). Lupta este inegală, nord
vietnamezii, în pofida sprij inului „frăţesc" primit, au de înfruntat cea mai 

modernă maşinărie de război a lumii pusă 
în serviciul Sudului . „Coşmar în j unglă" 
este cuvântul de ordine, atât pentru 
populaţia vietnameză supusă 
bombardamentelor nesf'arşite ale 
americanilor, care au scandalizat o mare 
parte a opiniei publice internaţionale, cât 
şi pentru americani care s-au împotmolit 
într-un conflict din care nu ştiu în ce mod 
să iasă de o manieră rezonabilă, fără a 
aduce atingere prestigiului de superputere 
al SUA. 

În această perioadă de căutări febrile, 
soseşte la Bucureşti Averell Harriman, celebrul diplomat american atât de 
cunoscut pentru activităţile sale din timpul şi de la finele celui de-al Doilea 
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Război Mondial . După o serie de contacte şi tatonări de ambele părţi pentru o 
revigorare a relaţiilor româno-americane, inclusiv după o vizită a premierului 
Ion Gheorghe Maurer în SUA, Casa Albă şi Departamentul de Stat decid să 
apeleze oficial la sprijinul Romîniei comuniste pentru a media un dialog cu 
Vietnamul de Nord şi a pune capăt unui război nimicitor, care are efecte 
devastatoare pentru toate părţile implicate . Interlocutorul lui Harriman este 
Nicolae Ceauşescu, tânărul lider al comuniştilor români, aflat la conducerea 
PCR de doi ani şi câteva luni . Un lider despre care se cunosc destul de puţine 
lucruri . Dialogul va reliefa o serie de trăsături şi calităţi ale acestuia pe care, 
dincolo de formulările diplomatice sau de complezenţă, experimentatul 
Harriman nu va ezita să le recunoască explicit. 

Ca de fiecare dată, revista Periscop nu îşi propune să dea lecţii sau să 
sugereze anumite interpretări cititorilor săi . Aceştia sunt invitaţi să judece 
textul potrivit viziunilor şi consideraţiilor proprii .  Totuşi, câteva aspecte ne 
reţin atenţia în mod deosebit. În primul rând, diplomatul american este plăcut 
surprins de francheţea opiniilor interlocutorului său, de supleţea 
argumentelor şi de dorinţa exprimată în mod repetat de liderul român de a 
contribui la găsirea căilor de a se pune capăt războiului . Este un element care 
tăcea o diferenţă clară între România, pe de o parte, şi URSS şi alte ţări 
socialiste care se situau pe poziţii virulent antiamericane, pe de altă parte. 

Mai mult, România, prin vocea liderului său, nu pretindea anumite 
recompense pentru eventualele sale servicii în favoarea ajungerii la o pace 
onorabilă în relaţiile americano-vietnameze. O asemenea poziţie principial 
corectă a contribuit enorm la creşterea interesului occidental faţă de România 
şi la afirmarea internaţională a acesteia. Unele dintre roadele acestei poziţii 
se vor culege în mai puţin de un an, mai precis în august 1 968, când Statele 
Unite ale Americii, prin vocea preşedintelui Lyndon Johnson, va transmite 
un avertisment sever Uniunii Sovietice de a nu se aventura într-o intervenţie, 
foarte probabilă atunci, împotriva României, similară celei din Cehoslovacia. 

Documentul de maai j os este preluat din primul volum, dintr-o serie 
de trei dedicate unei perioade de „Trei decenii de relaţii româno
americane. 1955-1985", apărute în vara anului 20 1 5, sub coordonarea E .S .  
ambasador Nicolae Ecobescu, în ciclul mai larg România. Supravieţuire şi 
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- DEZBATERI 

afirmare prin diplomaţie în anii Războiului Rece, editat sub egida 
prestigioasei Fundaţii Europene Titulescu. Despre aceste trei volume, de o 
valoare excepţională asupra unor momente memorabile ale evoluţiei 
relaţiilor româno-americane, vom mai reveni în numerele viitoare ale revistei 
noastre (I. P.). 

* * * 

Stenograma discuţiilor dintre Nicolae Ceauşescu, secretar general al 
Partidului Comunist Român, şi Averell Harriman, ambasador itinerant 

al Statelor Unite ale Americii (28 noiembrie 1967) 
La primire au mai luat parte George Macovescu, prim adjunct al 

ministrului Afacerilor Externe, şi Richard H. Davis, ambasadorul SUA la 
Bucureşti . 

A. Harriman: Sunt foarte fericit că vă întâlnesc. 
N. Ceauşescu : Mi se pare că aţi revenit în Romania după 20 de ani . 
A. Harriman : Într-adevăr, aproape 22 de ani . Am amintiri foarte vii 

despre acea vizită. Ce făceaţi dumneavoastră atunci, în ianuarie 1 946? 
N. Ceauşescu : Eram secretar regional la Dobrogea. 
A. Harriman : Nu vă aflaţi la Bucureşti atunci? 
N. Ceauşescu: Nu. Eram plecat din Bucureşti . 
A. Harriman : Pentru a vă duce în regiunea Dobrogea? 
N. Ceauşescu : Da. 
A. Harriman : Vă întreb pentru că nu îmi amintesc să vă fi întâlni t 

atunci . 
N. Ceauşescu : M-am ocupat cu tineretul atunci şi după aceea am 

intrat în munca de partid .  
A. Harriman : Este un timp foarte îndelungat de atunci . 
N. Ceauşescu : Aveţi posibilitatea să face� o comparaţie faţă de ceea 

ce a intervenit în România. 
A. Harriman : Oraşul nu mai este acelaşi deloc. Sunt multe clădiri 

noi şi sper ca mâine dimineaţa să pot face o vizită a oraşului dv. Fireşte şi 
ţara dumneavoastră în ansamblul ei a făcut progrese foarte rapide. 
Apreciez foarte mult faptul că mi-aţi oferit prilejul să am o discuţie cu 
dumneavoastră. Preşedintele meu mi-a dat instrucţiuni să fac o călătorie în 
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România - la data cea mai apropiată, astfel încât vă sunt recunoscător pentru 
faptul că aţi binevoit să mă primiţi. 
Noi am urmărit cu foarte mare interes nu numai dezvoltarea ţării dv. ,  ci şi 
politica ţării dv. Noi vedem că dv. jucaţi un rol din ce în ce mai important în 
domeniul internaţional, pe baza a ceea ce consideraţi dv. că este cel mai bun 
pentru ţara dv. ;  trebuie să vă spun că preşedintele Johnson si secretarul de 
stat Rusk au avut o impresie foarte caldă despre primul ministru al dv. - dl . 
Maurer. Preşedintele Johnson consideră că relaţiile noastre pot deveni 
importante şi vă cere acum să faceţi ceva pentru noi. E un fleac - nu mai 
mult să ne ajutaţi să punem capăt razboiului din Vietnam (s.red.). 

N. Ceauşescu : Sunt de acord. Un singur ordin al preşedintelui 
Johnson şi se termină războiul . 

A. Harriman : Nu. Nu ordin de la noi . El aşteaptă ca dvs. să faceţi 
ceva. Fireşte, nu vreau să fac o glumă, sunt sigur că mă înţelegeţi ; sunt foarte 
serios. Preşedintele Johnson a moştenit această situaţie, nu a fost o situaţie 
creată de el . Este ultimul lucru din lume în care el ar dori să fie implicat, însă 
îl consideră· ca o obligaţie pe care o are în baza tratatului SEATO (Tratatul 
Asiei de Sud-Est, semnat la Manila la 8 septembrie 1 954) şi este hotărât să 
îşi respecte obligaţiile în baza acestui tratat, chiar dacă prin aceasta va ajunge 
să-şi sacrifice popularitatea în ţară. Lucru curios, atacurile cele mai 
periculoase îndreptate împotriva lui vin din parte uliilor - înţelegeţi ce vreau 
să spun cu aceasta - deoarece preşedintele îi ţine oarecum în frâu pe militari . 
Însă în orice caz, el speră cu toată seriozitatea ca guvernul dv. ,  dl. Maurer în 
mod deosebit, ar putea să joace un anumit rol în a apropia Hanoi ul de Statele 
Unite ale Americii la un punct al discuţiilor. Am avut cu dl .  Maurer o 
discuţie amplă şi îndelungată asupra diferitelor aspecte ale problemei şi el a 
fost de acord să se gândească în continuare la ceea ce ar putea fi făcut. 

Trebuie să vă spun că eram foarte doritor să vă prezint dvs. personal 
respecte din partea preşedintelui meu. Dorim, după cum probabil ştiţi , să 
îmbunătăţim relaţiile noastre şi sperăm să realizăm acest lucru. Trebuie însă 
să recunoaştem cu toţi i că războiul din Vietnam face ca situaţia să fie 
oarecum mai dificilă, însă cred că, în ciuda experienţei războiului din 
Vietnam, vor fi realizate unele progrese; în definitiv acest război nu va dura 
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o veşnicie, aşa încât preşedintele Johnson speră că noi vom putea continua să 
menţinem o stâansă legătură în privinţa problemelor de interes comun. 

N. Ceauşescu : Aş dori mai întâi să adresez mulţumirile mele pentru 
cele exprimate şi pentru vizita pe care o faceţi în România. Sigur, problema 
dezvoltării relaţiilor dintre România şi Statele Unite ale Americii o 
considerăm importantă, utilă, necesară şi suntem în continuare gata de a 

. .  

acţiona în direcţia dezvoltării acestor relaţi i .  
Este adevărat, noi avem anumite puncte de vedere în ce priveşte 

principiile pa baza cărora să dezvoltăm aceste relaţii .  Eu nu aş dori să încep 
să le repet acum, dar ele se rezumă la existenţa egalităţii depline în drepturi , 
a respectării suveranităţii şi independenţei naţionale şi ca aceste relaţii, în 
toate domeniile, să fie avantajoase şi pentru unii şi pentru alţii .  

Ştim că Statele Unite au posibilităţi mari şi din punct de vedere 
economic şi ştiinţific şi că noi am avea avantaje dezvoltând aceste relaţii, 
deşi nu dorim avantaje unilaterale :  cu toate că suntem o ţară mică, mai 
săracă, dorim ca în relaţiile cu toate ţările, deci şi cu Statele Unite ale 
Americii, să facem atât cât putem şi nu ne punem în nici un fel într-o situaţie 
de inferioritate. Eu nu vorbesc cu prea multă diplomaţie, dar vreau să vă 
spun aşa cum vedem noi situaţia. 

Deci, dacă există dorinţă şi din partea Statelor Unite ale Americii de a 
dezvolta relâţiile cu România, din partea noastră nu este nicio problemă. 

In ce priveşte problema vietnameză, sigur, eu aş putea să vă spun că 
mă simt măgulit într-un anumit sens că Statele Unite ale Americii apelează la 
ajutorul României , dar cred că nu este cazul acum de acest lucru, pentru că 
părerea mea este că Statele Unite ale Americii pot face în această problemă 
mult mai mult decât ar putea face România, pentru că până la urmă soarta 
războiului sau a păcii stă în mâna Statelor Unite ale Americii şi desigur, în 
mâna conducătorilor Statelor Unite ale Americii - preşedintelui - până la 
urmă. Este adevărat că trebuie ţinut seama de opinia publică din SUA. Sigur, 
există ulii de care aţi vorbit dumneavoastră, dar mi se pare că sunt şi 
porumbei şi trebuie ţinut seama de aceştia. 

O soluţie, după părerea mea, este posibilă în Vietnam şi poate fi 
obţinută chiar într-un timp destul de scurt. Sigur, eu înţeleg angajamentele 
Statelor Unite ale Americii faţă de anumiţi aliaţi şi nu cred că cineva cere ca 
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Statele Unite să renunţe la aceste angajamente, însă, să vă spun sincer, nu 
înţeleg de ce trebuie legate aceste angaj amente ale Statelor Unite faţă de 
aliaţii săi împotriva Republicii Democrate Vietnam şi războiului din 
Vietnam? După câte ştiu, în nici un fel Republica Democrată Vietnam nu a 
ameninţat pe nimeni şi nu se gândeşte să ameninţe pe aliaţii Statelor Unite 
ale Americii din această zonă a lumii . Vietnamul doreşte să îşi poată hotarî 
singur soarta, să ducă o politică independentă, corespunzătoare poporului 
său. Nu văd ce poate fi periculos pentru SUA sau pentru aliaţii SUA în faptul 
că Vietnamul doreşte să fie un stat independent, suveran şi să se preocupe de 
ridicarea bunăstării poporului său. Sigur, cu câteva zeci de ani în urmă şi 
Statele Unite ale Americii au dus lupte pentru independenţă. E ceva mai de 
mult. E adevărat. Se pare că generaţiile actuale din Statele Unite ale Americii 
înţeleg mai greu dorinţa aceasta de independenţă a popoarelor. Dar este o 
nazuinţă logică şi corespunde timpurilor de astăzi şi după părerea noastră 
aceasta serveşte cauzei şi colaborării între popoare şi a păcii .  

Astăzi, trebuie să vă spun cinstit, referindu-mă la războiul din 
Vietnam, mi-e greu să spun că Statele Unite ale Americii doresc să respecte 
independenţa şi suveranitatea Vietnamului . 

Deci, dacă într-adevăr există această dorinţă, eu cred că există, de a 
pune capăt acestui război, se poate ajunge la aceasta, pornind de la 
recunoaşterea dreptului de a fi stat independent şi suveran. Ştiu că dv. puneţi 
problema tratativelor. Să vă spun cinstit, nu cred că ele vor putea avea loc 
atât timp cât vor continua aceste bombardamente. Fără încetarea 
bombardamentelor nu se poate pune problema tratativelor şi dacă m-aş referi 
la cele ce aţi solicitat astăzi domnului Maurer, de a căuta să ajute la 
apropierea între Vietnam şi Statele Unite, orice încercare nu va duce la mari 
rezultate cât timp Statele Unite nu vor înceta bombardamentele. 

A vă spune alte lucruri, ar însemna să vă spunem lucruri plăcute, dar 
care nu ar avea nicio valoare pentru că nu ar corespunde realită�i .  

Noi am discutat multe cu vietnamezii .  Nu cred că în Vietnam s-ar 
găsi un om care să accepte tratative în condiţiile bombardării .  Nici abordarea 
acestei probleme din plin în Vietnam nu este posibilă cât timp continuă 
aceste bombardamente. Pentru a demonstra acest lucru, m-aş referi la 
ultimele evenimente din Orientul Apropiat. Până nu s-a încetat acest război -
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destul de scurt de altfel - nici nu s-a putut pune în niciun fel problema să se 
treacă la discutarea unor condiţii de reglementare a conflictului; chiar după 
ce au încetat ostilităţile, a trebuit să treacă aproape 3 luni şi jumătate până 
când spiritele s-au liniştit puţin şi s-a putut ajunge la rezoluţia din Consiliul 
de Securitate. 

A. Harriman: Acesta este un pas înainte. 
N. Ceauşescu:  E foarte bună, dar vreau să mă refer la exemplul din 

Orientul Apropiat pentru a putea demonstra că şi pentru a găsi o soluţie prin 
tratative în problema vietnameză trebuie încetate bombardamentele şi nu 
aşteptat ca în câteva zile să se ajungă la rezultate spectaculoase. Este 
necesară o anumită perioadă ca însăşi în conştiinţa oamenilor şi . a 
vietnamezilor să se creeze un altfel de mod de a judeca lucrurile - nu sub 
influenţa bombardamentelor. 

Vedeţi, în august, la Adunarea Generală Extraordinară, nu s-a putut 
face nimic pentru că prea au fost apropiate evenimentele. Acum s-a adoptat o 
rezoluţie la care în august nimeni nici nu se putea gândi măcar; însăşi cea 
propusă de grupul ţărilor latino-americane era mai exigentă decât aceasta. 
Deci, daca într-adevăr guvernul Statelor Unite ale Americii doreşte să ajungă 
la tratative cu Republica Democrată Vietnam trebuie să ţină seama că aceasta 
necesită măsuri mai hotărâte şi în primul rând încetarea acestor 
bombardamente şi se va ajunge la  tratative. Oare va putea Vietnamul 
ameninţa cu ceva o mare putere economică şi militară, cum sunt SUA? 
Lumea va răsufla uşurată, iar Statele Unite vor avea de câştigat în urma 
acestor măsuri . 

Ştiu că s-a pus problema că trebuie ţinut seama de prestigiul SUA. 
Dupa câte cunosc, tovarăşii vietnamezi nu îşi propun în niciun fel să 
j igneasca Statele Unite. Dar să vă spun cinstit parerea mea, oprirea acestor 
bombardamente nu ar scădea cu nimic prestigiul Statelor Unite ale Americii, 
ci dimpotrivă ar duce la creşterea prestigiului lor şi deci şi al preşedintelui 
SUA. Şi vă rog să nu consideraţi că mă amestec în treburile interne ale 
Statelor Unite ale Americii, dar cred că şi în interiorul SUA va creşte 
prestigiul şi al celor care sprij ină această măsură; în aceste condiţi i, sigur că 
poate şi aportul preşedintelui Consiliului de Miniştri din Romania va fi uti l .  
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A. Harriman : Daţi-mi voie ca în foarte puţine cuvinte să vă spun -
nu vreau să folosim timpul tot schimbând argumente în legătură cu această 
problemă - că ar fi util, domnule secretar general, să înţelegeţi existenţa unei 
obligaţii luate în 1 954 faţă de Vietnamul de Sud, iar preşedintele SUA este 
hotărât să îndeplinească aceste obligaţii .  Vietnamul de Nord doreşte să preia 
Vietnamul de Sud prin forţă şi în aceasta constă problema în litigiu. 
Vietnamului de Nord nu i se va permite să facă acest lucru. A existat o 
perioadă, înainte ca Statele Unite să fi intervenit, când se părea că Vietnamul 
de Nord era pe cale să reuşească acest lucru, în acelaşi mod în care a fost 
atacată Coreea şi forţele combatante din sud fuseseră împinse pe o porţiune 
foarte mică din Coreea de Sud. Acea agresiune a fost oprită şi acum avem de 
a face cu una din ţările împărţite existente în lume. Dv. nu aţi permite sau nu 
v-aţi consola cu gândul ca RF a Germaniei să ia cu forţa Republica 
Democrată Germană. În ceea ce priveşte Vietnamul, divizarea s-a realizat pe 
baza unei lupte de tip deosebit, anume de guerilă, în care toate 
aprovizionările, toate întăririle vin din Vietnamul de Nord. În aceste condiţii 
bombardamentele asupra Nordului au drept scop reducerea volumului 
acestor aprovizionări care se fac din Nord. Fireşte, bombardamentele nu au 
putut opri aceste transporturi în întregime, dar ele se efectuează în condiţii 
mai dificile şi deci sunt mai reduse ca volum. Trupele Vietnamului de Nord 
au venit în zona demilitarizată; împotriva atacului lor rezistă forţele 
americane şi sud-vietnameze, susţinute de bombardamentele navale şi 
aeriene din zona aceea. Acele forţe din Sud nu ar putea rezista dacă nu ar 
exista bombardamentele aeriene şi navale :  în consecinţă, aceste 
bombardamente fac parte integrantă din razboi . 

Preşedintele SUA a spus, şi probabil dumneavoastră cunoaşteţi din 
ultima sa declaraţie din 29 septembrie - de fapt lucrurile acestea le-a spus 
mai de mult - că singurul său obiectiv este de a lăsa poporul din Vietnamul 
de. Sud să hotărască singur asupra viitorului său. La 29 septembrie, el a 
afirmat, în plus, că este pregătit să oprească bombardamentele dacă această 
acţiune este de natură să ducă la discuţii productive. Aceasta, fireşte, plecând 
de la presupunerea că forţele din Nord nu vor profita de încetarea 
bombardamentelor. 
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Maurer a vrut să ştie, în legătură cu aceasta, care este sensul acestei 
declaraţi i .  Mi se pare că dumneata (adresându-se ambasadorului SUA la 
Bucureşti - Richard H. Davis) ai dat ceea ce trebuia şi  ai lămurit ce înţelegea 
preşedintele SUA prin declaraţiile sale. Reţineţi că înţelegea că 
aprovizionarea şi întărirea nu mai trebuie să treacă prin Nord în Sud aşa cum 
trec acum. 

Mă îndoiesc că a existat vreodată în lume un conducător care în 
timpul războiului să facă declaraţii atât de favorabile, aşa cum le-a făcut 
preşedintele SUA. Răspunsul a constat însă în respingerea acestor declaraţii .  
Ş i  se  pare că, în felul acesta, Vietnamul de  Nord nu vrea altceva decât ca 
Statele Unite ale Americii să renunţe la partea sa de război ca el să poată 
continua singur războiul său. Consilierii militari ai preşedintelui sunt de 
părere că, dacă se încetează bombardamentele, ar putea să fie transmise din 
Nord în Sud mai mari cantităţi de echipament şi materiale de aprovizionare. 
Afară doar dacă, fireşte, nu va fi dată o asigurare oarecare că va ieşi un 
rezultat favorabil din încetarea bombardamentelor - cu alte cuvinte, 
începerea discuţiilor - pentru că, altfel, nu prea există raţiune în încetarea 
bombardamentelor. Nordul atacă foarte serios în Sud, iar bombardamentele 
sunt o parte a războiului . Această ofertă, nu ştiu dacă dv. cunoaşteti, a fost 
făcută recent şi, din nefericire, Vietnamul a respins-o, iar între timp Uniunea 
Sovietica intensifică sprij inul pe care îl acordă Nordului . Eu nu cred că 
Uniunii Sovietice i-ar plăcea prea mult daca ar vedea că noi - Statele Unite 
ale Americii - am încuraja  Republica Federală a Germaniei să preta 
Republica Democrată Germană. 

Problema în litigiu aici este - agresiunea Vietnamului de Nord 
împotriva Vietnamului de Sud - şi preşedintele a spus de mai multe ori că, 
dacă Nordul îşi va retrage trupele din Sud, atunci Statele Unite şi aliaţii săi 
vor face acelaşi lucru. Şi vietnamezii aceştia din Nord sunt oameni foarte 
hotărâţi să pună mâna pe Vietnamul de Sud. 

N. Ceauşescu : Vedeţi , domnule Harriman, nu aş dori să aduc prea 
multe argumente, dar mi se pare că se porneşte de la unele considerente care 
nu pot avea o justificare logică. Sigur, dumneavoastră aţi ridicat problema 
ţări lor care sunt împărţite în două. Sigur, este un rezultat al războiului, al 
forţei ca atare. Însă existenţa îndelungată a acestor stări de lucruri nu este de 
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natură să contribuie la întărirea păcii şi colaborării .  Nici un popor nu se va 
putea împăca mult timp de a fi menţinut despărţit şi va căuta diferite căi 
pentru a-şi realiza năzuinţa de unitate nationaă. Nu vreau să apelez decât tot 
la  istoria Statelor Unite ale Am"ericii care au fost chiar în situaţia de a fi 
împărţite în Nord şi Sud. Şi nimeni nu a interpretat dorinţa Nordului de a 
realiza unitatea cu Sudul ca o dorinţă potrivnică intereselor poporului 
american sau a păcii în lume. În definitiv, ce doresc vietnamezii şi de ce să 
ne fie teamă că Vietnamul va fi unit. Va ameninţa aceasta pe cineva? Cred că 
pe chinezi nu-i va putea ameninţa şi nici Birmania, Laosul sau pe celelalte 
state care sunt în jur. 

A. Hariman : O să pună mâna pe Laos. 
N. Ceauşescu : Nu cred acest lucru. Eu cred că dv. priviţi unele 

lucruri neţinând seama de judecata poporului vietnamez, popor care a luptat 
zeci şi sute de ani pentru cucerirea independenţei şi nu îşi va propune să 
asuprească pe alţi i .  Pericolul acesta nu există. Dar lăsând la o parte problema 
aceasta, pentru că este valabilă şi pentru Coreea şi pentru Germania - nici 
Coreea nu poate fi menţinută desparţită la infinit şi nici Germania nu poate fi 
ţinută aşa. În Europa nu poate fi pace şi securitate dacă i se va lua poporului 
german orice perspectivă de unificare. 

A. Harriman : Credem că lucrul acesta va fi făcut paşnic şi nu prin 
forţă. 

N. Ceauşescu : Şi noi suntem de aceeaşi părere. Nici nu se poate 
decât pe cale paşnică. Dar ce doresc vietnamezii? Ştiu că Frontul Naţional de 
Eliberare a prezentat un program care prevede realizarea unităţii ca o 
perspectivă îndepărtată şi pe cale paşnică şi ştiu că şi Republica Democrată 
Vietnam priveşte în acelaşi fel problema. Nu cunosc că ar dori să realizeze 
acum şi cu forţa această unitate. Dar nimeni nu le poate lua dreptul de a 
gândi şi de a se preocupa cum să realizeze această unitate. Eu cred că pacea 
în această zonă a lumii va avea de câştigat din existenţa ·l,lnui Vietnam 
independent şi unit, chiar un Vietnam cu comunişti la putere. 

A. Harriman : Din nefericire, vedeţi, există nişte acorduri adoptate la 
Geneva în 1 954. Noi putem să le  rescriem din nou şi  să revizuim obl igaţiile 
luate atunci . Dacă luăm şi studiem istoria Vietnamului, vom constata că el nu 
a fost niciodată o naţiune. Nu vreau să intru în domeniul istoriei pentru că nu 
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mă pricep la  aceasta, însă odinioară au existat trei regate; nu ştiu dacă 
cunoaşteţi, însă există anumite resentimente în cadrul poporului vietnamez 
de felul celor care există între diferitele republici care compun Iugoslavia. 
Natural, nu am venit la Bucureşti să încerc să fac un schimb de argumente în 
legatură cu istoria Vietnamului; oamenii discută problemele imediate. 
Preşedintele şi-a luat obligaţia să lase poporul vietnamez din Sud să-şi 
hotărască singur viitorul . 

N. Ceauşescu : Sunteţi gata să încetaţi bombardamentele fără 
condiţii? 

A. Harriman : Preşedintele a anunţat că va opri bombardamentele 
necondiţionat dacă vor urma discuţii cu sens. Şi el a spus, fireşte, pornind de 
la presupunerea ca Vietnamul de Nord nu va profita din punct de vedere 
militar de această acţiune. Cred că nimic nu poate fi mai clar decât acest 
lucru. Şi avem impresia că Hanoiul nu vrea să discute. 

N. Ceauşescu : Noi avem altă impresie, că vor să discute. Impresia 
noastră este că Statele Unite ale Americii înţeleg Vietnamul în insuficientă 
măsură şi că nu îi vin în întâmpinare. Dumneavoastră aveţi pretenţii foarte 
mari în Vietnam. 

A. Harriman : Vietnamul de Nord nu s-a mişcat în întâmpinarea 
noastră nici măcar cu un metru. Acum câteva luni preşedintele a declarat că 
Statele Unite vor opri bombardamentele, dacă Hanoiul va face un gest 
minim; declaraţia i-a fost aruncată în faţă; până la urmă preşedintele a spus 
că o să oprească bombardamentele, dacă vor urma discuţii cu sens. 
Răspunsul a echivalat cu o uşă trântită cu putere în faţă. Sunt oameni foarte 
aroganţi aceştia de la Hanoi . 

N. Ceauşescu : Nu. M-am întâlnit cu ei la Moscova. Nu sunt deloc 
aroganţi . Este adevărat că vor să-şi apere independenţa, dar nu sunt aroganţi; 
dimpotrivă, se străduiesc să găsească căile pentru a-şi ·asigura independenţa. 
Să nu credeţi că dacă Statele Unite ale Americii îşi pot permite . . .  

A. Harriman: Însă ei vorbesc de independenţă, ca şi cum ar avea 
dreptul să pună mâna pe Vitnamul de Sud cu forţa. 

N. Ceauşescu : Nici asta nu doresc. 
A. Harriman : Vietnamezii de Nord au dreptul să guverneze Sudul 

tot atât cât aveţi dv. 
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N. Ceauşescu: Nu avem . . .  
A .  Harriman : Sau noi . 
N. Ceauşescu: Majoritatea conducătorilor din Vietnamul de Nord au 

familii, au rude acolo în Sud. Ei nu pot să nu se intereseze de .aceasta; sunt 
născuţi acolo unii dintre ei . 

A. Harriman : Acelaşi lucru este şi cu cei din Saigon. 
N. Ceauşescu : Să-i lăsăm pe ei să se înţeleagă. 
A. Harriman: Dar de ce să nu-i lăsăm să discute? 
N. Ceauşescu: Foarte bine, dar să înceteze bombardamentele. 
A. Harriman : Dacă încetăm noi, vor continua ei lupta în Sud. Thieu, 

care este acum preşedinte, i-ar oferi Hanoiului anumite propuneri şi va 
trimite o scrisoare, dar nu ştiu ce va conţine scrisoarea. 

N. Ceauşescu : Aveţi informatori buni în Vietnamul de Sud, aşa că nu 
vă spun nimic deosebit: ştiţi foarte bine că o bună parte din aparatul din 
Vietnamul de Sud, din Saigon, sprij ină lupta Frontului Naţional de Eliberare 
şi îi acordă tot sprij inul, Thieu nu reprezintă pe nimeni . El stă impus cu forţa 
acolo. Statele Unite ale Americii ar câştiga de I O ori mai multă simpatie şi 
sprij in, dacă ar renunţa să sprij ine un asemenea conducător. 

A. Harriman : Dragul meu, domnule secretar general , aţi primit o 
informaţie dintr-o sursă care are foarte puţină legătură cu faptele aşa cum 
sunt ele. Există un milion de oameni care au venit din Nord. Au părăsit 
Nordul şi au plecat din cauză că nu au vrut să trăiască sub guvernul acela şi 
probabil o să urmeze şi al doilea milion dacă încetează ostilităţile. Acestea 
sunt fapte nu zvonuri . Dragul meu prieten, ţi s-au spus lucruri care nu prea au 
legătură cu realitatea. 

N. Ceauşescu : Se poate, dar un lucru are legatură cu realitatea. Noi 
nu avem acolo o sursă de informare bună. Hai să lăsăm poporul acesta 
vietnamez să-şi rezolve singur problemele. Cu atât mai mult cu cât, imediat 
ce va înceta acest război, vor pleca alte milioane din Nord în Sud, care vor 
sprij ini mai mult pe Ky. Deci, este un avantaj acest argument, iar Statele 
Unite ale Americii nu au decât de câştigat. 

Dumneavoastră spuneţi : „Dorim să avem un semn că Nordul va 

începe tratative "'. Au declarat de câteva ori acest lucru. Şi sunt convins că se 
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va ajunge, fireşte nu în trei zile, aşa cum s-a întâmplat acum un an. În trei 
zile oamenii nici nu reuşesc să răsufle, să-şi adune gândurile. 

A. Harriman: Acum doi ani preşedintele s-a gândit la aceasta, s-a 
încetat bombardamentul timp de cinci săptămâni şi tot ceea ce s-a întâmplat a 
fost că Vietnamul de Nord şi-a intensificat aprovizionarea în Sud. Numai 
aceasta s-a întâmplat. La fel au fost patru zile de Anul Nou Vietnamez. În 
ciuda acestui fapt, aprovizionarea a fost intensificată de aproximativ 20 de 
ori. Acum, închipuiţi-vă, dacă au făcut aceasta în patru zile, atunci ce vor 
face în patru luni dacă vom opri bombardamentele !  Vedeţi, acestea sunt 
realităţile. Nu a fost niciun gest din partea Vietnamului de Nord care să 
indice că vor parcurge cel puţin un sfert din drum ca să ne întâlnim. 

N. Ceauşescu : Depinde ce fel de drum. Eu cred că ei sunt gata să 
meargă nu un sfert, ci întregul drum spre pace. 

A. Harriman : Aş dori să dea un oarecare indiciu. 
N. Ceauşescu : Poţi să mergi pe drum când îţi cad în cap bombe? Eşti 

obligat să stai la adăpost. 
A. Harriman : Uitaţi de bombele care cad în Sud. Acolo sunt bombe 

care sunt aruncate în grădiniţe, în restaurante, copiii sunt ucişi , de asemenea 
învăţătorii de prin sate sunt ucişi ; nu a existat nicio ofertă că lucrul acesta va 
sista. 

N. Ceauşescu : Aici sunt două lucruri „ .  

A. Harriman : Ei spun aşa: noi avem tot dreptul să continuăm 
războiul aşa cum îl vedem noi, dar voi trebuie să- l opriţi . Niciodată nu a fost 
propus un asemenea lucru în întreaga istorie a omenirii . Este o propagandă 
cu totul unică care a fost vreodată prezentată: să ceri celui care îţi este opus 
în conflict să-şi oprească acţiunile de război şi tu să continui războiul cu 
plină vigoare şi forţă. Cum poate justifica preşedintele SUA o acţiune care ar 
avea drept rezultat retragerea materialelor de război şi a trupelor proprii 
pentru ca apoi trupele nord-vietnameze să pătrundă în Sud. 

N. Ceauşescu : Eu nu înţeleg un lucru, domnule Harriman: 
dumneavoastră afirmaţi că Vietnamul de Nord să nu se amestece în Sud. 
Atunci de ce aveţi pretenţii ca Vietnamul de Nord să se angaj eze în numele 
luptătorilor din Frontul Naţional de Eliberare din Vietnamul de Sud. 
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A. Harriman : Noi credem că războiul ar înceta mâine dacă 
Vietnamul de Nord ar înceta sprijinul său. 

N. Ceauşescu : Daţi-mi voie să vă spun că nu s-ar întâmpla aceasta. 
A. Harriman: Vedeţi, noi ştim foarte multe lucruri în legatură cu 

aceasta. Cunoaştem că, conducerea aparţine generalilor nord-vietnamezi . Tot 
războiul este dus din Nord. Avem toate informaţiile, iar ceea ce ştiţi dv. sunt 
pur şi simplu din partea unor oameni simpatici şi drăguţi care vă spun aceste 
lucruri la Moscova însă, în realitate, războiul este dus în Nord. 

N. Ceauşescu : Să ştiţi că nu ne luăm după cei de la Moscova. Ne 
luăm totuşi după realitate. Nu ar putea Vietnamul de Nord să ducă un război 
în Sud, dacă nu are niciun sprijin în popor. Poporul acela nu i-ar acorda 
niciun sprij in. Eu vă rog să-mi daţi voie să consider că aici Statele Unite ale 
Americii, deşi au un aparat de informaţii bun, se bazează pe unele informaţii, 
care nu intră în profunzimea situaţiei din Vietnam. De ce vă este teamă să 
încetaţi bombardamentele? 

A. Harriman : Nu ştiu de ce se argumentează în legătură cu aceasta. 
Pot sa vă spun că dacă preşedintele o să oprească bombardamentele, o să fie 
alungat din funcţie. Sudul va fi expus unui flux mai mare de materiale şi de 
toate aceste aprovizionări din Nord. Este foarte uşor să spui să opreşti o parte 
din război . Nu mă refer la alegeri , însă mă gândesc că o să fie pur şi simplu o 
revoltă împotriva lui , afară doar dacă nu va exista un indiciu din partea 
Nordului că există dorinţa unor tratative paşnice. De ce nu ne spune nimic? 
Aţi citit declaraţia preşedintelui SUA? 

N. Ceauşescu: Da. 
A. Harriman : A fost aruncată în faţa preşedintelui înapoi . 
N. Ceauşescu : Sigur, este o problemă, într-adevar, care până la urmă 

trebuie s-o hotărâţi dv. Noi am dori ca în relaţiile cu SUA, dacă am putea 
face ceva, să fie în scopul de a se ajunge la pace, şi avem convingerea că 
aceasta stă în mâna Statelor Unite ale Americii . Nu aş dori - ştiu că este puţin 
poate - ţinând seama de poziţiile lui de Gaulle, să mă refer la ce a făcut el în 
Algeria; dar el a avut de câştigat, la fel şi Franţa. 

A. Harriman : Domnule secretar general , vă rog să nu vă referiţi la 
aceasta. Era cu totul altceva. Franţa era în situaţia unei puteri imperiale care 
trebuia să renunţe la această putere; nu este aceeaşi situaţie. 
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N. Ceauşescu : Cu atât mai mult dumneavoastră vă puteţi retrage f'ară 
niciun pericol şi veţi câştiga autoritate, prestigiu. 

A. Harriman : Atunci, daţi-mi voie să vă spun câteva lucruri : poporul 
şi guvernul Statelor Unite ale Americii nu vor lăsa Vietnamul de Nord să 
preia Vietnamul de Sud. Acesta este un fapt şi o realitate, iar Statele Unite 
ale Americii au puterea şi dorinţa să facă lucrul acesta. A fost o obligaţie 
luată în 1 954 şi cuvântul nostru nu ar mai avea nicio valoare în Pacific dacă 
nu ne respectăm aceste obligaţii .  Vă rog, domnule secretar general, credeţi 
ne că nu facem lucrurile acestea în mod uşuratic. Nu trimitem 500.000 de 
oameni pentru agrement, ci în baza unei obligaţii .  

N. Ceauşescu : Spuneţi , domnule Harriman, de ce nu daţi crezare 
Vietnamului de Nord, că nu îşi propune în niciun fel să realizeze cu forţa 
unitatea? Ei văd asta ca o perspectivă şi chiar destul de îndepărtată. Am 
discutat, nu odată, cu ei acest lucru. Dar dacă dumneavoastră porniţi de la 
aceea că sunteţi hotărâţi să duceţi războiul în Vietnam, sigur, este adevărat 
Statele Unite au forţe, îl pot duce. Vor câştiga Statele Unite de aici? Eu am 
convingerea ca nu vor câştiga acest razboi . 

A. Harriman : Voiam să vă spun că preşedintele are dorinţa să 
realizeze pacea; această dorinţă ar putea să pară un semn de slăbiciune, însă 
nu este un semn de slăbiciune. 

N. Ceauşescu: Sunt de acord că nu este un semn de slăbiciune. 
A. Harriman : Şi cei de la Hanoi trebuie să se hotărască în legătură 

cu aceasta. 
N. Ceauşescu : Sunt gata să ajungă la o înţelegere. 
A. Harriman : De ce nu spun? 
N. Ceauşescu : Au spus. 
A. Harriman : Au spus că discuţia ar putea avea loc? 
N. Ceauşescu : Cred că discuţia o să aibă loc. 
A. Harriman : Preşedintele a scris o scrisoare lui Ho Şi Min; acesta a 

publicat-o în presă şi i-a trimis preşedintelui un răspuns insultător. 
N. Ceauşescu : După un timp îndelungat şi după ce tratativele prin 

intermediul altor ţări nu au dus la ceea ce trebuia să ducă pentru că ei se 
aşteptau la anumiţi paşi din partea Statelor Unite ale Americii, la încetarea 
acestor bombardamente. Înţelegeţi-i şi pe vietnamezi . Sunt de acord cu dv. că 
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încetarea acestui război, realizarea păcii nu este o slăbiciune a Statelor Unite 
ale Americii, ci dimpotrivă este o dovadă de putere, dar şi de înţelepciune, de 
răspundere pentru cauza păcii şi de aceea am convingerea că autoritatea SUA 
va creşte. Dv. ati văzut la ONU că un numar foarte mare de delegaţi care au 
luat cuvântul au cerut încetarea acestui război, s-au adresat SUA să înceteze 
bombardamentele. Toţi aceştia ar lăuda mâine Statele Unite ale Americii ,  
dacă ar întreprinde aceşti paşi . Nu este greu pentru SUA să îşi asume această 
răspundere pentru pace şi eu sunt convins că nu numai că preşedintele nu va 
fi alungat, dar el va avea sprijinul întreguh.Ji popor american. 

A. Barriman : Dumneavoastră credeţi că a existat în istorie vreun 
război în care şeful unui guvern să facă o ofertă de felul acelei a făcute de 
preşedinte în discursul său din 29 septembrie. Şi ce s-a întâmplat? I s-a 
aruncat înapoi în faţă. 

N. Ceauşescu : Eu cred că asupra acestui lucru să încheiem discuţiile. 
A. Harriman : Cred că este bine. Domnule secretar general, aş dori să 

nu credeţi că Statele Unite ale Americii sunt pe deplin ignorante, în 
necunoştinţă de cauză. Preşedintele Johnson trimite acolo oameni din cauza 
că el consideră că are o obligaţie morală de îndeplinit. 

N. Ceauşescu: Trebuie să spun că SUA nu înţeleg situaţia. Vă rog să 
ascultaţi ceea ce cred eu. Cred că SUA repetă ceea ce în decursul istoriei au 
făcut alte mari puteri la timpul respectiv, considerând că sunt atât de 
puternice, au nesocotit pe alţii ,  şi istoria nu le-a dat dreptate. Statele Unite ale 
Americii pot să dovedească că sunt puternice nu numai prin forţă, dar şi prin 
înţelepciune. Şi aceasta este mai puternică decât forţa. 

A. Barriman : Din cauza aceasta mă aflu aici, cerându-vă 
cooperarea. 

N. Ceauşescu: Suntem de acord să cooperam . Încetaţi 
bombardamentele şi mâine trimitem vietnamejilor ştirea: „Iată ce propunere 
face reprezentantul Statelor Unite ale Americii " .  

A. Harriman : Lucrul acesta va fi realizat, dacă obţinem o obligaţie 
din partea Vietnamului de Nord că vor începe discuţiile, şi de asemenea pe 
baza presupunerii că Vietnamul de Nord nu va profita de pe urma încetării 
bombardamentelor, intensificând aprovizionarea către Sud. Este o situaţie pe 
care Vietnamul de Nord ar putea-o realiza chiar mâine dacă ar dori-o. 

100 

https://biblioteca-digitala.ro



N. Ceauşescu: Ştiţi ce ar spune Ho Şi Min şi ceilalţi conducători, 
dacă mâine nu ar mai ajuta Vietnamul de Sud? Că au trădat şi au trecut de 
partea Statelor Unite ale Americii .  

A. Harriman: Nu. Noi am pus condiţia să nu mărească volumul de 
aprovizionare, să nu profite de pe urma încetării bombardamentelor, să nu 
mărească numărul transporturilor către Sud. 

N. Ceauşescu : Sigur, SUA au o mai mare armată decât Vietnamul de 
Nord. 

A. Harriman : Dar au şi nord-vietnamezii artilerie grea, mortiere, 
rachete cu rază mare de acţiune, etc. 

N. Ceauşescu: Nu poate juca un mare rol în situaţia aceasta. Dacă dv. 
sunteţi hotărâţi şi gata să încetaţi bombardamentele, într-adevăr pentru a se 
ajunge la tratative, nelegând aceasta de alte condiţii, se poate ajunge la 
tratative. 

A. Harriman : Care este dificultatea: ei nu spun „încetaţi 
bombardamentele rară condiţii ", c1 pun accentul pe încetarea 
bombardamentelor permanent. 

N. Ceauşescu : Sigur, dacă spuneţi că încetaţi pentru două săptămâni, 
aceasta înseamnă un ultimatum. Ei ce spun : „încetaţi bombardamentele" . Ce 
împiedică SUA să înceteze? Iată: „Am hotărât să încetăm 
bombardamentele"; nu trebuie să spună neapărat „încetez necondiţionat" . 
Dar când dv. spuneţi „încetăm pentru două săptămâni " sau „încetăm cu 
condiţia ca Vietnamul de Nord să facă cutare sau cutare . . .  " .  Trebuie să vă 
gândiţi şi la partea cealaltă, la situaţia generală a celeilalte părţi . 

A. Harriman : Se pare că cealaltă parte doreşte să fie realizat 1 00%. 
N. Ceauşescu : Nu. 
A. Harriman : Nu doresc să dea nimic în schimb . 
N. Ceauşescu : Ei doresc să ajungă la pace, să meargă la tratative. 

Sigur că tratativele trebuie să ducă la crearea condiţiilor ca Vietnamul de Sud 
să-şi hotărască singur soarta, şi când se vor aşeza faţă în faţă - SUA şi 
Vietnamul - sigur că ele vor trebui să discute cu toţi cei interesaţi şi se vor 
găsi soluţi i .  Sigur, vor fi grele. Ştiu că dv. aveţi experienţa tratativelor mult 
mai grele decât acestea. Aşa că eu nu trebuie să argumentez pentru a se crea 
condiţi i să se ajungă la masa tratativelor. Când se ajunge acolo, de acum este 
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făcut pasul . Se pot discuta orice fel de probleme; dumneavoastră cunoaşteţi 
discuţiile din timpul şi după cel de-al Doilea Război Mondial - nu trebuie ca 
eu să vă fac propagandă în privinţa aceasta. Daca luăm numai ce s-a 
întâmplat în Orientul Apropiat acum. Ce greu s-a ajuns la o rezoluţie, care 
până acum a fost acceptată de toată.lumea, cu câte suspiciuni . 

A. Harriman: Da, tot Consiliul de Securitate a fost de acord cu ea. 
N. Ceauşescu: Însă cu câte tratative, neîncredere şi suspiciuni . Din 

moment ce încep tratativele nu se poate să nu se termine fără anumite 
rezultate. Când o să înceapă tratativele cu Vietnamul, se va ajunge la 
rezultate. 

A. Harriman : Interesul dumneavoastră este apreciat foarte mult de 
preşedintele nostru. Îmi pare rău dacă am dat impresia ca sunt încăpăţânat, 
însă sunt sigur că am exprimat părerea guvernului meu. Dificultatea constă în 
faptul că ceea ce crede un om devine realitate şi preşedintele încearcă să 
înţeleagă şi Vietnamul de Nord. Aş vrea ca dumneavoastră să-i faceţi să 
înţeleagă pe tinerii aceia de la Hanoi - adică nu sunt aşa tineri „ .  

N. Ceauşescu: Sunt chiar în vârstă, dar aşa par ei . 
A. Harriman : . . .  să facă lucrurile posibile ca preşedintele să 

acţioneze. Mi-ar fi făcut mare plăcere să spun lucruri mai plăcute decât cele 
pe care le-am spus, mai ales că vă sunt şi oaspete, însă vreau să fiu sincer, iar 
dacă aş minţi nu aş fi un prieten„ .  

N. Ceauşescu : Însă ce le-aş putea spune celor „tineri "? Dacă aş putea 
comunica: „lată, a fost în România reprezentantul SUA - un diplomat vechi, 
cu multă experienţă, un apărător foarte bun al politicii SUA - care a transmis 
că este gata să oprească bombardamentele necondiţionat. Nu cere nimic 
decât să vă aşezaţi la masa tratativelor". Atunci înseamnă că aş putea să le 
spun ceva la care să poată gândi . 

A. Harriman : Aceasta este ceea ce a spus preşedintele în septembrie. 
N. Ceauşescu : Eu nu am interpretat chiar aşa şi nici din ceea ce dv. 

aţi spus până acum nu am ajuns la concluzia aceasta. 
Richard H Davis : Am putea da declaraţia preşedintelui SUA. De 

fapt am făcut acest lucru. 
N. Ceauşescu : O avem. Am citit declaraţia. 
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A. Harriman: Ştiind că ei au cerut ca bombardamentele să se 
oprească întotdeauna permanent, preşedintele a menţionat presupunerea că 
Vietnamul de Nord nu va profita de pe urma încetării bombardamentelor şi 
dumneavoastră doriţi să ştiţi ce înseamnă lucrurile acestea. Explicaţia a fost 
deja dată Vietnamului de Nord prin alt canal însă, aşa cum am spus, noi nu 
am pus condiţii, ci numai o presupunere, o dorinţă. Nu cred, domnule 
secretar general, că vreodată în istoria omenirii a existat un guvern care, în 
timp de război, să fi făcut o asemenea ofertă. Niciodată nu am auzit aşa ceva. 

N. Ceauşescu : Mi se pare că dv. nici nu sunteţi în război cu 
Vietnam ul . 

A. Harriman : Este un război care se poartă. 
N. Ceauşescu : Este un război, de fapt, sunt de acord, dar dv. nu aţi 

declarat un război Republicii Democrate Vietnam. Vedeţi, dv. ridicaţi 
probleme care din punct de vedere al Dreptului Internaţional nu sunt în 
favoarea Statelor Unite ale Americii .  Dar nu cred că este cazul să revenim la 
discuţie. Dv. spuneţi că aţi dori ca preşedintele Consiliului de Miniştri al 
României să vă ajute. Sigur, noi „ .  

A. Harriman : Ş i  preşedintele este foarte doritor ca dl . Maurer să facă 
acest lucru. 

N. Ceauşescu : Noi am dori să facem acest lucru şi pentru SUA şi 
pentru Vietnam, deşi nu este alături de noi, dar nu şi pentru noi, „. 

A. Harriman : Aveţi uşile deschise. 
N. Ceauşescu : Ne interesează să realizăm pacea. Avem uşi deschise, 

însă sunt deschise în măsura în care există într-adevăr dorinţa să se ajungă la 
pace. Desigur, eu mâine pot să comunic lui Ho Şi Min o dorinţă a Statelor 
Unite ale Americii f'ară să am vreo pretenţie nici faţă de Ho Şi Min nici faţă 
de SUA pentru că prin contribuţia mea doresc să se ajungă la pace. Eu, să vă 
spun cinstit, nu am reţinut ce i-aş putea spune nou lui Ho Şi Min. 

A. Harriman : Tot ceea ce i se poate spune e ceea ce a spus 
preşedintele. Însă el dacă o sa spună care sunt obiecţiile lui sau dacă va da 
unele indicii de ceea ce este pregătit să facă. El nu a spus ce o să facă. 

N. Ceauşescu : Într-o declaraţie publică nu se poate spune ce doresc 
să facă Statele Unite ale Americii, aşa cum într-o declaraţie publică nici 
Vietnamul nu poate să spună ce doreşte să realizeze. 
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A. Harriman: Putem să ne întâlnim oriunde vrea, fie la Vientiane, la 
Moscova, la Bucureşti, la Rangoon. Preşedintele îşi va trimite reprezentanţii 
imediat. 

N. Ceauşescu : În ce condiţii? Să continue bombardamentele? Le este 
frică să plece din Vietnam. 

A. Harriman: Preşedintele a spus că o să oprească 
bombardamentele. 

N. Ceauşescu: Atunci, opriţi bombardamentele şi o să vă întalniţi . Eu 
nu mă pricep la diplomaţie, dar întreb . . .  

A. Harriman : Sunteţi foarte bun diplomat. Îmi place cum 
argumentaţi . 

N. Ceauşescu : Mâine dacă Vietnamul de Nord spune: „dacă se 
încetează bombardamentul suntem gata, după un anumit timp, să ne întâlnim 
şi să discutăm", încetaţi bombardamentele? 

A. Harriman : Da. 
N. Ceauşescu : Fără nicio condiţie? 
A. Harriman : Aceasta a spus-o preşedintele .  
N. Ceauşescu: Nu a spus. Deci să fie mai precis. Eu pot ca mâine să 

transmit la Hanoi : „Iată, Harriman, reprezentantul Statelor Unite ale 
Americii, a transmis că Statele Unite ale Americii sunt gata să înceteze 
bombardamentele" .  

A. Harriman : Să vă dau declaraţia făcută de preşedinte. Nu pot să 
schimb această declaraţie. 

N. Ceauşescu : Vedeţi , aceasta deja  conţine condiţi i .  
A. Harriman : Are condiţia că trebuie să înceapă discuţiile şi ei ne-au 

întrebat prin alt canal ce fel de discuţii şi noi am dat răspuns că ele să fie 
discuţii serioase, cu sens, care să  ducă la ceva. Dacă nu ar fi discuţii serioase, 
ar fi fals, nu ar avea substanţă. 

N. Ceauşescu : Este adevarat. 
A. Harriman : O să ia ceva timp. 
N. Ceauşescu : Da. 
A. Harriman : Aş vrea să recitiţi declaraţia şi dacă aţi vrea să 

propuneţi să fie modificată într-un fel, spuneţi . Poate Ho Şi Min să facă o 
modificare la această declaraţie, un amendament, dar văd că nu a spus 

104 

https://biblioteca-digitala.ro



nimeni nimic. Am fost în contact cu ei şi au spus pur şi simplu „nu" . Dacă nu 
le place ceva în declaraţie, să spună ce nu le place. Ei spun exact ce spunea 
pe vremuri Molotov: „niet" . 

N. Ceauşescu: Su�teţi de acord să acceptaţi sfatul lor în ceea ce 
priveşte declaraţia? 

A. Harriman : Vă spun un singur lucru: preşedintele ar fi foarte 
dispus să primească orice sugestie în legătură cu schimbarea declaraţiei. 

N. Ceauşescu: De ce declaraţie publică? 
A. Harriman: Poate că şi particulară. 
N. Ceauşescu: De ce neaparat o declaraţie publică? Se poate acţiona 

şi f'ară declaraţie publică. 
A. Harriman : Şi lucrul acesta l -am indicat mai de mult. Am spus să 

discutăm şi prin alte canale. Dacă puteţi să aflaţi de la ei ceea ce ar dori să 
spună preşedintele în mod public sau în mod particular: vom acorda atenţia 
cea mai mare. Suntem destul de aproape să ne întâlnim foarte repede. 

N. Ceauşescu : Da. Bine. 
A. Harriman : V-am ţinut prea mult cu discuţiile, însă înainte de a 

încheia întreaga convorbire, aş dori să vă spun : Preşedintele este foarte 
sincer. Afacerea aceasta cu Vietnamul îngreuneaza mult situaţia şi lumea ar 
deveni o lume mai bună dacă nu ar exista războiul .  Ar influenţa direct asupra 
multor lucruri . Noi ne supărăm de fiecare dată când alţii trimit în Vietnam 
sprij in şi îl împiedică pe preşedinte să acţioneze în direcţia îmbunătăţirii 
relaţiilor, cel puţin atât cât ar dori să facă. Însă în ceea ce priveşte relaţiile 
dintre noi, adică între guvernul dumneavoastră şi al Statelor Unite ale 
Americii, noi nu vedem niciun motiv să nu îmbunătăţim aceste relaţii din ce 
în ce mai mult şi sperăm să realizăm acest lucru. 

N. Ceauşescu : Şi noi suntem de acord şi dorim acest lucru. Însă este 
clar că războiul din Vietnam constituie un obstacol . 

A. Harriman : Da. Acţionează în ambele sensuri şi în ce vă priveşte 
şi în ce ne priveşte; Rusia şi ţările din Europa Răsăriteană trimit arme cu care 
sunt ucişi oamenii noştri . Totuşi, preşedintele nu ar vrea ca războiul din 
Vietnam să aibă repercusiuni până aici . El vrea să ţină războiul separat de 
relaţiile cu Uniunea Sovietică şi celelalte ţări est-europene. Trebuie să 
spunem că noi suntem mulţumiţi de faptul că am realizat un progres în 
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relaţiile cu Uniunea Sovietică. De fapt, zilele trecute am căzut de acord în 
legătură cu Orientul Apropiat. Cred că influenţa exercitată de dumneavoastră 
a fost folositoare. 

Nu vreau să vă reţin, vreau să vă spun că vă sunt recunoscător pentru 
sinceritatea dumneavoastră. Dacă aş avea nevoie de cineva să apere poziţiile 
Statelor Unite ale Americii să ştiţi ca v-aş aduce pe dumneavoastră. 

N. Ceauşescu : Vă mulţumesc, cred că SUA ar câştiga în sensul că ar 
înceta imediat războiul . 

A. Harriman : O să transmit preşedintelui că are nevoie de un om ca 
dumneavoastră să- l apăraţi şi tot ceea ce vi se cere este să- l sprij iniţi pe 
preşedinte să oprească războiul . 

N. Ceauşescu: Eu cunosc că în Statele Unite ale Americii sunt mulţi 
oameni, şi aş dori să rămân până la capăt cu convingerea că şi preşedintele 
este dintre aceia care pot rezolva bine problemele păcii, în interesul 
poporului american şi al altor popoare şi noi dorim acest lucru. Pe noi ne 
bucură faptul că există această preocupare la conducerea SUA de a 
îmbunătăţi relaţiile cu Uniunea Sovietică, cu celelalte ţări din Est - cum le 
numiţi dv. - şi cu România. 

Aş dori să ridic încă o problemă: De ce Statele Unite ale Americii 
adoptă o poziţie de obstrucţie faţă de China? Pacea în lume nu se poate 
realiza fără participarea Chinei . Vrem nu vrem, este o realitate. 

A. Harriman : Cred că suntem de acord. 
N. Ceauşescu : De ce Statele Unite ale Americii se opun pnmm1 

Chinei în ONU? Eu să fiu în situaţia de a putea hotărî în politica SUA - sigur 
nu aş lua o măsură radicală - dar aş lăsa ca lucrurile să se desfăşoare fără a le 
împiedica. 

Iată: cu privire la ONU, se discută primirea Chinei în ONU. Sigur, nu 
are nimeni pretenţii - cel puţin eu nu aş avea această pretenţie - ca SUA să 
voteze pentru primirea Chinei în ONU, deşi acesta ar fi un gest care ar arăta 
măreţia Statelor Unite ale Americii, dar nici nu m-aş opune ca această 
problemă să urmeze calea normală. Aş sta puţin mai la o parte şi aş lăsa 
lucrurile să meargă de la sine. Ar avea de câştigat şi SUA şi China şi 
îmbunătăţirea relaţi ilor generale. Până la urmă trebuie să se ajungă acolo şi 
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cu cât se ajunge mai târziu, cu atât se adună mai multă amărăciune, mat 
multe lucruri care înrăutăţesc relaţiile. 

A. Harriman: Ştiţi că am discutat mult cu chinezii? Eu am discutat 
cu Cen I în 1 962 şi am căzut la o înţelegere. El a spus: „Hai să facem. mai 
mulţi paşi ", iar eu i-am spus: „Perfect, hai să facem un schimb de profesori, 
ziarişti, să îmbunătăţim relaţiile comerciale şi aşa mai departe";  dar el a 
ridicat îndată problema Formozei, spunând: „Nimic nu poate fi făcut până nu 
ne predaţi înapoi Formoza"; la aceasta am raspuns că în această privinţă 
rămâne să hotărască poporul. De fapt, este singurul lucru de care chinezii vor 
sa vorbească - Formoza. Este o situaţie nefericită şi mă îndoiesc că populaţia 
Formozei ar vrea să se alipească de China în acest moment. 

N. Ceauşescu: Să lăsăm să hotărască populaţia. 
A. Harriman : Am dori acest lucru. 
N. Ceauşescu : De ce stă Flota a VII-a acolo? 
A. Harriman : Flota a VII-a fost menită iniţial să oprească luptele în 

ambele sensuri . Aceasta este problema lor majoră; noi însă vrem să lăsăm 
această problemă la o parte şi atunci s-ar face progrese mult mai multe în alte 
privinţe. Acum, în legătură cu admiterea Chinei în ONU, nu ştiu dacă sunt 
mulţi în favoarea admiterii Chinei în ONU în acest moment. Naţiunile Unite 
au destule dificultăţi şi aşa, rară să mai adauge şi altele, însă am fi dornici să 
îmbunătăţim relaţi ile bilaterale cu China. Am încercat să mă due acolo chiar 
eu. Asta a fost prin 1 959 - nu mă aflam în guvern, dar au refuzat să îmi 
permită să vin, însă au fost suficient de politicoşi să-mi trimită un mesaj să 
mă anunţe. De asemenea, au vrut sa meargă guvernatorul Stevenson şi 
doamna Roosevelt, însă nu au reuşit. S-ar fi putut face multe lucruri daca nu 
ar fi atât de rigizi . Cred că acum, cu revoluţia aceasta culturală care are loc, 
nu este momentul cel mai bun. 

N. Ceauşescu : Nu este un moment bun de întâlnire acum, însă un 
gest bun din partea SUA este de a se abţine de la problema aceasta - primirea 
în ONU. Ar influenţa mult pe viitor. 

A. Harriman : Nu credem că putem face lucrul acesta. Naţiunile  
Unite abia acum încep să funcţioneze; sunt o plantă fragilă care nu ar putea 
rezista. 
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N. Ceauşescu: Nu sunt prea fragile. Dar ce se va întâmpla peste cinci 
ani? Poate să fie prea mature pentru a mai putea lua în calcul o asemenea 
acţiune. 

A. Harriman: Puteţi să le spuneţi chinezilor că guvernul american 
este doritor să îmbunătăţească relaţiile cu ei şi că suntem doritori să facem 
lucrul acesta, dar începând cu îmbunătăţirea relaţiilor comerciale, culturale. 
Aceasta este o metodă de a începe, nu este aşa? 

Nu vreau să vă reţin prea mult. Într-adevăr v-am ţinut prea mult, a 
fost o mare plăcere că am discutat cu dumneavoastră. Am auzit atâtea lucruri 
despre dumneavoastră şi am o mare admiraţie pentru rolul pe care îl jucaţi în 
elaborarea politicii româneşti . 

N. Ceauşescu : Eu mulţumesc domnului Harriman. Mi-a făcut o 
deosebită plăcere această întâlnire şi discuţiile purtate. Aş fi deosebit de 
satisfăcut dacă vizita domnului Harriman ar duce la pace în Vietnam. Cred 
că ar fi unul dintre marile succese ale activităţii diplomatice a domnului 
Harriman. 

A. Harriman : Nu. Ar fi un succes pentru dumneavoastră. Însă dacă 
aţi putea să ne spuneţi ce nu-i place Hanoiului în legătură cu declaraţia 
preşedintelui . . .  

N. Ceauşescu : Să-i întrebăm ce nu l e  place. 
A. Harriman : Să dea şi explicaţi i .  
N. Ceauşescu: Eu vă rog să transmiteţi preşedintelui Statelor Unite 

ale Americii respectele mele şi urări de fericire pentru poporul american. 
A. Harriman : Vă mulţumesc foarte mult şi cred că o să fie foarte 

bucuros să primească acest mesaj .  Noi avem încredere în ambasadorul 
nostru. Aşa că orice aveţi de transmis, să o faceţi prin intermediul său. 

N. Ceauşescu : Ne-ar face plăcere ca ambasadorul SUA să ne anunţe 
că SUA au hotărât încetarea acestor bombardamente. Aşa că aşteptăm, 
domnule ambasador! Aş ruga pe Harriman sa aibă toată convingerea că noi 
dorim Hi mod sincer să se ajungă la rezolvarea pe cale paşnică a situatiei din 
Vietnam şi dorim să dezvoltăm relaţiile cu SUA. 

A. Harriman : Vă mulţumesc pentru acest mesaj .  ÎI voi transmite 
preşedintelui SUA. Vă sunt recunoscător, chiar foarte recunoscător, pentru 
ospitalitatea oferită în timpul vizitei . Sunt foarte fericit să văd transformările 
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ce s-au petrecut aici faţă de anul 1 946 când am fost în vizită. Acum există un 
guvern care este eficient, funcţionează bine. 

N. Ceauşescu: Ceva mai bine decât cel din 1 946. 

Discuţiile s-au încheiat la orele 1 9,45 .  

(ANR, fond CC al PCR - Secţia Relaţii Externe, dosar 98/1 967, f. 3 - 29.) 

Nota Redacţiei: 
Peste două săptămâni, l a  jumătatea lunii decembrie 1 967, George 

Macovescu, prim adjunct al ministrului de externe, se afla la Hanoi, din 
dispozi�a lui Nicolae Ceauşescu, pentru a transmite mesajul americanilor 
privind organizarea unor negocieri de pace. La începutul lunii ianuarie 1968, 
George Macovescu se deplasa la Washington pentru a comunica rezultatele 
demersului din Vietnam. Potrivit documentelor americane de arhivă, Averell 
Harriman s-a declarat „impresionat de meticulozitatea expunerii" emisarului 
român şi, desigur, de răspunsul primit potrivit căruia „Hanoiul va participa la 
convorbiri cu SUA în orice loc convenabil , ales de comun acord, după ce 
bombardarea Vietnamului de Nord va fi încetat necondiţionat . . .  S-a renunţat 
categoric la cererea de încetare permanentă a bombardamentelor". Au urmat 
negocieri anevoioase, care au dus în cele din urmă la încetarea războiului şi 
reunificarea Vietnamului . 

Demersurile dezinteresate ale României pentru facilitarea 
negocierilor de pace americano-nord-vietnameze şi rezultatul lor final rămân 
o pagină luminoasă, de referinţă, în istoria diplomaţiei şi a politicii externe 
româneşti . 

109 

https://biblioteca-digitala.ro



MEMORIALISTIC 

Continuăm, în seria Consemnări - Dezbateri a rubricii Memoralistică 
a revistei PERISCOP punctele de vedere în legătură cu tema abordată în 
numărul precedent, respectiv EUROPENISM şi ROMÂNISM. De data 
aceasta, consemnările le redăm pe baza unor materiale scrise ale 
participanţilor la  dezbatere, transmise nemij locit sau apărute pe site-uri, 
bloguri ori alte reţele de comunicare. 

"UN CÂNT LUMEA O STRĂBATE: OXI ! "x) 

- Petru Neghiu_- Am dat acest titlu părţii a doua a dezbaterii, tocmai 
pentru că, între timp, a apărut acest "OXI", acest NU, care, se pare, a fost 
începutul unei "zdruncinături mai zdravene" în Uniunea Europeană, urmată, 
în zilele acestea de o alta, de o magnitudine mult mai mare, respectiv valul 
de imigranţi/refugiaţi din zonele de conflict din Orientul arab. Atitudinea 
grecilor la referendum a apărut în ochii multora ca fiind demnă, dar rară 
exagerări naţionaliste, o atitudine din care a reieşit că majoritatea lor erau 
revoltaţi nu atât pe doamna Merkel şi ministrul său de Finanţe, cât pe 
ansamblul creditorilor care i -au împins spre iluzii, spre o stare de rai pe 
pământ, din păcate cu complicitatea propriilor conducători politici . Un NU 
ferm continuării unei politici care s-a dovedit falimentară şi în alte zone 
confirmat de rezultatul alegerilor din septembrie. De aici până la a vedea în 
spate, un complot anti-ortodox, deci pro-catolic, di stanţa nu a fost prea mare. 

- Viorel Roman - Ce se întâmpla de fapt în Grecia? UF/FMI/BCE 
asigura ortodocşilor un nivel de trai occidental în speranţa că ei vor adopta 
un nou sistem social-politic pe baza codului canonic romano-catolic 
modernizat şi actualizat (acquis-communautaire), cu toate că falimentul 
doctrinei "modernisation without westernisation" .  - modernizării fără 
occidentalizare, este bine cunoscut şi verificat în zeci de ţări . 

Dar occidentalii vor să eludeze refacerea unităţii creştine cu o 
subvenţionare fără de sfârşit . . .  ad calendas Graecas. Piaţa neagră, corupţia, 
evaziunea fiscală e în Grecia la ordinea zilei, iar cea mai mare şi bine plătită 
administraţie europeană (termenul de comparaţie fiind PIB-ul) n-a reuşit, în 
ciuda promisiunilor, să colecteze 70 de miliarde de euro. Pensiile sunt în 
Grecia de patru ori mai mari decât media UE (după PIB), iar pensionarea 
începe cu opt ani mai devreme decât în Germania; economia nu-i 
competitivă; 50% din tineri sunt şomeri . 

După cinci ani de situaţie falimentară, cu un stat şi o economie 
incompatibile cu normele vestice, Grecia poate reveni la moneda naţională 

x)În limba greacă, OXI, pronunţat OHI, înseamnă NU! 
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drahma, la devalorizare şi recâştigarea pe această cale a competitivităţii 
economice şi mai ales la eliminarea şomajului de masă. Institute de cercetare 
din Oxford şi MO.nchen au analizat situaţii similare în 70 de ţări şi 
favorizează această politică economică pragmatică. 

Interesul pentru soluţionarea falimentului greco-ortodocşilor 
depăşeşte însă cu mult cele 1 ,7%, cât este economia Greciei în UE. În primul 
rând este un experiment, care va fi extins la toti ortodocşii .  În al doilea rând, 
un eşec destabilizează flancul sud-estic al continentului, când Islamul şi 
Rusia sunt puse pe război, ante portas. În al treilea rând, anul viitor are loc 
Sinodul Panortodox, de la care nu numai papa Francisc aşteaptă refacerea 
unităţii creştine şi noi perspective comune. 

Pe de altă parte, Grecia cere şi despăgubiri de război, după 70 de ani . 
Dar, Grecia, cu 0,3% din economia mondială şi 1 ,7% din cea europeană să 
fie oare buturuga mică pusă să răstoarne carul mare? Faptul că a falsificat 
statisticile la aderarea, îndeosebi, în zona euro, cu ajutorul băncii "Goldman
Sachs" şi trăieşte de ani buni pe banii altora, nu poate fi un model nici pentru 
celelalte ţări balcanice, ortodoxe, nici pentru cele din sud. De aceea, UE a 
"cumpărat" cu o sută de miliarde încă trei ani de reflecţie, adică menţinerea 
în mod artificial a Greciei în Zona Euro. În acest răstimp viziunea "Europa -
vacă de muls" va fi înlocuită cu un proiect realist şi sustenabil . Altfel, 
UE/Euro/"Europa" se va destrăma. 

- Petru Neghiu_- S-a vorbit, în acest context, de o "revoltă ortodoxă" 
atât în Rusia, cât şi în Grecia şi chiar în România. Mi se pare că, dacă ea 
există, în Rusia "revolta" se manifestă prin revigorarea panslavismului (acest 
"pan" să cuprindă oare şi ţările slave din Europa Centrală?) adică nu sub 
forma unei ţinte religioase. Nici grecii nu par a fi urmărit ni şte consecinţe 
care să le întărească şi mai mult ortodoxia. In cazul nostru, cu atât mai puţin 
aşa-zisă "revoltă ortodoxă" este absolut în afara oricărei filiaţii pe linia 
"Maicii Rusii" (chiar dacă, de curând l-am auzit pe unul din episcopii noştri 
vorbind cu entuziasm despre acest "eveniment"). La noi, ortodoxia a integrat 
mai uşor multe valori europene (nu neapărat izvorâte din "marea reformă a 
papalităţii " ! ) având ca fundament originea daco-romană a neamului 
românesc şi nevoia de a-şi prezerva individualitatea într-o zonă geografică şi 
strategică "nelatină" . Iar dreptul roman a fost "asimilat" pe filiera operei lui 
Justinian, împărat la Constantinopol, cum de altfel s-a întâmplat şi în 
Occident. Încât, dacă această teorie a revoltei se referă la "frecuşurile" cu 
creditori i (FMI, BE, UE), ele nu au avut câtuşi de puţin o "cauză ortodoxă" 
ci, pur şi simplu, zic şi eu ca mulţi alţii, constatarea unei lipse de eficienţă, a 
unei unilateralităţi macroechilibrele în abordările pentru 
redresarea/propăşirea economică a celor "asistaţi/ajutaţi " .  
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- Viorel Roman - Eşecul Uniunii Sovietice, al Lagărului comunist a 
fost urmarea firească a scoaterii lui Dumnezeu din societate, a decuplării 
muncii de remunerare, a sexualităţii de procreere, închiderii graniţelor şi 
interzicerea strictă a criticii acestor anomalii strigătoare la cer. 

Eşecul Uniunii Europene este aparent numai o chestiune de timp, 
pentru că o Constituţie a UE cu Dumnezeu în preambul e indezirabilă, 
decuplarea muncii de remunerare e în curs, o vedem la greci ; decuplarea 
sexualităţii de procreere e deja politică de stat, prin legiferarea avorturilor şi 
a căsătoriilor celor de acelaşi sex. Se autodistrug, sinucid, oare vest
europenii? 

Eşecul refacerii unităţii creştine în anul de graţie 1989, omogenizarea 
fără a lua în considerare că fiecare neam are o evlavie proprie. a generat o 
lehamite generalizată în Europa, conflicte şi blocaj socio-politic, de la Kiev 
la Tiraspol şi la Atena. Europenii se deosebesc în modul de a-şi organiza 
viaţa social-economică. Protestanţii acceptă o piaţă neagră de 10%, catolicii 
de 25%, ortodocşii de 50%. Germanii respectă reguli, chiar dacă contrazic 
aparent logica etc. 

UE mătură sub preş toate acestea şi se apără politic corect împotriva 
acelora care-l văd pe împărat în pielea goală. Toţi trebuie să admire UE, 
adică pe împărat. Nu poate fi pusă la îndoială generozitatea faţă de 
musulmanii sau africanii idolatri , care trec acum cu riscul vieţii Mediterana, 
dar efectul este deseori contrar nobilei intenţii .  Drumul spre iad e pavat cu 
bune intenţii .  Ungaria se apără la graniţa cu Serbia cu un gard de sârmă de 
trei metri şi un metru în pământ şi alte măsuri , inclusiv militare. 

Cruciaţii au luptat timp de secole cu expansiunea islamului până au 
reuşit cu sabia în mână să refacă unitatea creştină pentru şase decenii .  Au 
eşuat pentru că l-au desconsiderat pe Celălalt: ortodox, evreu, musulman. 
Cruciaţii de azi, mutatis mutandis, vor să facă o unitate quasi religioasă, 
economico-financiară. După teologia inclusivistă, toţi suntem creştini, latent, 
aşadar şi ortodocşii, evreii, musulmanii, idolatrii etc. ,  cu toţii sunt creştini 
occidentali , prin aspiraţia la anumite valori, dar încă nu au conştientizat. De 
o mie de ani ştim unde duce o astfel de l ipsă de respect pentru Celălalt. 

Să sperăm că Sf'antul şi Marele Sinod Panortodox de la 
Constantinopol, Anul Sfănt de la  Roma şi vizita papei Francisc în România 
vor depăşi impasul UE, al Europei fără Dumnezeu. 

- Petru Neghiu_- Sigur, unitatea Europei trebuie să se realizeze şi să 
se bazeze pe principii valabile care să exprime nu doar o poziţie sau alta. 
Integrarea europeană, este o părere mai generală, va reuşi şi rară 
catolicizarea continentului . Singura componentă religioasă a acestui proces 
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- DEZBATERI 

rămâne MORALA CREŞTINĂ, nu justiţia papală. Ideea de "vicarus Christi " 
să rămână cât mai departe în istorie!  Pe morala creştină, UNA, trebuie să se 
încheie "contractul " în Europa, nu pe alte "justiţii",  care convin doar unora. 
Morală creştină care, în principiile ei mari, nu este respinsă de plano nici de 
mozaism, nici de islamism: cele 1 0  porunci biblice; dictonul lui David: 
"Ieşit-a omul la lucrul său şi la lucrarea sa până seara" (munca); dictonul 
paulin: "Cine nu munceşte, să nu mănânce! "  (iarăşi munca); învăţătura lui 
Hristos: iubirea aproapelui (solidaritate); evitarea risipei, taxată chiar ca un 
păcat (pilda fiului risipitor etc.); milostenia (protecţia socială), ca să ne 
limităm doar la acestea! Etc. etc . Evident, nu trebuie uitată civilizaţia istorică 
europeană atât din Vest, cât şi din Est, care devine fundalul pe care se 
proiectează noua Europă, adică Statele Unite ale Europei (deci, toate statele 
continentului, inclusiv Albania, Kosovo şi Bosnia şi, de ce nu? Turcia ! )  

Uniunea Europeană n-are Constituţie, deci nu poate codifica aceste 
principii şi reguli, după cum n-are nici sistem propriu de apărare/securitate. 
NATO nu este structură exclusiv europeană. In acest context, "soarta 
românilor" nu depinde defel de apartenenţa lor majoritară la credinţa creştină 
ortodoxă, ci în cele din urmă, de j ocul " locomotivelor" UE. De ce şi-a arogat 
Germania, apoi Franţa acest rol? Pentru a reface "unitatea creştină" a 
Europei? Nicidecum. Interesele sunt economice: nevoia de 
reindustrializare/modernizare în noile condiţii globale, determinate inclusiv 
de evoluţia mediului, a demografiei, a resurselor, cu precădere a celor 
energetice. 

- Viorel Roman. - Se redeschide chestiunea Germană? Se urmăreşte, 
se va reuşi din nou distrugerea Europei Centrale? Războaiele, de 30 de ani 
( 1 6 1 8- 1 648), cele napoloniene ( 1 799- 1 8 1 5), cele mondiale din secolul XX 
au reuşit mereu distrugerea Germaniei !  

Integrarea fostei RFG în UE a împiedicat reapariţia Reich-ului . Când, 
cu sprij inul Rusiei, Germania s-a refăcut, în 1 99 1 ,  brusc Anglia şi Franţa au 
fost din nou împotrivă. Numai dizolvarea armatei germane în NATO şi 
diluarea DM în Euro a potolit spiritele. 

Slăbiciunea competitivă a ţări lor din sud (PIIGS) au împins însă 
Germania, cu un export de 1 .000 de miliarde de euro/an, în faţă. Se va 
degrada Germania sau va disciplina ea Europa? Antanta, fără Rusia, adică 
Franţa, Anglia, SUA nu mai pot prinde în cleşte, pe fouă fronturi, Germania, 
ca în 1 94 1 - 1945. 

Germania încotro? La Atena se arde drapelul german şi portretul 
doamnei Merkel e împodobit cu svastica nazistă. Londra nu renunţă la 
industria ei financiară non-UE. Nu numai Italia şi Spania sunt depăşite de 
competitivitatea şi fiscalitatea germană. 
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Românii stau cu un picior în Europa şi cu celălalt în Eurasia. Şi cum 
Moscova întârzie refacerea unităţii creştine, moldovenii sunt din ce în ce mai 
mult asiatici şi nici Bucureştiul n-are încă nici un proiect naţional sau 
european credibil . 

Integrarea românilor în UFJNATO n-a rupt lanţurile grele ale 
duhovniciei şi sobomiciei moscovite şi constantinopolitane care blochează 
emanciparea lor. Formularea e din perioada interbelică, când ardelenii sperau 
că ortodocşii moldo-valahi se vor "coace". Dar Stalin lichidează Unirea cu 
Roma şi îi integrează pe toţi într-o satrapie asiatică, a căror urmări sunt şi 
astăzi evidente. Mulţi şi-o doresc din nou ! 

Soarta românilor depinde de meandrele Chestiunii Germane şi ale 
celei orientale, cu resorturi şi ţeluri diferite. De aceea, criza naţională şi 
socială se poate depăşi numai prin continuarea dialogului început în anul de 
graţie 1 999 la Bucureşti de Preafericitul papă Ioan Paul II şi refacerea unităţii 
cu Roma. 

- Petru Neghiu_- "Criza Europei ", criza UE începe să se adâncească 
sub ochii noştri, chiar acum, în aceste zile, după cum spuneam, odată cu 
acutizarea crizei politico-mil itare din Siria, Iraq, Afganistan, mai exact cu 
ascensiunea terorismului în forma stat islamic, dar şi în cea a vechii Al
Qaeda, cu consecinţa a sute de mii de refugiaţi/emigranţi/imigranţi care se 
îndreaptă cu hotărâre, dar cu multe riscuri spre Europa, mai exact spre 
Spaţiul Schengen şi mai exact spre Germania. Controversele în legătură cu 
primirea acestor migranţi (folosim, în continuare doar acest termen), cu 
faimoasele "cote obligatorii " ,  au condus la  reuniuni de urgenţă la nivelul 
structurilor UE, chiar la convocarea Consiliului European şi impunerea 
acestor cote. Întrebarea care se pune este: în formula actuală, va putea face 
faţă Europa atât acestei situaţi i, cât şi altora ce se prefigurează? Dacă ar fi să 
ne referim fie şi numai la anunţatul referendum din Anglia în legătură cu 
apartenenţa regatului Ia UE. Premierul Cameron a câştigat ultimele alegeri 
cu această temă, pe care şi-a însuşit-o şi şeful statului, Regina Elisabeta, care 
a reluat-o în Mesajul Tronului cu prilejul investirii noului guvern. Zvonuri şi 
chiar susţineri făţişe de astfel de referendumuri (încă dinaintea celui grecesc) 
circulă şi prin Ital ia şi Franţa. Nu se ştie ce se va întâmpla în Spania, în 
contextul problemei Cataloniei . Se acreditează chiar ideea că amploarea 
ultimelor crize economice s-ar datora monedei unice, care produce efecte şi 
în ţări din zonă, în care economia are mai curând trend sănătos, de creştere. 
În plus, moneda unică înseamnă pierderea unei bucăţi de suveranitate de 
către statele membre: baterea monedei naţionale, fenomen care creează 
sentimente de deznaţionalizare, de îngrădire, în ultimă instanţă, a libertăţii, a 
dreptului de autoguvernare. 

1 14 

https://biblioteca-digitala.ro



- Viorel Roman - Eu aş numi fenomenul " Invazia barbarilor" . Să mă 
explic. Siantul Imperiu Roman de Naţiune Germană are o tradiţie bimilenară. 
Numai Germania aşteaptă anul acesta 800.000 de afro-asiatici din aşa-zise 
state eşuate - failed state -, părăsite de administraţia creştin-europeană în 
urmă cu jumătate de secol . De atunci, ele sunt incapabile să menţină un 
minim de condiţii civi lizate populaţiei preponderent musulmane şi idolatrice, 
care se refugiază acum, trecând prin Balcani sau cu ambarcaţiuni 
Mediterana, în UE. Pe scurt: dacă ne-aţi părăsit şi nu mai faceţi accesibilă 
civilizaţia şi la noi, venim peste voi ! 

- Petru Neghiu - Există multă lume, politicieni, analişti, oameni de 
ştiinţă, media şi oameni simpli care se declară contrariaţi de faptul că în loc 
de "germanizarea Europei ", nici ea agreată, asistă la "islamizarea Europei ", 
iar unele autorităţi clamează primirea aproape necontrolată a migranţi lor. Se 
pare că ceea ce n-au reuşit secole de-a rândul otomanii cu sabia, reuşesc 
aceşti migranţi prin "mersul pe jos" sau cu "plute" pe mări învolburate. Pe de 
altă parte, SUA, în loc să sprij ine soluţiile pentru rezolvarea fenomenului, 
continuă să o ţină "langa" cum se spune, că preşedintele Assad al Siriei ar 
trebui eliminat şi nu recunosc ceea ce toată lumea vede: eşecul acestei "pax 
americana" în ţări le arabe, după ce au promovat aşa-zisa "primăvară arabă" , 
o primăvară mult prea sângeroasă. 

- Ion Pavel - În legătură cu fenomenul migraţionist actual îmi asum 
riscul unor întrebări incomode : nu cumva acest migraţionism islamic este 
partea ascunsă a politicii de globalizare a lumii? Sau, nu este cumva el 
ingredientul otrăvit inclus de către propagandiştii esenţiali ai globalizări i, în 
malaxorul integrării solide a Europei? Şi, dacă aşa ar fi, ce s-ar alege de 
europenismul în care ar urma să se dizolve şi românismul nostru, mai ales 
dacă nu este însoţit de chibzuinţă şi simetrie în asumarea responsabilităţilor 
între parte şi întreg: românism-europenism? Este cineva interesat ca proiectul 
integrării monolit a Europei să eşueze în acest tsunami al globalizării? 
Desigur această întrebare poate fi socotită retorică, dar ea merită să fie pusă. 

- Petru N eghiu_ - În altă ordine de idei, terorismul islamic arab s-a 
manifestat cu precădere împotriva ţărilor neortodoxe. O excepţie ar putea fi 
considerată "răzvrătirea teroristă" a cecenilor în Rusia, dar mobilul este altul .  
Nu avem pretenţia că am descris cu exactitate fenomenul, vreau doar o 
creionare a ideii că vigurosul prozelitism catol ic a dus la  o viguroasă ripostă 
j ihadistă. 

- Viorel Roman - Societatea occidentală, în care se vor integra 
desigur, odată şi odată şi românii, nu s-a creat în Bizanţ, în "a treia Romă" 
(Moscova), sau ca urmare a Reformei lui Luther, a Revoluţiei franceze, ori 
după modelul SUA, ci bazele ei au fost puse încă la începutul mileniului al 
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doilea de Biserica romano-catolică, care deţinea o treime din teritoriul 
Europei apusene, pe care călugării, preoţii latinizaţi, educa�, specializaţi, 
celibatari mobili, adică nesupuşi constrângerilor familiale, au pus-o 
consecvent pe calea progresului social-economic, vizibil astăzi pentru toţi . 
Creştinismul occidental, nu cel greco-pravoslavie, a generat capitalismul, 
imperialismul, globalizarea de astăzi. 

- Petru Neghiu_ - Nu mi se pare productiv să vorbim despre un 
"antioccidentalism ortodox", în general, nici de unul "moldo-valah", în 
special .  Cu atât mai puţin să alegăm că "apologia lui Decebal ", a dacilor, 
grecilor şi slavilor sunt forme disimulate de antioccidentalism" . Nefiind 
istoric nu mă hazardez să argumentez cu date şi fapte /evenimente istorice. 
Dar, ştiu că traco-dacii erau în Europa şi au fost în "relaţii "  mai paşnice sau 
mai violente cu vechii romani . A-� susţine originea daco-romană înseamnă 
exact a-ţi susţine apartenenţa la Europa, indiferent de punctul cardinal unde 
te afli în acest areal . Încât românismul meu daco-latin se suprapune în 
totalitate cu europenismul franco-latin, italico-latin, germanico-latin, ("de 
Naţiune Germană") etc. etc. Adică, la întrebarea cât sunt de "românist" şi cât 
sunt de "europenist", eu răspund: sunt sută la sută român si sută la sută 
european. Şi aşa vor răspunde toţi etnicii români, fie ardeleni, fie bănăţeni, 
olteni, "moldo-valahi " etc. 

- Ioan Popa - Aş dori să reamintesc că ideea întăririi unităţii şi 
solidarităţii europene nu este nouă, ea a revenit sistematic în diverse 
perioade, mai ales în cele de tranziţie sau de criză pe care le-a cunoscut 
continentul nostru. O asemenea perioadă a fost, spre exemplu, cea a marii 
crize economice şi politico-sociale din anii 1 929- 1 933 .  În anul 1 930, 
ministrul de externe al Franţei, cunoscutul om politic Aristide Briand, a 
lansat o iniţiativă, de fapt un Memorandum adresat ţări lor de pe continent, 
prin care propunea înfiinţarea unei Federaţii a Statelor Europene, o structură 
diferită de Societatea Naţiunilor înfiinţată în 1 9 1 9, care anticipa în multe 
privinţe Uniunea Europeană de astăzi, ca modalitate de depăşire a gravelor 
divergenţe şi di spute din Europa. 

- Ion Pavel - Cu siguranţă că europenii au nevoie de o Europă unită, 
fie plecând şi numai de la constatarea că datorită tendinţei manifeste şi 
acţiunii în această direcţie, continentul nostru parcurge cea mai îndelungată 
perioadă de pace, după secole de războaie cumplite, devastatoare. Există însă 
pericolul ca europenismul împins mai mult decât trebuie spre aglutinarea 
naţiunilor componente, să alunece, cu consecinţe imprevizibile, spre un fel 
de eurobolsevism contemporan, în care unii, "profesorii "  dictează, iar cei 
mulţi, "elevii" ascultă. Cel mai recent exemplu în acest sens fiind cotele 
obligatorii de imigranţi stabilite de la centru. Este păgubos pentru români 
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sentimentul manifest de străini printre europeni . Europa nu este numai a 
Germaniei, a Franţei şi a celorlalţi "mari/vechi " ai ei, este şi a noastră. 
Gândind astfel s-ar perpetua angoasa sentimentului de inferioritate al 
românilor faţă de restul europenilor din Vest, mai ales. 

Una este evoluţia etnică a românismului în România şi alta este 
afirmaţia trăsnită a lui Lucian Boia: "Cum s-a românizat România". România 
nu avea şi nu are nevoie de românism prin politici de încorporare forţată a 
altor etnii în naţiunea română. Românii n-au venit de "nicăieri", ei sunt de 
aici, din spaţiul pe care Ei l -au numit România şi aici vor rămâne ca popor 
câtă vreme acest spaţiu va fi compatibil cu viaţa pe pământ. Nimeni n-a 
decretat demiurgic: această ţară se numeşte România, iar locuitorii săi 
români . 

În ceea ce priveşte religia, credinţa la români : după cum se ştie religia 
nu se impune,dacă se vrea durabilă, ci se asumă. Naţiunea română a ales să 
fie ortodoxă. Încercarea Occidentului de a impune religia catolică, dacă se 
poate chiar precondiţie a aderării la  Uniunea Europeană este nefericită şi 
contraproductivă pentru ideea de unitate europeană. 

Într-un limbaj mai de la periferia Europei noastre, referindu-mă la 
"cât d'ăla şi cât de d'ăla sunt, aş zice că sunt ce sunt, adică român european 
de pe Planeta Pământ. Aceste date nu pot fi schimbate decât prin voinţa mea. 
Iar eu am decis că locul meu este aici . Nu cer socoteală nimănui, ca individ, 
unde hotărăşte să trăiască, dar nici nu îngădui cuiva să-mi stânjenească locul 
ales de mine pentru vieţuire. 

Valorile Occidentului trebuie percepute si promovate la noi. sau 
oriunde. ca repere si nu ca borne hotarnice. dincolo de care nu ai voie să 
treci . Este necesară o distincţie între tendinţă şi obsesie. 

- Ioan Popa - Într-o conferinţă publică ţinută la 1 iunie 1 930, la 
Institutul Social Român savantul Dimitrie Gusti salută iniţiativa guvernului 
francez, atrăgând atenţia asupra situaţiei grave de pe continent şi a 
pericolelor care pândesc civilizaţia europeană în cazul continuării disputelor 
şi activităţii deschise a conflictelor latente. Multe din observaţiile şi 
consideraţiile sale se potrivesc şi situaţiei de astăzi . În opinia profesorului 
Dimitrie Gusti , Europa semnifică un fenomen unic al civilizaţiei umane, 
reprezintă "o creaţie spirituală, o splendidă manifestare de voinţă şi gândire";  
ea este mai mult decât un teritoriu, este "o idee spirituală, este societatea 
popoarelor europene care, pe baze antice şi creştine, a creat acea civilizaţie, 
gloria rasei albe şi a Umanităţi i " .  Iată însă că o asemenea creaţie a geniului 
uman era pusă în pericol, pe care savantul român îl prezenta în felul următor: 
"Expansiunea americană, deşteptarea popoarelor de rasă galbenă, evoluţia 
popoarelor islamice către o concepţie mai activă a vie/ii publice, sunt ra/iuni 
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care impun conştiin/ei un examen sever. Căci Europa nu e numai m 
primejdie a pierde suprema/ia ei în lume, ci un lucru mult mai pre/ios, 
însăşi independen/a! lntr-adevăr, . . .  Europa a devenit din subiect, obiect al 
politicii mondiale ". O realitate evidentă şi astăzi, fie şi dacă am privi situaţia 
din Europa doar prin prisma actualei crize a migranţilor din Orient. 
Provocările sunt însă mult mai multe. 

- Viorel Roman - Eu aş cita un fragment dintr-un articol publicat în 
"Naţiunea" din noiembrie 201 3 ,  care este tot mai actual : "Criza şi blocajul 
actual vor continua până când nu se va realiza unitatea creştină de la 
Vancouver la Vladivostok şi Europa unită va avea o constituţie unică, care să 
se bazeze pe experienţa a două milenii de civilizaţie şi cultură, la îndemâna 
tuturora - literatura clasică greco-romană, bi serica universală şi dreptul 
roman - model de civilizaţie pentru întreaga lume". Integrarea românilor în 
civilizaţia creştinilor occidentali ,  în "Europa" este inevitabilă, dar ea se va 
face, ori prin deciziile unor mari personalităţi din rândul românilor, ori în 
mai multe generaţii .  

Uniunea Europeană nu-i Imperiu, n-are Constituţie, după cum am 
arătat, iar deficitul de democraţie al celor 28 de state suverane paralizează 
luarea de decizii majore, aşa că putem vorbi şi de un failed imperium, failed 
sacerdotium. Dacă Imperiul depinde de Papă şi de Împărat, vedem că ultimul 
l ipseşte, iar papa Benedict XVI s-a retras sufocat de relativism, de primatul 
economiei, de laicizarea chiar şi a clerului şi de unele pseudo-ceremonii 
sacre. Dacă destinul final al lumii, eshatologia universală se diluează, 
dispare, atunci nu metafizica, ci economia are ultimul cuvânt şi sensul vieţii 
se degradează. 

În statul secularizat, cel al iluminiştilor, la departajarea politicii de 
religie, locul credinţei l-a luat, după eşecul marxism-leninismului, 
neoliberalismul . Judecata şi dreptatea divină nu mai joacă niciun rol în statul 
modem de azi, cu consecinţe deprimante şi întunecate. Scrii torul Michel 
Houellebecqs descrie în romanul său de mare succes "Supunere", lipsa de 
perspective, pustiul spiritual contemporan din Franţa, Europa, în care fiecare 
persoană este forţată să lupte şi nu mai are nici posibilitatea, puterea de a se 
împotrivi competiţiei pentru un loc cât de cât privilegiat într-o economie de 
piaţă motivată exclusiv de lăcomie şi setea de bani . 

Criza europeană este percepută atât în Est cât şi în Vest. Rusul 
Nicolai Dneanilewsky sesizează dilema dintr-o perspectivă ne-europeană, 
Oswald Spengler consideră că decadenţa este inevitabilă precum cea a 
organismelor biologice, iar Arnold Toynbee vede în lumea apuseană o 
decadenţă a religiei în favoarea cultului pentru tehnică, naţiune şi militari sm. 
Secularizarea este cauza crizei Europei . Azi, nu se mai cere catolicizarea 
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ortodocşilor români, ci realizarea unui consens româno-occidental pe baza 
achiziţiilor comunitare şi "cartei drepturilor fundamentale în UE". 

Dacă este deja insuportabil că nu se mai poate vorbi de Europa decât 
de deficit de democratie. austeritate. economie. euro. va reuşi invazia afro
aşiatică să readucă în actualitate valorile culturale, spirituale creştin -
europene. la care aspiră noii veniti. şi pe această cale să se depăşească 
fundamentul eminamente economic, secularizat al neoliberalismului? 

- Ion Pavel - În relaţiile cu alţii, cu Lumea adică, interesul nostru 
naţional cere celor care îl gestionează să integreze înţelept şi responsabil 
interesele României cu cerinţele aquis-ului comunitar, păstrând neatinse 
valorile esenţiale ale identităţii noastre. Şi atunci când Europei îi va fi bine 
cu România, să-i fie bine şi României cu Europa! 

- Ioan Popa - Europa şi-a afirmat întotdeauna superioritatea şi 
măreţia nu prin aplatizarea şi uniformizarea diferenţelor, ci tocmai prin 
capacitatea de a asigura manifestarea plenară a diversităţii culturilor într-un 
mediu armonios, dominat de conştiinţa libertăţii, dreptăţii şi, mai presus de 
orice, prin recunoaşterea dreptului suveran al naţiunilor de a fi ele însele. De 
aceea, personal cred că este o falsă dihotomie europenism/românism: nu este 
vorba de termeni antagonici, dimpotrivă fiecare îşi poate găsi plenar 
afirmarea prin coexistenţă, prin acceptare şi asimilare reciprocă. Îată cât de 
simplu şi de frumos poate exprima adevărul un artist, de fapt un talentat 
actor, Dan Puric, într-o carte de memorialistică intitulată sugestiv "Suflet 
Românesc" :  "Sufletul poporului român este o sfântă intimitate, iar 
intimitatea nu se spune. Şi totuşi, când granijele invizibile ale acestui neam 
sunt călcate în picioare, trebuie să te ridici şi să le aperi". 

- Petru Neghiu_- Aş vrea să citez, acum, spre sfărşit, un pasaj dintr
o postare a profesorului Ioan Humă de la Galaţi : 

"Astăzi, într-o lume inerent, deşi deloc integral şi definitiv 
secularizată, factorul rel igios nu mai poate fi ridicat la rangul cauzal -
explicativ al ansamblului determinării istorice, după cum nici nu poate fi 
ignorat, când conflictele politice la scară planetară se înveşmântă religios. Să 
fie oare fiecare epocă istorică un etern Ev Mediu, cu intensiuni diferite , dar 
de care să nu ne dăm seama? Sau e cazul să facem din sentimentul religios 
unul dintre acele sentimente superioare, de autocunoaştere şi, totodată, de 
concordie universală, de proiectare în perenitatea condiţiei umane? Aici cred 
că putem miza pe miraculoasa energie constructivă a credinţelor. Altfel, ele 
ne aruncă, ca şi până acum, în prăpastia intoleranţei . Nu ştiu, de aceea, dacă 
mult invocata întrebare privind destinul secolului XXI - dacă va fi un secol 
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religios sau nu va exista deloc - nu ar trebui să cedeze alteia :  cum să 
eliberăm cathartic energiile credintelor în absolut pentru a clădi. pe cât 
posibil neînstrăinant si nici iluzoriu. o lume a concordiei universale ! "  

Cât despre "soarta românilor", care, chipurile ar fi cu un picior în 
Europa şi cu altul în Eurasia, repet, am ferma convingere că imensa lor 
majoritate ar răspunde ca şi mine la întrebarea lansată de domnul Pavel, cât 
de român şi cât de european suntem: suntem sută la sută români si sută la 
sută europeni. 

Aş adăuga, la final, o părere a unei personalităţi de originea greacă, 
n-are importanţă numele, ea poate aparţine oricui care se preocupă de "soarta 
românilor: 

"Noi suntem altfel, noi încercăm disperaţi să aparţinem de cineva. De 
ce oare percepem specificul nostru ca pe un defect? De ce ne este ruşine de 
el? Din cauză că nu suntem suficient de numeroşi sau de puternici pentru a 
ne folosi de specificul nostru ca de un mândru drapel. pe care să-l urmăm? 
Sau, poate pentru că nu suntem siguri pe noi? Lipsa de siguranţă de sine şi nu 
micimea ne face să dorim pe cineva să ne apere. Si alte popoare sunt mici. 
dar nu acceptă să fie dependente" .  

Grupaj realizat de  Petru N eghiu 
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Adevăruri care nu trebuie uitate: românii transilvăneni sub teroarea 
horthystă 

ARDEALUL SÂNGERÂND 

Titlul de mai sus se află în fruntea primului capitol din volumul 
memorialistic Vulturul albastru, avându-l ca autor pe cunoscutu/ publicist 
şi scriitor Ioan Barbu, fondator în 1990 al primului cotidian privat din 
România, „ Curierul de Vâlcea". În pagini memorialistice cu mare forţă 
evocatoare, folosind mărturii relevante din diverse surse, autorul readuce în 
atenţia cititorilor dramele românilor transilvăneni în timpul tragicelor 
evenimente care au însângerat şi îndoliat România în cea de-a doua parte a 
anului bisect 1940. Volumul a cunoscut trei ediţii în limba românq în anul 
2013 şi o ediţie în limba italiană, bucurându-se de o largă audienţă în 
rândul publicului. Fragmentele pe care le reproducem în continuare 
reprezintă un semn al respectului nostru faţă de memoria martirilor 
nevinovaţi ai acelor vremuri tulburi, care nu trebuie uitaţi! (Red.) 

* 

Vara anului 1 944. Europa era încă un cazan în clocot. Terminase 
liceul la Constanţa şi căuta să-şi facă un rost în viaţă. 

Dumitru Cristea îşi aminteşte : 
„Aveam 1 7  ani când am plecat de-acasă, din Negreşti, un sătuc sărac, 

uitat de lume în fundul Dobrogei . M-am oprit la Brad. Dupa Dictatul de la 
Viena, Institutul de subingineri din Baia Mare luase drumul exilului şi 
ajunsese în Munţii Apuseni . Aici, am înţeles drama Ardealului . Tot aici am 
trăit marea bucurie a anulării odiosului arbitraj . Numai că provocările 
maghiare s-au înteţit, forţele revizioniste anti-Triahon lucrau împotriva 
statului naţional român, urmărind, în esenţă, revenirea graniţei la 
aliniamentul stabilit la Viena, la 30 august 1 940. " 

«Singura ţară, singurul stat ce nu şi-a găsit nici locul şi nici liniştea în 
Europa post-belică, şi care a oferit acest spectacol, al luptei îndârjite 
împotriva adevărului, a fost Ungaria horthystă (nu vom spune poporul ungar, 
ci aceeaşi clasă care, de secole, se identificase exclusivist şi dispreţuitor cu 
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„naţiunea ungară). Ce a însemnat revizionismul horthyst, care i -au fost 
metodele, Milton G. Lehrer a arătat magistral, în această carte unică şi mereu 
necesară („ARDEALUL. Pământ românesc",  Bucuresti, 1 944) .» (Conf. univ. 
dr. Ion Pătroiu, 1 988, Craiova). 

Dumitru Cristea: „Nu puteam rămâne spectator la valul provocărilor 
antiromâneşti şi am intrat în Frăţia de Cruce. Un pas drept, care avea să-mi 
întunece viaţa! În 1 945, Institutul de Mine s-a reîntors acasă, la Baia Mare. 
În iulie 1 948, am absolvit secţia de mine, ca şef de promoţie, fiind repartizat 
ca subinginer la Mina de carbine Anina". Trei luni mai târziu, „pe motiv că 
făceam parte din Frăţia de Cruce, am fost arestat în ziua de 7 octombrie 
1 948, bătut şi schingiuit în beciurile Securităţii Poporului din Oraviţa, de 
unde am fost transferat şi încarcerat la Satu Mare. M-a judecat Tribunalul 
Militar din Cluj ,  fiind condamnat la şase ani temniţă grea pentru „uneltire 
împotriva statului democrat-popular", pe care i-am executat în infernul de la 
Aiud. " 

„Nu pot uita acţiunile antiromâneşti ale bandelor extremiste maghiare 
din Ardeal care urlau ca turbate că nu pot trăi din cauza persecuţiilor. Nimic 
mai fals!  Uitaseră, peste noapte, de atrocităţile săvârşite în 1 940 şi în anii 
următori . "  

Martiriul românilor reîncepea după 22 de ani de viaţă liberă. 
Masacrele sunt de nedescris. (Leon) Gambetta, om politic francez, ne-a lăsat 
o mărturie zguduitoare : „Ungurii sunt acei care prin violenţa guvernării lor 
fac să ia naştere chestiunea românească. "  

Dictatul de l a  Viena va rămâne în istorie, oricâte veacuri vor trece de 
acum înainte, ca un act internaţional criminal . Sub titlul de „arbitraj ", 
România a fost silită să cedeze Ungariei nordul Transilvaniei, cu o populaţie 
de 2.667.000 locuitori , în marea lor majoritate români, apoi maghiari şi 
secui, germani, evrei şi alte naţionalităţi . Pierdea, astfel, o parte însemnată 
din leagănul istoriei sale naţionale. Deşi americanul Milton G. Lehrer a fost 
jurist prin formaţie, nu istoric, el studiază câţiva ani „dosarul " chestiunii 
Ardealului pe care îşi propune să o limpezească, având la dispoziţie „o vastă 
informaţie de specialitate, perfect asimilată", dar şi o solidă informaţie 
statistică. «ln urma „arbitrajului " - dictat de la Viena - s-au desprins din 
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trupul Ţării 43.492 km. p., cu o populaţie românească de 1 . 304.894 suflete 
r: (50, 1% din total), 

. ·i, . 

faţă de numai 
480.000 maghiari şi 
tot atâţia secui (total 
968 .37 1). Opt judeţe 
au fost înstrăinate în 
întregimea lor (din 
23 câte număra 
Transilvania: Ciuc, 
Maramureş, Năsăud, 

Harta 1: România ciopâţită în urma actului samavolnic al puterilor fasciste, 

în 1940. Această hartă a apărut în ediţia princeps a cărţii „Ardealul. 

Pământ românesc. (Problema Ardealului văzută de un american) ", de 

Milton G. Lehrer (Bucureşti, 1944). 

Odorhei, Satu Mare, Sălaj,  Someş, Trei Scaune). Alte 3 - Bihor, Cluj şi 
Mureş - au fost spintecate în două, creându-se hotar artificial în inima însăşi 
a românismului ardelean.( . . .  ) Dacă se exclude enclava secuiască, românii 
formează un teritoriu cedat Ungariei în districtele Maramureş, Satu 
Mare,Sălaj ,  Cluj,  Someş şi Năsăud în procent care atinge până la 70% din 
întreaga populaţie cedată. (  . . .  ) Arbitrii au vrut cu orice preţ să încorporeze pe 
secui la masa ungurească. Or, un teritoriu locuit de ei se găseşte tocmai la 
marginea de răsărit a Transilvaniei .»  (Milton. Lehrer, op. cit.) 

Despre mutilarea teritorială a României, un alt american, diplomatu l 
Phillip E. Musely, prof. univ. dr. , scria în octombrie  1 940: «În baza odiosului 
Diktat de la Viena, România s-a văzut în trista situaţie de a fi nevoită să 
treacă 1 . 1 54 .000 de români în stăpânire ungurească, pentru ca Ungaria să 
poată recăpăta 367.864 de maghiari din cele 3 judeţe secuieşti şi să-i 
unească în Pusta maghiară, cea la  o mare distanţă de vest. » (Foreign 

Ajfaires, New York). 
Ultimatumul de la Viena - prin porunca laconică: „Evacuarea se va 

face în termen de 1 5  zile ! " - demonstrează tocmai concluzia la care a aj uns 
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americanul MiJton G. Lehrer: „Magnanimitatea terţetului Hitler - Mussolini 
- Horthy nu cunoaşte margini ! "  Era, de altfel, consecinţa actelor samavolnice 
anterioare, 1 940 fiind un an fatidic pentru integritatea teritorială a României, 
ca urmare a loviturilor primite din partea ţărilor vecine, Rusia Sovietică, 
Ungaria horthystă şi Bulgaria, sprij inite de Puterile Axei, Germania hitleristă 
şi Italia fascistă. 

Prima lovitură a fost ultimatumul dat de U.R.S .S. ,  în 26 iunie 1 940, 
acceptat de către guvernanţii români în 28 iunie, prin care au cedat 
Basarabia, Nordul Bucovinei şi Ţinutul Herţa, îară să se schiţeze măcar o 
împotrivire din orgoliu. Autorităţile centrale au spus DA cu capul plecat, 
când Basarabia, Nordul Bucovinei si Ţinutul Herţa au fost dezlipite din 
trupul ţării-mamă, prin perfidul tratat secret sovieto-german din 23 august 
1 939, cunoscut sub numele de Pactul RibbentropMolotov (Ribbentrop
Stalin), dar şi scadenţei unei politici externe greşite din partea regelui Carol 
al Ii-lea, care îşi asumase puteri discreţionare, prin instaurarea, încă din 
1 938, a unui regim monarhic autoritar. 

Prin această primă lovitură dată României Mari s-a deschis calea spre 
următoarele două lovituri, acţiunea de j af teritorial a Uniunii Sovietice 
constituindu-se într-un precedent, care a stimulat pretenţiile revizioniste ale 
Ungariei şi Bulgariei faţă de România. 

Mihail Manoilescu, ministrul de atunci al Afacerilor Străine al 
Romaniei, în memoriile sale, scria: „revendicările ungurilor, pretenţiile 
bulgari lor au luat un caracter acut" .  A doua zi după pierderea Basarabiei, 
Iuliu Maniu, în sedinţa Consiliului de Coroană al României, din noaptea de 
30 spre 3 1  august 1 940, declara: „Nenorocirea pe care o suferim acum cu 
Transilvania şi demoralizarea în care a căzut poporul român este a se atribui 
catastrofei de atunci (cedarea Basarabiei şi Bucovinei - n.a.), care ne-a adus 
pierderi şi prejudicii ireparabile" . 

A doua lovitură primită de România a fost cedarea Cadrilaterului, la 
presiunea Bulgariei şi Uniunii Sovietice şi sub ameninţarea Puterilor Axei, 
ca urmare a „negocierilor" româno-bulgare de la Craiova, începute la 1 9  
august 1 940, tratatul fiind semnat 20 de zile mai târziu, pe 7 septembrie. 
Începea o epocă tulbure pentru românii din judeţele Caliacra şi Durostor, cu 
represalii şi discriminări, închiderea şcolilor şi bisericilor, bulgarizarea 

124 

https://biblioteca-digitala.ro



numelor. O probă de cinism: la recensământul din 1 930, au fost înregistraţi, 
la Vidin, 42.414 români, ca peste 1 4  ani numărul acestora să se micşoreze 
dramatic, ajungând la numai 1 2 1 3 .  Zeci de mii de români au dispărut, 
devenind bulgari peste noapte. 

A treia lovitură a constituit-o, aşadar, Dictatul de la Viena, din 30  
august 1 940, prin care o parte însemnată a Transilvaniei a fost cedată 
Ungariei, sub presiunea şi ameninţările Puterilor Axei . 

Textul sentinţei de la Viena, din 30 august 1 940, după comunicatul 
oficial, este umilitor, un atentat direct la demnitatea unui popor cu vechime 
multimilenară: 

«Traseul definitiv al l iniei de frontieră, care desparte România de 
Ungaria, va corespunde aceluia marcat de harta geografică aici anexată. O 
comisie româno-ungară va determina detaliile traseului la faţa locului . 
Teritoriul român atribuit Ungariei va fi evacuat de trupele româneşti într-un 
termen de 1 5  zile şi remis în bună ordine acesteia. Diferitele faze ale 
evacuării şi ale ocupării, precum şi modalităţile lor vor fi fixate în termen de 
o comisie româno-ungară. Guvernele ungar şi român vor veghea ca 
evacuarea şi ocuparea să se desfăşoare în ordine completă. 

Toţi supuşii români, stabil iţi în această zi pe teritoriul ce urmează a fi 
cedat de România, dobândesc fără alte formalităţi naţionalitate ungară. Ei vor 
fi autorizaţi să opteze în favoarea naţionalităţii române într-un termen de şase 
luni . Acele persoane care vor face uz de acest drept vor părăsi teritoriul 
ungar într-un termen adiţionai de un an şi vor fi primiţi de România. Ei vor 
putea să ia, fără nicio împiedicare, bunurile lor mobile, să lichideze 
proprietatea lor imobiliară, până în momentul plecării lor, să ia cu ei 
produsul rezultat. Dacă lichidarea nu reuşeşte, aceste persoane vor fi 
despăgubite de Ungaria. Ungaria va rezolva într-un mod larg şi acomodant 
toate chestiunile relative la transplantarea optanţilor. 

Supuşii români de rasă ungară, stabil iţi în teritoriul cedat în anul 
1 9 1 9, de către Ungaria României, şi care rămân sub ·suveranitatea acesteia, 
primesc dreptul de a opta pentru naţionalitate ungară, într-un termen de 6 
luni . Principiile enunţate în paragraful trei vor fi valabile pentru persoanele 
care vor face uz de acest drept. 
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Guvernul ungar se angajează solemn să asimileze în totul cu ceilalţi 
supuşi unguri persoanele de rasă română, care, pe baza arbitrajului de mai 
sus, vor dobândi naţionalitatea ungară. Pe de alta parte, guvernul român ia 
acelaşi angaj ament solemn în ceea ce priveşte pe supuşii de rasă ungară, care 
vor rămâne pe teritoriul român. 

Detaliile rezultând din transferul de suveranitate vor fi reglementate 
prin convenţia directă între guvernele român şi ungar. 

In cazul în care dificultăţi sau îndoieli s-ar ivi în cursul aplicării 
acestui arbitraj , guvernele român şi ungar se vor înţelege pe cale directă. 
Dacă într-o chestiune sau alta înţelegerea nu se realizează, litigiul va fi supus 
guvernelor Reichului sj Italiei, care vor adopta o soluţie definitivă.» (Mihail 
Manoilescu, Dictatul de la Viena. Memorii - iulie-august 1940). 

Relatarea lui Mihail Manoilescu, reprezentantul României la  
„arbitrajul "  de la Viena: «Am observat întâi că este o hartă românească. Am 
desfăcut-o cu nordul în jos, ceea ce m-a făcut să nu înţeleg nimic. Mi-a 
întors-o Schmidt. Ochii mei căutau tăietura de la graniţa de vest pe care cu 
toţii o aşteptam. Mi-am dat seama însă că este altceva. Am urmărit cu ochii 
graniţa care pornea de la Oradea către răsărit, alunecând sub linia ferată şi 
am înţeles că ea cuprindea şi Clujul . . .  Am început să nu mai văd. Când mi
am dat seama că graniţa coboară în jos ca să cuprindă secuimea am mai avut, 
în disperarea mea, un singur gând: Braşovul ! O mică uşurare: Braşovul 
rămânea la noi . Când am privit în toată grozăvia împărţirea Transil -vaniei, 
am înţeles că puteri le care îmi erau mult slăbite mă părăsesc cu totul. Tabloul 
dinaintea ochilor s-a făcut neclar, ca un nor galben cenuşiu, din cenuşiu, 
negru„ .  În clipa aceea mi-am pierdut cunoştinţa. Acum aveam pentru a doua 
oară impresia netă că am trecut dincolo. Cineva a cerut pentru mine un pahar 
cu apă. Dornberg a deschis uşa alergând prin mulţimea de ziarişti , de 
diplomaţi şi ofiţeri care umpleau sălile strigând: «Un pahar cu apă, un pahar 
cu apă . . .  » (Mihail Manoilescu, Memorii - iulie-august 1940. Op. cit. ) .  

La 30 august 1 940, Regele Carol al II-iea a convocat Consiliul de 
Coroană în problema „arbitrajului " cu privire la  Transilvania. Şedinţa s-a 
deschis la ora 24.00. 
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MEMORIALISTICA - CONSEMNĂRI- DEZBATERI 

Majestatea Sa Regele: Domnilor, aseară aţi fost chemaţi ca să luaţi o 
hotărâre ale carei consecinţe eram toţi conştienţi că vor putea fi foate grave. 
Astăzi, v-am chemat din nou ca să luaţi cunoştinţă de urmările hotărârii de 
ieri. În aceste momente, dacă rostesc aceste cuvinte este spre a arăta în faţa 
ţării întregi, care ştiu că simte şi ştie ce este în suletul meu în aceste clipe, că 
oricare ar fi durerile momentului de faţă, oricare ar fi jertfele care se cer, 
totuşi permanenţa naţiunii noastre este comandamentul superior al tuturor 
oamenilor conştienţi . [' . . . ] 

D-l Iuliu Maniu: Sire, sunt nespus de recunoscător că aţi binevoit a
mi da ocaziunea ca, în această înaltă consfătuire, să pot ridica cuvântul de 
protest al Ardealului şi Banatului. Este o zi tristă, dureroasă şi este foarte 
greu să ne stăpânim nervii şi să nu-i lăsăm copleşiţi de durerea care ne 
cuprinde. Protestez în numele Ardealului şi al Banatului în contra oricărei 
încercări de a înstrăina Transilvania, Banatul, Maramureşul şi Crişana de la 
corpul statului nostru şi protestez că oricare părticică să fie înstrăinată. 
Găsesc observaţiunea d-lui profesor Iorga foarte mângâietoare pentru noi şi 
foarte la loc, când a spus pe de o parte că Ardealul s-a alăturat din libera sa 
voinţă şi când a mai adăugat că în ceea ce priveşte Ardealul n-are dreptul să 
dispună nimeni în afară de poporul românesc din Ardeal. [ . . .  ] Asupra 

. __. 

... --!·-
„:„ .:.....-

-T- J... . ..:... :;.-
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- · :· · • .... „ .• � 

Ardealului n-are drept să 
dispună decât numai 
majoritatea lui . Majoritatea 
aceasta este categoric 
românească. 58,4 procente 
dintre locuitori sunt români 
(n.a. - îi includea aici şi pe 
evrei etc.), iar celelalte 
minorităţi sunt împărţite în 
mănunchiuri mici de oameni 
[ . . .  ] .  

Harta 2. Trei bucăţi rupte din trupul României Mari. Milton G. Lehrer, 

Ardealul. Pământ românesc, op. cit. 
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MEMORIALISTIC - CONSEMNARI- DEZBATERI 

Pentru aceasta, ţinând seama că punctul de vedere al poporului 
românesc din Ardeal de sute de ani s-a manifestat totdeauna ca să nu se 
întâmple nimic în ceea ce priveşte Ardealul, lară să fie întrebat poporul 
românesc de acolo, ne doare adânc că astăzi se hotărăşte asupra soartei 
Ardealului, fără ca poporul din Ardeal să fie întrebat. Procedura de arbitraj 
este o judecată convenită, prin urmare hotărârea de acolo izvorăşte şi din 
voinţa noastră. Or, ceea ce trebuie cu orişice preţ înconjurat este că orice 
hotărâre s-ar aduce, să nu aibă aparenţa că izvorăşte şi din voinţa poporului şi 
a statului românesc. (Ion Mamina, Consilii de Coroană, 1997). 

Harta 2. Trei bucăţi rupte din trupul României Mari. Milton G. Lehrer, 

Ardealul. Pământ românesc, op. cit. 

Să recapitulăm: la intrarea în război, pe 2 1  iunie 194 1 ,  România 
pierduse Basarabia, Bucovina de Nord, regiunea Herţa, Cadrilaterul, nord
vestul Transilvaniei, precum şi ţinuturile secuieşti. Opt din totalul de 23 de 
judeţe, câte număra Transilvania în 1 940, au fost înstrăinate în întregime, alte 
trei au fost scindate, creându-se un hotar artificial ce ajungea până înspre 
mij locul pământului românesc. Dintre aceste pierderi, numai cea a 
Cadrilaterului, de pe 7 septembrie 1 940, s-a produs sub Regele Mihai I, care 
îşi începuse domnia numai cu o zi înainte. 

Guvernul maghiar, conform prevederilor „arbitrajului" de la Viena, 
avea obligaţia să vegheze ca evacuarea şi ocuparea teritoriilor „cedate" să se 
desfăşoare în ordine. Ce s-a întamplat? Urgie, barbarism, execuţii în masă, 
pogrom. Iată ce scria savantul român Nicolae Iorga, atrăgând atenţia opiniei 
publice mondiale: «Ce s-a petrecut acolo la luarea în stăpânire de armata şi 
administraţia ungară, sub ochii şi fără nicio încercare de a opri, ba chiar cu 
binevoitorul ei consens, întrece orice închipuire şi se poate pune alături de 
cele mai groaznice scene din vremea năvălirilor barbare, când cel puţin setea 
de a omorî nu era unită cu un sadism care aparţine vremurilor noastre. 
Spânzurări cu capul în jos, răstigniri, baterea cuielor în cap, presărarea cu var 
nestins a rănilor, acestea au fost, după câte ştim până acum - şi martiriul se 
desluşeşte tot mai mult - semnele civilizaţiei poporului care s-a dezonorat 
prin asemenea acte.» (Articolul „Resultatul", publicat în ziarul Universul, din 
24 septembrie 1 940). 
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* 

Liniştea de veacuri a satelor şi oraşelor din Ardeal începuse să se 
strice. Oamenii nu mai ieşeau din case decât dacă aveau neapărat nevoie. 
Atunci mergeau parcă mai grăbiţi, pe o latură, nu se mai opreau la vorbă, nu 
se mai priveau în ochi . 

Veştile  despre Dictatul de la Viena au otrăvit de tot şi apa vieţii din 
Panticeu, comună situată în partea de nord-vest a judeţului Cluj ;  spre limita 
cu Sălajul .  Elisabeta Mandel îşi aminteşte: „Soţia primarului din comună era 
prietena mea din şcoala primară. Şi ei, ca toţi reprezentanţii autorităţilor 
romaneşti din sat, se pregăteau să treacă graniţa impusă României 
de Hitler si Mussolini . Armata horthystă era pe la Zalău. Am ajutat-o să-şi 
strângă lucrurile din casă şi să le urce în car. Primarul, parcă presimţind ceva, 
cu vreun an în urmă cumpărase o caruţă şi doi boi . Se pregăteau să treacă 
dealul Feleacului . În noaptea dinaintea plecării am stat treze până înspre zori . 
Primarul fuma şi tăcea. Dintr-o dată, s-a sculat de la masă, s-a rezemat de un 
perete zguduindu-se de plâns. 

În zori , când s-au sui t în car şi au vrut să plece, a răsărit, ca din 
pământ, Denesz Istvan, primarul care îl înlocuise, instalat de oamenii din sat 
ai lui Horthy. 

- Boii şi carul ţi se confiscă, a urlat Istvan, sunt proprietatea statului 
maghiar. 

Zicea în gura mare că trebuie să meargă pe jos, să simtă mai bine 
umilinţa. 

Un sătean i-a dăruit primarului doi cai şi-o caruţă şi aşa au putut să 
p�ece. 

Horthyştii au ajuns la Panticeu pe 20 septembrie 1 940. Parcă-i văd şi 
azi . În faţă înainta un ofiţer călare. Primarul le pregătise un arc de triumf în 
faţa căruia îi aştepta fata învăţătorului maghiar, îmbrăcată de să�bătoare şi 
fluturând un steag vechi unguresc. Vreo 20 de oameni aplaudau şi îşi 
aruncau şepcile sau căciulile în sus, încercând să improvizeze o atmosferă 
de sărbătoare. În această vreme, satul se închisese în case, iar cei care 
locuiau în preajma pieţei priveau prin crăpături le obloanelor la defilarea 
armatei horthyste ce se scurgea dinspre Zalău. 
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Tata mă avertizase: „Nu te uita afară, mc1 prin perdea, e foarte 
periculos!" 

Românii şi evreii se baricadaseră în case. 
Viaţa satului nostru, ca a întregului Ardeal, fusese condamnată la 

moarte. 
Au urmat zile lungi de umilinţe, de foame şi fiig. 
Primarul Denesz Istvan, în loc să ne sprij ine, a inventat un nou mijloc 

de a ne chinui . A strâns bruma de bani ce mai aveau oamenii prin case, 
promiţându-ne că ne aduce lemne pentru foc. A luat bani de la tot satul, dar 
lemne au primit doar cele câteva familii de unguri care existau în comună. 
Zadarnic îi băteam la poartă ori încercam să- 1  oprim pe stradă, spunându-i că 
murim de frig. Rânj ea şi se bătea cu pumnul în piept: 

- Eu sunt primarul vostru şi ştiu când le este cald şi când le este frig 
valahilor şi j idanilor! 

Într-o zi, mi-am luat inima-o dinţi şi am deranjat-o acasă pe doamna 
primar. Ne cunosteam bine, fusese pe la noi prin casă pe vremea când trăia 
mama. 

- Neni, i-am spus eu, murim de frig, roagă- l pe primar să ne dea 
lemne ori să ne înapoieze banii . 

- Ştie Istvan ce să facă pentru voi, că d-aia e primar. Am să-i spun de 
obrăznicia ta. 

După un asemenea răspuns mi-am dat seama că nu vom mai putea 
trăi ca oamenii, că trebuie să încercăm să rezistăm. Un vânt de însingurare şi 
de moarte ne intra în suflete" . 

* 

Teroarea horthystă, care a întrecut orice închipuire, a fost legalizată 
prin masacrele de la Trăznea, din 9 septembrie 1 940 şi Ip, din 1 3  spre 14  
septembrie, care a intrat în  istorie ca Noaptea Înălţării Sfintei Cruci a 

Neamului Românesc. 

Printre supravieţuitorii de la Trăznea s-a aflat şi Veronica Juja. Avea 
6 ani, când pântecele mamei sale au fost sf'artecate de baioneta unui soldat 
ungur şi scoasă la iveală o masă cărnoasă, în formă de copil .  Lelea Veronica 
îşi aminteşte: „De 70 de ani văd întruna în faţa ochilor baioneta ungurului şi 
visez came cu sânge. Nu, nu-mi mai amintiţi de atunci, că nu vă mai spun 
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nimic! " .  După ce se linişteşte, ne povesteşte că, îşi aduce bine aminte cum o 
unguroaică din Trăznea (în Trăznea anilor '40 trăiau vreo I 0- 1 5  familii de 
maghiari) a ieşit În mijlocul satului şi striga În gura mare la trupele horthyste: 
Împuşcaţi-i pe toţi românii, să rămânem numai noi, ungurii, în sat". Asta şi
a amintit lelea Veronica, după 73 de ani, la  9 septembrie 20 1 3, când Încă se 
mai fac auzite voci revizioniste şi revanşarde. Ambrozie Perneş avea 14  ani 
când au intrat trupele horthyste În Trăznea. Era la lucrul câmpului cu mama 
sa şi cei cinci fraţi . Acasă rămăsese doar tatăl său, care era b�lnav. „Când ne
am Întors din câmp, toată gospodăria am găsit-o arsă. Şi tata era ars În pat. 
spune octogenarul cu lacrimi În ochi. Au ars, totodată, casa, grajdul, porcul, 
viţeii, găinile. Nimic n-a mai rămas. Ne-am refugiat la Ploieşti, la o soră a 
mamei, pentru că În Trăznea nu mai aveam nimic. Ne-am întors după zece 
ani " .(Fragment dintr-un reportaj al jurnalistului Viorel Varga, publicat În 
ziarul „ Graiul Sălajului", ediţia din 1 1 septembrie 20 13 ). 

Cum am pomenit mai înainte, următorul masacru de proporţii, după 
cel de la Trăznea, comis de hoardele horthyste, s-a petrecut la Ip, În noaptea 
de 1 3  spre 14 septembrie 1940, când trupele ce tăceau parte din armata de 
ocupaţie cantonată la Şimleu Silvaniei, împreună cu localnici maghiari şi cu 
membri ai organizaţiei maghiare „Straja naţiunii "  au ucis 1 57 de români . 
Versurile localnicilor s-au transmis de la o generaţie la alta: „În pădurea de 

la Ip! Nu auzi cir ip-ciripi Numai vântul hăulind/ Oase de român jelind". 

Alte masacre s-au petrecut în localităţile Ciumama, Moisei, Aita 
Seacă, Sărmaşu, Luduş, Sândominic, Aghireş, Huedin, Hărcana (Turda), 
Nuşfalău (Sălaj ), Cerişa, Marca, Breţcu, Mureşenii de Câmpie, Mihai Bravu, 
Zalău, Belin, Zăbala, Halmăşd, Sântion, Cosniciu de Sus, Camăr, Sucutard, 
Ditrău, Suciu de Sus, Tărian, Prundu Bârgăului , Cătina, Răchitiş, Şincai , 
Turda, Ozd (Mureş), Gădălin. 

Hotărârile puteri lor Axei au însemnat, pentru populaţia românească 
din Transilvania de Nord, jaf, atrocităţi , fapte înspăimântătoare, dar şi marea 
dramă a refugiului .  Mii de familii româneşti şi-au părăsit casele, abandonând 
agoniseala de-o viaţă, instituţi ile româneşti au fost evacuate, s-au închis 
bisericile ortodoxe, şcolile, universităţile .  Cei mai de seamă intelectuali s-au 
refugiat din zona cedată. Printre ei s-a aflat şi corpul profesoral al 
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Universităţii din Cluj,  format din personalităţi de elită, precum Sextil 
Puşcariu, Iuliu Haţeganu, Onisifor Ghibu şi Emil Racoviţă. La fel şi artiştii 
Operei Române, refugiaţi la Timişoara. 

Marea dramă a refugiului din Ardeal înspre Regat au trăit-o şi părinţii 
mei, asemenea miilor de familii de români. Se zvonise cu mult înainte că 
Ardealul va fi cedat ungurilor sub presiunea Germaniei hitleriste. 

În primăvara lui '40, zăngănitul armelor se auzea pe-aproape. 
- Ţara va fi ciopârţită! Vai şi amar va fi de România noastră . . .  Ruşii 

vor Basarabia, ungurii Ardealul şi bulgarii nu mai au somn de grija 
Balcicului . . .  

În casele românilor se vorbea în şoaptă. 
- Florico, pregăteşte-te de drum lung. Strânge, într-un geamantan, tot 

ce poţi . . .  Iei băiatul şi mîine te urc la tren. Mergi acasă, în Regat. Urgie va fi, 
aici . . .  Vin şi eu cât de curând. 

Tata era bine informat ca ofiţer în legiunea de jandarmi Bihor. Locuia 
la Oradea Mare. Aşa numea el oraşul de pe Crişul Repede. Ţin minte, când 
m-am ridicat la minte, eram la gimnaziu şi înţelegeam mai bine lucrurile, tata 
îmi vorbea cu nostalgie despre vechea cetate românească devenită loc de 
convieţuire pentru un mozaic de popula�e care contribuise la stabil irea 
componenţei etnice a oraşului : români, maghiari, austrieci, slovaci, evrei, 
ruteni şi turci . 

- Am urcat-o pe maică-ta în tren, cu tine în braţe şi cu un geamantan 
mare după ea. Tu aveai până în doi ani . V-am expediat la Piteşti . Pe mine, 
peste câteva luni , m-a trecut graniţa, care ne tăia ţara în bucăţi , un ţăran 
ungur, cu un car cu doi boi . Mi-a dat haine de-ale lui, în maghiară mă 
descurcam destul de bine, învăţasem limba cât de cât, dar am lăsat de 
izbelişte casa şi tot ce agonisisem în vreo trei ani de jandarmerie. 

Lucrurile acestea mi le-a spus la timpul potrivit ca să înţeleg adevărul 
acel or vrem uri . 

- De multe ori istoria minte, dragul meu. Ţăranul acela ungur mi-a 
salvat viaţa, mulţi dintre ei aveau suflet, erau omenoşi, nu putem înfiera 
poporul maghiar în totali tate de iredentism făţiş sau mascat, cu toate că am 
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întâlnit destul de mulţi care aveau sedimentată în sânge atâta ură încât ne 
doreau moartea chiar şi după moate. Ţi-o spune un om care a trăit printre ei . 

Tata a aflat, după eliberarea Ardealului, că unii dintre colegii săi, care 
n-au reuşit să se refugieze sau n-au vrut să părăsească locul, au pierit în 
chinuri cumplite, ca berbecii sacrificaţi pentru pastramă, fiind umflaţi cu 
ţeava şi j upuiţi de vii . 

Asemenea atrocităţi au avut loc şi după 23 august 1 944, când 
România a ieşit din coaliţia Puterilor Axei şi s-a alăturat Puterilor Aliate, pe 
fundalul stării de beligeranţă, când frontul înainta relativ rapid în direcţia est
vest, traversând teritoriul Transilvaniei de Nord. 

Ioan Barbu 
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CUVÂNT DE ÎNVĂŢĂTURĂ 

BINECUVÂNTARE ! 
-CREDINŢĂ ŞI POCĂINŢĂ-

Necesitatea credinţei pentru mântuire a fost arătată de Însuşi 
Mântuitorul Hristos apostolilor când i-a trimis la propovăduire:„Mergeţi in 
toată lumea şi propovăduiţi Evanghelia la toată făptura.Cel ce va crede şi se 
va boteza se va mântui ,iar cel ce nu va crede se va osândi "(Marcu 16, 1 5-
1 6).De asemenea,şi Sf.Ap.Pavel arată aceeaşi necesitate a credinţei, 
zicând:„Fără credinţă, cu neputinţă este a bine plăcea lui Dumnezeu" şi „De 
vei mărturisi cu gura ta pe Domnul IISUS şi vei crede in inima ta că 
Dumnezeu L-a înviat pe el din morţi, te vei mântui "(Rom. 1 0,9). Credinţa 
este adeziunea noastră liberă la cele descoperite de Dumnezeu sau la 
Revelaţia divină şi inseamnă şi o dăruire şi o unire treptată cu Hristos,din 
jertfa Căruia primim şi noi puterea de a muri păcatului şi a invia la o nouă 
viaţă impreună cu Hristos.Când Mântuitorul Hristos a înviat din morţi a treia 
zi,s-a arătat Apostolilor şi le-a zis : „Precum M-a trimis pe Mine Tatăl,şi Eu 
vă trimit pe voi .Acestea zicând, a suflat asupra lor şi le-a zis :  "Luaţi Duh 
Sfănt,cărora le veţi ierta păcatele le vor fi iertate şi cărora le veţi �ne,vor fi 
ţinute"(Ioan 20,2 1 -23) .  

Poporul cel ales până la Mântuitorul a fost poporul evreu. De la 
Mântuitorul încoace,Dumnezeu nu mai ţine seama din ce neam face parte un 
creştin adevărat.Toată creştinătatea botezată în numele Sf.Treimi,toată turma 
creştină de pe întreg pământul se numeşte Noul Israel,poporul cel ales al lui 
Dumnezeu. Sunt mulţi care se laudă că au credinţă, dar faptele lor îi 
dovedesc că sunt mincinoşi, fiindcă credinţa fără fapte bune este moartă, 
după cum trupul fără suflet este mort. Sufletul credinţei sunt faptele. Îl 
cunoşti pe un creştin ca are credinţă după fapte,la fel cum cunoaştem pomul 
după roade. Cum nici omul nu se mulţumeşte de la pom numai cu frunze şi 
umbră, nici Dumnezeu nu se mulţumeşte cu creştinul fără fapte bune. Acum 
să vedem care sunt FAPTELE BUNE ale credinţei : 
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a -participarea la slujba Sf Liturghii in duminici şi sărbători(2-3 

ore).Cum trupul are nevoie de hrană ,trupul de îmbrăcăminte, aşa şi sufletul 

are nevoie de hrană spirituală; 

b -să se ţină post miercurea , vinerea şi posturile rânduite de biserică 

c -rugăciuni şi milostenii; 

d -să ajuţi Biserica cu tot ce are ea nevoie, şi pe cei amărâţi, să 

cinsteşti sfinţii cu prinoase, să cinsteşti sfintele icoane şi să-ţi faci semnul 

Sf Cruci drept; 

e -să crezi şi să te foloseşti de cele şapte Sfinte Taine ale Bisericii 

(Botezul. Mirungerea, Spovedania, Impărtăşania, Cununia, SfMaslu, 

Preoţia). 

Creştinul care nu îndeplineşte aceste fapte, nu se poate spune că are 
credinţă. Credinţă spun că au şi sectanţii şi toţi rătăciţii care s-au lepădat de 
Biserică, de Sf.Taine şi de preoţie, dar nu au aceste fapte bune,aceste fapte 
ale dreptei credinţe. Credinţă au şi diavolii şi se înfioară.Oare nu ştiu ei cine 
i-a făcut? Desigur,dar faptele lor sunt drăceşti,rele şi nu vor să aibă smerenie 
să se întoarcă la Dumnezeu şi să recunoască greşala care au făcut-o. 

PĂCATELE ÎMPOTRIVA CREDINŢEI 
Primul păcat : tăgăduirea existenţei lui Dumnezeu ,sau necredinţa 

totală;este păcatul cel mai greu şi cad în el cei ce duc o viaţă stricată, 

desfrânată ,precum şi cei ce se încred in cărţile cu conţinut imoral, în 

romane şi reviste pornografice; 

Al doilea păcat: -credinţa falsă sau greşită (mahomedanii, budiştii, 

evreii si ceilalţi care nu cred in Domnul Hristos si care au rămas tot in 

păgânism); 

Al treilea păcat: -indiferentismul care este împotriva credinţei, 

adică indiferenţa sau nepăsarea omului faţa de problemele credinţei; 

Al patrulea păcat: -scepticismul sau îndoiala in materie de 

credinţă. Aceasta este o boala sau o trandăvie sufletească ce nu îngăduie 

celui atins de ea să ia hotărâri temeinice faţă de credinţă. Cei atinşi de acest 

păcat, au credinţă, cred in Dumnezeu.dar nu vor să aibă de-a face cu El; nu 

vor să se supună legii lui Dumnezeu; 
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Al cincilea păcat: -erezia sau abaterea de la unul sau mai multe 

din adevărurile credinţei creştine.Ereziile au produs mari tulburări in viaţa 

Bisericii; 

Al saselea păcat: -apostazia sau lepădarea de credinţa ortodoxă şi 

trecerea la altă religie. Acest păcat este foarte mare pentru că leapadă 

adevarul luminii depline şi imbrăţişează întunericul minciunii şi al rătăcirii; 

Al saptelea păcat: -schisma sau dezbinarea, adică nerecunoaşterea 

autorităţii bisericeşti; 

Al optulea păcat: -bigotismul, adică credinţa tare dar 

neluminată.care pune preţ pe forme şi pe lucruri secundare şi neglijează 

fondul şi lucrurile principale; 

Al noulea păcat: -fariseismul sau ipocrizia, făţărnicia, adică cei ce 

au credinţă doar în aparenţă; 

Al zecelea păcat: -superstiţiile, adică credinţă şi practici care nu au 

nici o bază raţională(ex:mulţi cred că le merge rău dacă, la ieşirea din casă 

,au păşit cu piciorul stâng intâi;d acă au uitat ceva acasă şi dacă s-au intors 

inapoi; dacă le-a trecut o pisica calea; dacă le-a ieşit in cale cineva cu 

galeţi goale; dacă le-a ieşit preotul in cale; unele femei cred că este păcat să 

lucreze joile după Paşti, marţile după Rusalii si alte obiceiuri păgâneşti); 

Al unsprezecelea păcat: -ocultismul, adică, magia, vrăjitoria, 

necromanţia, ghicitul in palmă, in cafea şi multe altele. 

Toate acestea sunt păcate Împotriva credinţei adevărate. Trebuie 
să fim cu luare aminte şi să nu ni se pară lucru de glumă că diavolul ne este 
„contemporan" , căci a întins multe feluri de curse celor ce vor să se întoarcă 
de la rătăcirea căii lui si să creadă în Dumnezeu, ca să nu se poată mântui şi 
să cadă în acele curse. Spun unii creştini că merg la biserică,se roagă ,dar 
Dumnezeu nu le ascultă rugaciunile; care să fie motivul ,decât acela că, 
aceştia, mai întâi îşi petrec tinereţea în fel şi fel de răutăţi, neavând credinţă 
în Dumnezeul Adevărat, trăind necununaţi , nespovediţi, neâmpărtăşiţi ,in 
beţii şi desfrânări, şi atunci când au nevoie de un lucru anume, merg şi ei la 
biserică, cerându-l lui Dumnezeu să le îndeplinească rugămintea,iar dacă nu 
au primit ce au cerut, nu mai trec pe la bi serică căci Dumnezeu nu este bun. 
Cei ce spun că sunt foarte credincioşi şi că merg la biserică,când li se 
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OZAIC CULTURA 

intâmplă vreo nenorocire sau boală, aleargă, mai intâi,la vrăj itoare, unde ii 

mânj esc cu vrăji diavoleşti ,din creştet până-n tălpi, spurcând atât trupul cât şi 

sufletul, arvunindu-le pe amândouă în iad. 

Pentru ca Dumnezeu să ne asculte rugăciunile trebuie ca şi noi să îndeplinim 

anumite condiţii şi anume:-

-1-să ne cercetăm, pe noi înşine, şi să mergem la un duhovnic 

pentru a ne spovedi şi a cere duhovnicului să ne inveţe cum să ne rugăm; 

- 2-rugăciunea să izvorască din credinţă neclintită şi să fie făcută 

cu inima smerită; 

- 3-să nu cerem lucruri nedrepte sau vătămatoare altor semeni de-

ai noştri ; 

- 4-rugăciunea să fie stăruitoare; 

- 5-rugăciunile şi daruri le celor care poartă duşmănie ,supărare şi 

nu pot ierta pe aproapele lor,nu sunt primite; 

-6-nu sunt primite nici rugăciunile celor necununaţi la biserică. 

Cei ce nu au cununie religioasă trăiesc în desfrânare şi păcatul acesta este 

egal cu idolatria. Acestora nu le sunt primite nimic din ceea ce fac,până nu se 

cunună religios,nici postul,nici rugăciunea nici ajunarea nici lumânarea şi 

nici coliva; 

-7-nu sunt primite rugăciunile părinţilor pentru copiii care au 

murit în vreuna din religii le rătăcite şi nici ale copiilor care nu fac ceva 

pentru părinţii care au murit in vreuna din secte, lepădându-se de Biserică, de 

preot, de Sf. Taine şi de Sf.Icoane; 

-8-nu sunt primite rugăciunile femeilor care se roagă cu capul 

descoperit, vopsite, fardate, cu fustele scurte, cu pantaloni, parfumate,cu 

decolteu si care venind in faţa sfintelor uşi impărăteşti, fac o mare sminteală 

bărbaţilor; 

-9-nu sunt primite rugăciunile femeilor care şi-au spurcat 

bărbaţii, punându-le în mâncare sau băutură, fel de fel de spurcăciuni ,de la 

descântătoare sau vrăjitoare;acea femeie care a făcut aşa ceva, să nu mai 

creadă că mai poate trăi cu un asemenea om spurcat, să nu se gândească că 

mai are vreo iertare, fără spovedanie sinceră şi mai ales fără vreun canon 

mare si serios pe care să-l facă cu lacrimi, toată viaţa.Dacă apucă moartea 

acest suflet, cu astfel de păcate grele, îl asteaptă plângerea şi scrâşnirea 
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OZAIC CUL 

dinţilor,în întunericul cel mai din afară, aşa cum a spus Domnul Hristos. 
Acea femeie care face astfel, nu este o creştină. 

Omul se stăduieşte,din toate puterile,să strângă ,să facă avere,să-şi 
impodobească trupul cu fel şi fel de imbrăcăminte scumpă şi modernă ,să se 
distreze ,prin chefuri şi păcate,dar de suflet nu se interesează.Mulţi şi-au 
vândut sufletul diavolului numai ca să poată câştiga aceste lucruri trecătoare! 

DESPRE POCĂINŢA 

Pocăinţa este taina instituită de Mântuitorul Hristos pentru curăţirea 
de păcate şi împăcarea omului cu Dumnezeu. Orice creştin care doreşte să se 
mântuiască, trebuie să se căiască de păcatele săvârşite, să meargă la un preot 
duhovnic pentru a le mărturisi, apoi primind iertare de la Dumnezeu, prin 
dezlegarea preotului, este reaşezat în starea harică din care căzuse datorită 
acelor păcate. 

Cel ce doreşte să se îndrepte trebuie să se apropie de Dumnezeu, în 
scaunul mărturisirii ,  cu umilinţă şi cu inima înfrântă, cu părere de rău şi 
căinţa pentru păcatele făcute şi să-şi impună să nu mai săvârşească astfel de 
păcate,să facă mărturisire sinceră şi completă;să aibă convingerea că din mila 
şi bunătatea lui Dumnezeu, care sunt atât de mari , a şi primit iertare de 
păcate, dacă el arată căinţă adevarată. 

După mărturisire, penitentul (cel ce se spovedeşte) primeşte 
dezlegare de la duhovnic, şi după măsura faptelor săvârşite,o epitemie sau un 
canon, ca făcând aceasta, să-şi amintească de greutatea păcatului şi de 
condiţia lui muritoare şi prin aceasta să poată evita prilejurile de a mai 
păcătui şi totodată este ajutat să invingă păcatul . 

După dezlegare,penitentul se simte mai lini ştit şi mai uşurat,mai 
împăcat în sufletul său şi cu dorinţa de a păşi pe calea virtuţii lor,aceasta şi ca 
urmare a sfaturilor şi a îndemnurilor primite de la duhovnic în scaunul 
spovedaniei . Duhovnicul va ţine seama de firea,starea sufletească şi treapta 
duhovnicească în care se află penitentul, şi în urma acestei evaluări , va 
hotărâ dacă va da acel canon . 
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MUSTRAREA CONŞTIINŢEI 
Milostive Iisuse, nu mă osândi, Ci din partea Sfintei mile,Dăruieşte

mi încă zile Să mă pot mântui! 

Gura mea neastâmpărată Rău m� păgubit, Iar când ceasul va să 

sune, Ce cuvinte va mai spune? 

Mâna mea la fapte rele, s� obişnuit, Şi de nu voi face bine, Vai, 
sărmanului de mine! 

Sufleteasca mea podoabă rău s� ponosit, Iar când viaţa se va stinge 
sufletul amar va plânge! " 

Preot M.Vîrtejanu 
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O NOUĂ IPOTEZĂ PRIVIND MOARTEA LUI MIHAI EMINESCU 

Eminescologul Dan Toma Dulciu, membru al Asociaţiei 
noastre, neobosit cercetător al vieţii şi operei marelui nostru poet, este în 
curs de definitivare a unui nou studiu. De data aceasta el abordează un 
subiect destul de controversat în lumea cercetătorilor si cunoscătorilor 

, 

vieţii lui Eminescu, lansând în mod curajos o nouă ipoteză a 
împrejurărilor tragice în care a decedat acesta. Prezentăm un rezumat al 
acestui studio. 

Opera lui Eminescu, "poetul nepereche ", a fost în centrul atenţiei 
cercetătorilor de-a lungul anilor, dar un şir incredibil de evenimente întreţin 
încă suspansul în ceea ce priveşte moartea omului Mihai Eminescu. A murit 
nebun şi bolnav, aşa cum susţin biografii săi oficiali, sau a fost ucis ca 
urmare a unei conspiraţii la care au luat parte inclusiv bunii săi prieteni Titu 
Maiorescu şi Ioan Slavici? Alţii susţin că a fost un ziarist incomod, motiv 
pentru care a fost asasinat. Ca jurnali st, Eminescu era, poate, cea mai 
vehementă voce care dorea unirea ţării -mamă cu Ardealul. încurcând iţele 
celor care doreau încheierea în secret a unui Tratat de alianţă militară cu 
Imperiul austro-ungar. 

Studiul domnului Dan Toma Dulciu porneşte de la o ciudată 
simil itudine, precum şi de la o recitire mai atentă a scrisorilor Harrietei 
Eminescu, din 1 887, dezvăluind un amănunt esenţial, scăpat atenţiei 
cercetătorilor: injecţiile cu morfină. În această ordine de idei, un articol din 
anul 1 9 1 5, consacrat morţii Regelui Carol I, ne dezvăluie că şi acestuia, în 
preajma decesului, i s-au administrat, în mod repetat, injec�i cu morfină. 
Punând cap la cap cele două inexplicabile morţi, Domnul Dulciu a construit 
o surprinzătoare ipoteză, care explică în mod coerent simptomatologia 
maladiei lui Eminescu (comportamentul aberant de pe stradă, din Institutul 
dr. Soutzu, stările de apatie, lipsa apetitului, moleşeala fizică, alternând cu 
stări euforice, asemănătoare cu manifestări bachice, la care adăugăm şi 
concluziile expertizei medicale, efectuate imediat <lupa moartea lui Eminescu, 
care au dovedit că acesta nu suferea de lues, că principala cauză a morţii a 
fost de natură cardiacă). 
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Se cunoaşte că morfina afectează grav funcţionarea inimii, crează 
stări halucinogene, dar despre mercur şi iod, care evident sunt nocive, nu 
dispunem încă de un studiu convingator al modului cum acest tratament ar fi 
putut influenţa comportamentul inexplicabil al poetului . De unde a început 
tragedia ? De la injecţiile cu morfină, efectuate de Harietta Eminescu, fară 
noimă, gesturi explicabile prin dorinţa acesteia de a-l vedea pe Eminescu cât 
mai repede însănătoşit. Aceloraşi injecţii cu morfină i-au căzut victimă şi 
Regele Carol I, mort subit, în anul 19 14, autorul mal praxis-ului fiind df. 
Mamulea. 

În cazul în care această ipoteză ar intra în discuţie, Eminescu ar fi 
mântuit. "Nebunia", actele sale ilogice, ar putea fi explicate prin argumente 
de ordin medical, ca şi misterul morţii sale. Cine a avut însă interesul să 
ascundă ''fişa medicală" a lui Eminescu ? Unde sunt prescripţiile şi reţetele 
de medicamente recomandate acestuia, care au fost dozele de medicamente 
cu care a fost "tratat' poetul în cele câteva luni petrecute la sanatoriul 
Caritatea ? Tuturor acestor întrebări , precum şi altor aspecte ale morţii lui 
Eminescu, domnul Dulciu le dă răspunsuri adecvate în laboriosul său studiu 
pe care l-am prezentat în rezumat. 

Ioan G. 

Teoria holistică privind colapsul lui Eminescu deschide noi perspective 
în domeniul studiilor dedicate acestuia 
Interviu cu Dan Toma Dulciu 

Ioan Gatea: domnule Dan Toma Dulciu, după interviul acordat 
Revistei "Lumea" anul trecut, revenim cu rugămintea să ne spuneţi ce este 
nou în lumea atât de aparte a celor ce se străduiesc să menţină mereu vie 
flacăra Luceararului . 

Dan Toma Dulciu : În ultima perioadă, în acest domeniu atât de 
controversat al studiilor dedicate eminescologiei s-a înregistrat o remarcabilă 
schimbare de atitudine, venită în special din partea celui mai înalt for 
ştiinţific: Academia Română. Conştientizând acuitatea problemelor cu care 
se confruntă societatea românească, "nemuritorii " şi-au dat seama că rolul 
activ al acestei instituţii fundamentale pentru cul tura şi civilizaţia acestui 
neam îi obligă să iasă în arenă, aşa cum au făcut-o predecesorii lor, în 
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momente decisive pentru istoria noastră. Aş enumera doar câteva luări de 
poziţie remarcabile: regionalizarea României, definirea strategiilor şi 
proiectului de ţară, pe termen mediu şi lung, pentru o dezvoltare durabilă, 
chestiunea Roşia Montană şi, nu în ultimul rând, ''problema Eminescu". 

Desigur, nu aş vrea să forţez o concluzie pripită, dar mi se pare că cineva a 
vrut sa pună la punct această instituţie rebelă. Cel puţin în ceea ce priveşte 
Dosarul Eminescu, înaltul for s-a confruntat cu un caz unic în analele vieţii 
academice: coborârea unui fost preşedinte al Academiei Române de pe 
scările celestei instituţii şi urcarea ostentativă a acestuia pe scările DNA
ului . Motivul : Eminescu, desigur (publicarea integrală a tezaurului 
documentar eminescian). Aş vrea să mi se amintească dacă, undeva, într-o 
ţară civilizată din această lume, s-a mai întâmplat ca un preşedinte de 
Academie să fie umilit într-un asemenea mod impardonabil . Este încă o 
dovadă că "greşelile ţi se mai iartă, faptele bune niciodată. " O legislaţie 
imperfectă, care acordă o imunitate precară, dubioasă şi imorală unui 
politician, ocupând un scaun conjunctural, dobândit cel mai adesea prin 
argintul locului doi în colegiu, dar care îl judecă pe cel mai reprezentativ 
intelectual al ţări i (membru al Academiei Regale de Ştiinţe din Danemarca, 
Membru corespondent al Academiei de Ştiinţe Morale şi Politice din Franţa, 
Membru de onoare al Academiei de Ştiinţe a Moldovei, Cavaler al Legiunii 
de Onoare, Doctor Honoris Causa al unui număr de 1 O prestigioase 
universităţi din ţară, autor al nu mai puţin de 3000 de articole, zeci de cărţi, 
unele traduse în limbi de largă circulaţie,etc etc), cu aceeaşi măsură cu care 
tratează un infractor, este o dovadă de cecitate juridică şi o degringoladă a 
scării valorilor. De aceea, mă uimeşte lipsa de reacţie a "intelighenţiei" din 
această ţară faţă de această mârşăvie fără egal (josnicie, mişelie, infamie, 

ticăloşie, lipsă de scrupule, subliniez aceste sinonime pentru cei care suferă 
de alexie ! ) .  Să ţii timp de 4 ani deasupra capului lui Eugen Simion "sabia 

lui Morar", pardon Damocles, este ca şi cum l-ai suspecta de complicitate la 
''furul secolului" tocmai pe cel care a scos la lumină un tezaur naţional, mai 
preţios decât rezerva de aur a Băncii Naţionale. „ .  

Revin la ideea cu care am început acest interviu şi anume faptul că 
Academia Română, prin vocea preşedintelui Secţiei de Filologie şi 

Literatură a Academiei Române, acelaşi Eugen Simion, a pus piciorul în 
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prag, făcându-şi auzit glasul în nesfărşita discu�e, declanşată de adepţii 
teoriei conspiraţiei, conform căreia moartea lui Eminescu a fost un act 
premeditat, Luceafărul fiind victimă a unui complot pus la cale de forţe 
oculte. Patronând un simpozion, la care au luat parte renumiţi medici 
români, acad. Eugen Simion a pus în discuţie în spaţiul public poziţia 
acestor reprezentanţi ai şti inţei medicale contemporane, concluzi ile fiind 
tipărite sub forma unei cărţi : "Maladia lui Eminescu şi maladiile imaginare 

ale Eminescologilor" (20 1 5) .  Verdictul medicilor a fost "că, foarte probabil, 

Eminescu a suferit de tulburare afectivă bipolară şi nu de sifilis " şi, mai 
departe, acest demers "înseamnă pentru noi doar restabilirea unui adevăr 

medical şi nu reabilitarea unei imagini de care Eminescu nu are nevoie sub 
nici o formă . . . . .  ''. 

Graba cu care au fost reunite într-o carte aceste intervenţii ,  criticile 
adersarilor fiind îndreptăţite (a se vedea N. Georgescu, N. Barbu etc), ar 
putea pune sub semnul întrebării forma dar nu conţinutul acestor studii .  

Ţinând cont de acest demers, doresc să supun atenţiei cititorilor o 
nouă ipoteză privind moartea lui Eminescu. Voi dezvolta ulterior această 
ipoteză, într-un studiu la care în prezent lucrez, sub forma unei teorii pe care 
o denumesc "teoria holistică a colapsului lui Eminescu ''. 

Concret, pornesc de la ideea care guvernează "holismuf', această 
teorie revoluţionară în domeniul şti inţei, conform căreia modalitatea optimă 

de a studia comportamentul unui sistem complex este să-l consideri ca un 
întreg, ulterior putând să analizezi, structura, relaţiile de interdependenţă şi 

comportamentul părţilor componente sau, cu alte cuvinte, " întregul este 

mult mai mult decât suma părţilor sale. " 

Reporter: Concret, ce aduce nou această teorie ? 
Dan Toma Dulciu : Până în prezent, studiile care au abordat ultimii 

ani din viaţa lui Eminescu, adică perioada 1 883 -1 889, s-au desfăşurat 
punctual, pe segmente de cercetare, preponderent de către filologi, biografi, 
istorici şi critici literari, care au descri s cu lux de amănunte relatările unor 
martori oculari sau au tipărit documente, scrisori etc. Lor li s-au alăturat, 
ulterior, şi alţi cercetători interesaţi de acest subiect: filosofi, sociologi, 
politologi, matematicieni, criptologi etc. Studii diverse, disparate, uneori 
divergente în concluzii, etalează o infinitate de opinii : (,) fiecare autor fiind 
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interesat de domeniul său propriu de cercetare. Nimic însă despre cauzele 

comportamentului lui Eminescu în această perioadă critică, rare şi 
neconvingătoare explicaţii medicale. În primii ani ai secolului XX, medicii 
încep să îşi pună însă întrebări profunde, dar neştiindu-se diagnosticul real, 
nu se puteau face comentarii ştiinţifice asupra tratamentului . Conform 
cercetărilor lui Ion Grămadă, nici până azi nu se ştie care a fost diagnosticul 
medicilor austrieci care l-au tratat pe Eminescu, deoarece documente 
importante privitoare la maladia de care suferea acesta au dispărut în mod 
misterios din jurnalul de observaţii medicale de la Oberdobling, inclusiv 
corespondenţa dintre dr. Obersteiner şi T. Maiorescu. Se afirmă că fişele 
medicale ar fi fost luate de către un funcţionar diplomatic român. ( Dr. Ion 
Grămadă, "Mihail Eminescu Contribuţii la studiul vieţii şi operei sale ", 

Heidelberg, 1 9 14; „Scrisori către Simion Mehedin/i ", Viena, iunie 1 9 1 1 ,  în 
I.E. Torouţiu, "Studii şi Cercetări Documentare '', IX, p. 1 75). 

Lăsând de o parte opiniile lui T. Maiorescu, Henrieta Eminescu, G. 
Călinescu (care erau convinşi că Eminescu a fost atins de alienaţie mintală), 
dealungul vremii au apărut şi diagnozele medicale:  Paralizie generală 

progresivă de natură luetică, maladie localizată în zona cerebrală (Dr. Şuţu, 
dr. G. Marinescu), epilepsie psihică (A. Şunda), schizofrenie (C . Vlad) sau 
psihoză maniacală depresivă, pe fond ereditar ( Ion Nica, Ovidiu Vuia). Iată, 
în ultimii doi ani, se afirmă că Eminescu a suferit de tulburare afectivă 

bipolară şi nu de sifilis, că în cazul său a fost vorba de "mal praxis ". 

În opinia mea, dorinţa medicilor de astăzi este focalizată pe un singur 
aspect, ca şi în trecut: pentru domniile lor contează doar restabilirea unui 

adevăr medical şi nu reabilitarea unei imagini . . .  Eu întreb, pe ce documente 
medicale primare se bazează acest adevăr medical? Pe un raport rudimentar 
de autopsie, pe memorii redactate ulterior, la două-trei decenii de la moartea 
lui Eminescu ? De aceea, eu consider că investigaţi ile trebuie extinse pentru 
a avea o imagine holistică a situaţiei medicale a lui Eminescu, care să 
lămurească nu doar cauzele directe ale morţii sale, ci şi comportamentul 

ciudat, aberant, al Poetului, din perioada menţionată. Teoria mea pleacă de la 
o schimbare de paradigmă: comportamentul anormal, aberant, relatat de 
martorii oculari ("imaginea " pe care nu vor să i -o schimbe medicii 
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contemporani !), este determinat, cauzal, influenţat nu de maladia de care 

suferea, ci de tratamentul la care a fost supus Eminescu. 

Reporter: Dar cum putem afla care era tratamentul, care erau 
remediile folosite de medici, care erau medicamentele prescrise de aceştia. 

Dan Toma Dulciu : Există, cel puţin până în acest stadiu al 
cercetărilor, o penurie evidentă de informaţie medicală (lipsesc fişa 
medicală sau dosarul medical, diagnosticul bolii, schema de tratament 
folosită, prescripţiile medicale, medicamentele, poţiunile, unguentele 
recomandate). În această situaţie, am pornit pe o altă cale a cercetării, şi 
anume a trebuit să stabilesc următoarele categorii de informaţii :  a) ce scheme 

de tratament se foloseau în spitalele psihiatrice româneşti; b) Ce 

medicamente se produceau în spiţeriile din Bucureşti, Botoşani; c) cărei 

şcoli medicale aparţineau şi ce studii aveau farmaciştii care le produceau; 

d) ce efecte secundare sau nocive aveau medicamentele respective. 

Altfel, ne situăm într-o zonă de aproximaţie care ne poate conduce 
spre concluzii greşite 

În privinţa schemelor de tratament, am putut stabili cu această ocazie 
că dr. Al . Sutzu, dar şi alţi medici români, tratau pe pacienţii internaţi în 
spitalele psihiatrice cu substanţe care azi sunt total contraindicate : morfină, 
clorhidrat, opioide etc. 

Aceste medicamente calmau stările de agitaţie ale pacienţilor, dar mai 
ales le afectau comportamentul, iar o supradoză îi putea duce la sincopă, 
deces. 

În ceea ce priveşte medicamentele comercializate în farmacii, am 
studiat modul în care se produceau acestea, ce conţineau ele .  

În vremea lui Eminescu existau două documente capitale care 
stabileau lista de medicamente admise oficial, dozajul de substanţă activă, 
modul de folosire, tipul de maladii la care se recomanda: Farmacopeea 

Română - Ediţia I (1862), şi Farmacopeea Română - Ediţia a II-a (1874). 

Problema care se pune este următoarea: Farmacopeea Română, 

respectiv aceste liste de medicamente ce se puteau recomanda de medici au 
fost concepute de dr. Carol Davil la si dr. Stefan Hepites, şcoliţi şi adepţi ai 
curentului francez, în ti_mp ce farmaciştii din Bucureşti sau Botoşani erau 
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pregătiţi în mare proporţie la Viena sau Budapesta, acolo unde era în vigoare 
un alt tip de Farmacopee. 

În ceea ce priveşte medicamentele produse în farmacii, contează dacă 
medicul prescrie un medicament iar farmacistul produce altceva, rezultatul 
poate fi fatal . Iată încă o sursă de pericol la care era supus involuntar 
Eminescu. 

În ceea ce priveşte efectele secundare, arăt în studiul meu că 
tratamentul cu morfină, pe care îl aminteşte Henrieta Eminescu, şi îl 
foloseau din greu medicii curanţi ai Poetului, a putut fi cauza decesului lui 
Eminescu, pe lângă celelate unguente cu mercur. Totodată, acest tratament 
cu substanţe halucinogene poate explica comportamentul aberant al Poetului 
(a se vedea descrierile stărilor anormale de pe peronul Gării de Nord, de la 
Spitalul din Oberdobling, precum şi de la Sanatoriul dr. Sutzu din Bucureşti) .  

Deci, Eminescu, asemenea Regelui Carol I ,  a decedat în urma unui 
tratament greşit cu morfină, iar în cazul lui Eminescu, tratamentul a 
determinat apariţia unor eczeme, care din punct de vedere dermatologic 
puteau să genereze confuzii privind existenţa luesului, dar şi existenţa unui 
comportament psihic anormal . Aşadar, Teoria holistică a decesuiui lui 

Eminescu explică, în mod cuprinzător, ce s-a întâmplat cu Poetul 'in urma 
unui exces de medicamente, care l-au afectat atât psihic dar au şi contribuit 
la decesul acestuia. 

Reporter: Ce ne mai puteti spune, domnule Dulciu, în legătură cu 
activitatea dumneavoastră. 

Dan Toma Dulciu : În atenţia mea sunt şi alte domenii de cercetare, 
însă tot legate de Eminescu. Astfel, mi-am pus întrebarea dacă se mai pot 
descoperi şi alte t�xte inedite semnate de Eminescu în presa vremii sale. 
Teoretic totul este "posibil . Se ştie că din colecţia „ Timpului", aflată la 
Biblioteca Academiei Române, lipsesc 3 numere pe anul 1 879, respectiv 
numerele 1, din 1-3 ianuarie, 100, din 16 mai, 330 din 14 iunie; 6 numere 
din anul 1 880, respectiv nr. 2, din 2 ianuarie, nr. 3, din 3-4 ianuarie, nr. 6, 

din 7-8 ianuarie, nr. 56, din 9 martie, nr. 57, din 1 1  martie, nr. 58, din 12 

martie; 7 numere din anul 1 882, respectiv nr. 69, din 28 martie, nr. 85, din 

18 aprilie, nr. 9 7, din 5 mai, nr. 99, din 8 mai, nr. 1O1, din 11  mai, nr. 113, 

din 28 mai, nr. 2 77, din 1 7  decembrie. 
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Unde se pot găsi aceste numere de ziar ? . Cred că pistele interne au 

fost epuizate. Până în prezent au fost recuperate numai materialele din nr. 
69, 85, 99, 1 0 1 ,  1 1 3 şi 277 din 1 882, preluate din colecţia aflată la 

Biblioteca Municipală din Piatra Neamţ. 
Rămâne să luăm în consideraţie fondurile documentare din 

străinătate, ştiut fiind că existau abonamente pentru exterior (acolo unde 

trăiau români: la Viena, la Budapesta, etc) dar şi faptul că MAE trimitea în 

străinătate exemplare din aceste ziare pentru universităţi, academii etc. Cred 

că tinerii români, aflaţi la studii în capitalele europene, sau cei care muncesc, 

lucrează în diverse oraşe europene, ar putea să cerceteze fondurile şi 

bibliotecile publice din aceste localităţi, pentru a da de urma numerelor lipsă 

din ziarul "Timpul" . Apreciez că este o datorie patriotică să folosim toate 

căile pentru întregirea patrimoniului nostru cultural, mai ales când este vorba 

de Eminescu. 

Reporter: Ce mai vreţi să ne spuneţi despre activitatea 

dumneavoastră. Am aflat că, pentru această toamnă, ne pregătiţi o surpriză. 

Puteţi să ne dezvăluiţi despre ce este vorba. 

Dan Toma Dulciu : Da, cu plăcere. Mai întâi aş fi dornic să vă 

împărtăşesc bucuria de a fi primit o distincţie care mă onorează, oferită în 

iunie acest an, din partea locuitorilor din Botoşani: "Teiul de Aur "  

În al doilea rând, împreună cu un grup de împătimiţi iubitori ai lui 

Eminescu, am hotărât să înfiinţăm INSTITUTUL CULTURAL 
EMINESCU, astfel încât în România, în Bucureşti îndeosebi, să existe, pe 

lângă atâtea alte institute culturale, dedicate unor personalităţi culturale 

străine ( Schiller, Goethe, Petofi, Dante, Confucius etc), si un institut care 

să îi poarte numele. 

Printre obiectivele sale prioritare va fi şi recuperarea tuturor 

relicvelor culturale, care amintesc de viaţa şi activitatea Poetului, inclusiv 

crearea unui Muzeu Eminescu, la Bucureşti, dacă ţinem cont că Muzeul 

Literaturii Române, care iniţial îi purta numele, a fost dezafectat, clădirea 

fiind retrocedată iar soarta sa este incertă. 

Sperăm ca, la viitoarea sărbătorire a naşterii sale, să vă oferim mai 

multe detalii privind sediul, programul etc. 

Reporter: Vă mulţumim. 
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SĂRBĂTORIREA SENIORILOR, EDIŢIA 2015 

De vreo câţiva ani s-a încetăţenit ş i  în asociaţia noastră sărbătorirea în 

cadru festiv a seniorilor care împlinesc un număr rotund de ani. Aniversarea 

zilei de naştere este, oricum, un eveniment fericit în viaţa fiecăruia, cu atât 

mai mult când sărbătoritul este septuagenar, octogenar, nonagenar şi, de ce 

nu, centenar. De fapt, după o anumită vârstă, orice jubileu reprezintă o 

victorie în lupta pentru viaţă şi ar trebui onorat ca atare. 

Deşi îl aşteptam, m-a bucurat telefonul colegului nostru, 

omniprezentul George Iordache. Ni se oferea acum ocazia să ne reîntâlnim 

colegii de generaţie, să socializăm, să serbăm o zi atât de importantă 

împreună cu cei care şi-au dedicat viaţa, ca şi noi, sluj irii unei cauze, 

înfăptuirii unor idealuri . Chiar dacă specificul activităţii ne-a împrăştiat pe 

toate meridianele pământului, vorbeam toţi aceeaşi limbă, gândeam şi 

simţeam la fel .  

Revederea a fost emoţionantă. Ne-am bucurat că în ciuda inerentei uzuri 

fizice, psihicul nu ne-a fost afectat: ne-am păstrat tonusul, optimismul şi 

umorul. 

Cu părul nins (cât îl mai aveam), cu ţinuta dreaptă şi cu zâmbetul pe faţă, 

păşeam siguri pe noi, chiar dacă pentru unii siguranţa venea de la cutiuţa cu 
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enzime din borsetă sau, Doamne fereşte! de la flaconul cu nitroglicerină din 
buzunarul de la piept. După efuziunile revederii atmosfera s-a destins repede 
pentru ca, momentul oficial odată consumat, să se încingă, evident în limitele 
îndelungatei camaraderii .  

Preşedintele Asociaţiei , gen. bg. (r) Petre Neghiu, ne-a transmis  salutul 
Consilului Director şi al său personal, a enunţat contribuţia seniorilor la 
activitatea Asociaţiei, felicitându-ne, totodată, pentru modul în care am 
rezistat încercărilor de tot felul - ale vremurilor bune şi mai puţin bune, ale 
timpului eroziv şi coroziv şi ale necruţătoarei naturi umane, după care a 
prezentat invitaţii la festivitate. Este lăudabilă pentru a ne face cunoscuţi , atât 
cât statutul ne permite, iniţiativa organizatorilor de a invita la această 
întâlnire de suflet, reprezentanţi ai primăriei sectorului pe raza căruia fiinţăm. 

S-a trecut apoi la înmânarea Diplomelor de Excelenţă. Date fiind 
solicitările la care am fost supuşi de-a lungul timpului, în cazul nostru 
diplomele respective s-ar putea la fel de bine numi şi de Rezistenţă. 

„Premierea" a urmat ordinea de la marile competiţii internaţionale. Locul 

III - septuagenarii, locul II şi I - octogenarii, iar, Marele Premiu s-ar fi 
cuvenit unui nonagenar. Deşi s-ar părea că „ordinea'· a fost stabilită de 
natură, respectiv zestrea genetică a fiecăruia, a contat mul t şi adaptarea la 
specificul muncii, implicarea în rezolvarea sarcinilor de serviciu şi , de ce nu, 
condiţiile concrete de muncă. Cu atât mai îmbucurătoare a fost prezenţa 
octogenarilor, care au prins vremuri vitrege, şi asupra cărora uzura timpului 
a acţionat în progresie geometrică. Ne uitam cu admiraţie la decanii de vârstă 
şi, văzându-le privirea caldă şi vioaie, conştientizam maxima că bătrâneţea 
nu este o stare fizică, ci una de spirit. Prezenţa lor printre noi ne făcea să 
privim viaţa cu optimism. Mai puteam spera într-un vi itor, fie el şi viitorul 

apropiat. Un octogenar a spus chiar o vorbă de duh: de-aş mai avea eu 

şaptezeci de ani . . . Pr�babil că şi septuagenarul gândea de-aş mai avea eu 

şaizeci de ani . . .  Aşa e omul, mereu în căutarea timpului . . .  trecui. 

Priveam pe câte un camarad mai vârstnic şi mă întrebam : oare cu ce 
secrete va pleca el într-o lume mai bună şi mai dreaptă? Evident, altă lume 
decât aceea în care era la modă sintagma şi speram la ceva, credeam în ceva, 
aveam idealuri , chiar dacă unele ne erau induse. Fiecare dintre noi este 
depozitarul a nenumărate secrete cu care va pleca în mormânt. Oare 
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greutatea lor nu ne copleşeşte? Oare sunt fapte pentru care ar trebui să avem 
mustrări de conştiinţă? Am gonit acest gând fugar, ca pe o impietate la 
memoria tuturor camarazilor noştri şi la trecutul nostru, al celor care ne-am 
făcut cu cinste datoria faţă de Patrie. Şi m-am simţit fericit că noi am avut o 
patrie de apărat şi un popor de iubit. Şi mi-am adus aminte că niciodată nu 
mi-a fost ruşine să arăt la graniţă paşaportul românesc, pentru că România 
era respectată prin ceea ce reprezenta ea în Europa şi în lume, iar 
conducătorii ei erau trataţi cu cele mai mari onoruri de către mai marii lumii .  
Sau temuţi . Oare avem şi noi o parte de  vină pentru situaţia în  care a ajuns 
România astăzi? Noi am fost educaţi să respectăm valorile fundamentale şi 
să executăm ordinele şefilor. Şi am făcut-o f"ară să pregetăm. Nu merg mai 
departe cu raţionamentul pentru că nu este cazul să abordăm teme 
existenţiale într-un moment de bilanţ, evident, un altfel de bilanţ decât acela 
la care participam anual în unitate. Acum este bilanţul personal, bilanţul 
vieţii, în care răspunde fiecare faţă de propria conştiinţă. Dar conştiinţa 
noastră este curată şi, cu toate acestea, ni se pun în sarcină fapte pe care nu 
le-am săvârşit, şi se terfeleşte calitatea de ofi ter, şi nu ni se dă posibilitatea 
să o apărăm. 

Trecând la partea de protocol a evenimentului, am constatat cu tri steţe 
că, după ce ciocnea paharul cu tărie sau cu licoarea lui Bachus, majoritatea 
îşi înmuia doar buzele în băutură şi apoi îl punea jos. Unii luau pastile, alţi i 
telefonau celor de acasă să-i asigure că sunt bine şi că mai întârzie puţin 
doar pentru că s-au întins la vorbă cu vreun fost coleg. 

La aperitiv s-a discutat despre sănătate - by-pass-uri sau stimulatoare, 
ceaiuri şi reume, şi despre familie - copii şi nepoţi , despre casa de vacanţă, 
despre staţiunile de tratament sau despre excursiile pe care le-au făcut peste 
grani tă, fiecare având mai multe de spus decât de ascultat. La felul principal 
s-au depănat amintiri din primii ani de muncă, despre colegi, despre şefi . 
La cafea au fost pomeniţi cu regret şi respect comandanţi , plecaţi demult 
dintre noi . Surprinzător, dar nu s-a făcut deloc politică. Pesemne că ne era 
lehamite de realitate şi am considerat că nu merită să ne batem gura de 
pomană. 

Mihai Maxim 
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CARTEA UNEI VIEŢI 

Colegului nostru de pagină, profesorul Mihai Maxim, i -a apărut 
volumul Scutul de speranţă - lntrospec/ie sentimentală într-o via/ă cu bune 
şi rele, 

Acad. Victor Crăciun realizează o valoroasă Prefaţă, subsemnatul 
fiind onorat de a semna Postfaţa. 

Scutul de Speran/ă este o carte deschisă, referenţială, din care 
ţâşnesc sinceritatea, amănuntul 
sugestiv, emoţia şi aleanul odihnitor şi 
reconfortant. Este cartea unei vieţi ! 

Motto-ul din zguduitoarea 
păunesciană „Rugă pentru părinţi"E 
pământul tot mai greu I Despăr/irea-i 
tot mai grea I Sărut mâna, tatăl meu! I 
Sărut mâna, mama mea! constituie 
indiciul, întâlnit pe tot parcursul 

confesiunii, că autorul are un puternic şi statornic cult pentru părinţi . 
Încă din primele pagini , copilul proaspăt venit pe lume simte 

căldura ocrotitoare a mamei. Frânturi de amintiri se îngrămădesc în vârful 
peniţei înmuiat în apa Prutului, a cărui curgere domoală influenţează, parcă, 
felul molcom de a fi al oamenilor de pe aceste locuri . „ vttd cu ochii minţii 
mâinile întinse ale Speranţei, mamă la doar nouăsprezece ani, nerăbdătoare 
să-şi aducă odorul la piept. Încă îi mai vibrează corpul destins, dar slăbit 
după eliberarea de nepre/uita povară. 

Mihai Maxim îşi probează talentul şi sensibilitatea cu care îşi 
retrăieşte copilăria, perioada inocenţei şi a purităţii multivalente sub directa 
ocrotire a mamei, al cărui minunat nume, Speranţa, îi pare - şi ne pare şi 
nouă - promiţător. Numai că destinul a hotărât ai tceva. Pe când adolescentul 
Mihăi/ă abia împlinise 1 7  ani ,  Dumnezeu a chemat-o la El , socotind, poate, 
că i-a ajuns calvarul, purtat în neajutorare, dictat, ani şi ani, de povara 
singurătăţi i . . 

Perspectiva narativă este dinamică, povestitorul, proiectându-se în 
mij locul unei colectivită� ce pendulează între tradiţia împământenită la sat şi 
modernitatea marilor oraşe, pe care le rememorează şi le analizează, adesea, 
cu accente gnomice, surprinzându-se în demersul său l iterar cu propriile 
gânduri, trăiri şi atitudini. Reflecţia şi introspecţia converg congruent spre 
acelaşi discurs epic inteligibil . Totodată, scriitorul rămâne fidel unui stil 
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narativ elegant şi plin de culoare, dominant în universul său intim, în care 
se regăseşte întregul ciclu existeţial înfăţişat într-un fascinant discurs 
identitar - rememorativ. Uneori , peste povestirea molcomă, crivăţul, fratele 
vitreg al mistralului proven�al, pe care l -ai crede surghiunit în stepele 
răsăritului, trimite câte o rafală scurtă, alertând nori ameninţători asupra 
destinelor. Adesea, ameninţările creează nenorociri greu de suportat. În acest 
univers teluric se înscrie o memorabilă filă din carte: moartea mamei : . . .  Fie 
că vitregiile vie/ii au topit ceara lumânării care îi adăpostea sufletul, fie că 
dăruirea până la uitarea de sine fa/ă de cei dragi i-a întefit arderea, dar 
flacăra ei s-a stins înainte de vreme. Mâinile Jiului, neputincioase în fa/a 
soartei, nu au putut să o protejeze. ( . .) Picăturile de ceară de la o lumânare 
din sfeşnic se prelingeau pe mâinile reci, încrucişate pe piept, ale mamei. 
Oricum, ea nu le mai sim/ea. Picăturile din ceara fncinsă de la lumânarea 
Speran/a îmi ard şi acum sufletul. 

Am receptat cu încântare pagini memorialistice ale copilăriei şi 
adolescenţei povestitorului, convingându-mă că perioada şi cadrul în care se 
desfăşoară reprezintă lada de zestre a pornirii în viaţă cu naivităţile, 
năzdrăvăniile, întâmplările de neuitat, dar şi cu primii germeni ai 
spiri tualităţii şi formării personalităţii fiecăruia. Şi apoi, on revient toujours 
au premier amour ! Totodstă, am întâlnit mari obiective turistice, religioase 
şi laice de la Putna la Iaşi, de Bucureşiti la Moscova, ale căror documentare 
şi prezentare istorică, cultural-artistică, şti inţifică, sunt demne de un om de 
cultură dedicat. Bunăoară, parafrazând titlul unui film rusesc de succes, 
protagonistul scrierii regrupează cei şaisprezece ani petrecuţi cu treburi în 
URSS (Ucraina sovietică) şi, după destrămare, la Moscova, în capitolul 
intitulat lvfoscova crede fn lacrimi. Contrazice, aşadar, într-un frumos j oc de 
cuvinte, imperativul filmului, influenţat, probabil, de scenele dureroase la 
care a asistat în timpul Puciului din 1 99 1  soldate, evident, cu lacrimi. Primii 
patru ani i-a petrecut la Krivoi Rog ca reprezentant al României cu înalte 
însărcinări administrative şi perevodcik. A plecat cu speranţa şi cu elanul 
specific acelor vremuri , să participe la cea mai valoroasă şi complexă 
investiţie românească în străinătate şi s-a întors dezamăgit de abandonarea 
lucrării impusă de evenimentele din decem!Jrie 1 989, sfârşindu-se, astfel, 
Odiseea mea ucraineană. Deşi, înfăţişarea peri oadei respective reprezintă cu 
precădere consemnarea unor date stati stice, evenimente politico-economice 
şi sociale, scrii torul găseşte destule grefe literare care s-o armonizeze cu 
celelalte capitole ale cărţi i .  La Krivoi Rogu are satisfacţia că şi -a perfecţionat 
cunoaşterea limbii ruse, ceea ce îl va ajuta la vii toarele traduceri . 
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Ca intelectual de formaţie umanistă, la Moscova s-a folosit de 
poziţia oferită de statutul său de la ambasadă şi s-a apropiat de importanţi 
oameni de cultură, personalităţi literare şi artistice. Dintre cei pe care-i 
evocă, reţinem numele lui Iurii Kojevnikov, unul dintre cei mai buni 
traducători ai lui Eminescu, care i-a trezit interesul pentru traduceri din 
l iteratura rusă. 

Cei doisprezece ani petrecuţi la Moscova i-au prilejuit 
consolidarea cunoştinţelor despre cultura rusă, pe o bună parte dintre 
reprezentanţii acesteia, vizitându-i acasă - Iasnaia Poliana, Puşkino, vila lui 
Gorki din Moscova - în muzee şi case memoriale. 

Perioada moscovită i-a oferit şi posibilitatea să străbată Marea 
Rusie de-a lungul şi de-a latul, să cunoscă sufletul rus. Gândul, însă, i-a fost 
tot timpul acasă, la soţie şi la fiică, şi era fericit când avea ocazia să le 
plimbe şi pe ele în oraşul de pe Neva, la Astrahan, la Erevan, la lacul Sevan 
şi la Tbilisi. Şi nu numai ! 

Întotdeauna, când îl bântuia dorul de casă căuta, şi adeseori găsea, 
oameni şi împrejurări să şi-l potolească. Un astfel de moment emoţionant îl 
constituie scena întâlnirii cu bătrânul Vasîli din Glodenii Basarabiei, de la 
care am mâncat -în "piaţa liberă " de la gura metroului Akademiceskaia -
cei mai gustoşi harbuji muraţi ( . .) . Moldoveanul avea ceva care îmi 
amintea de tata şi l-am îndrăgit. Mai era cu o moldoveancă tânără şi îmi 
plăcea să le aud graiul . . . După câteva zile de dialog în limba rusă, 
cumpărătorul i s-a adresat în română şi bădia Vasîli s-a înseninat: „ Da di ci 
nu spuniţ cî sânteţ de-al nostru? "  Când a dat gerul, nu i-am mai văzut pe 
moldovenii mei şi mi-a părut rău, de parcă aş fi pierdut nişte fiinţe 
apropiate. Spaţiul nu ne îngăduie să insistăm asupra multiplelor valenţe 
valoroase ale cărţii, dar cititorul va avea prilejul să se bucure de numeroase 
pagini de literatură autentică. O recomandă şi Marea Doamnă a romanului 
românesc contemporan, Ileana Vulpescu, prin cele câteva rânduri 
consemnate olograf pe coperta a IV-a : Într-o epocă schimbătoare, care-ţi 
dă bătăi de cap şi de inimă, apare o carte - biografia unui contemporan al 
nostru pe care via/a nu l-a răsfă/at totdeauna. Cu toate neajunsurile 
timpului său, povestitorul îşi deapănă via/a lin, blând, fără încriminări, 
fără dorm/a de a uimi sau de a epata. Citind cartea Scutul de sperantă a 
lui Mihai Maxim, te simp ca după un drum lung, ajuns la un liman de 
linişte netulburată. 

Marian Teodorescu 
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CN"je d.a.mh.'1ri. e 'ld.U:� 1828 
m.e• nje mh.q:l� dh.e 

.ZO:lce• :rum.u.n..e) 

Rodica M a  1dachc 

A apărut un nou număr al revistei Albanezul I Shqiptari, Bukuresht (Nr.5-
20 1 5) periodic al Uniunii Culturale a Albanezilor din România, fondat în 
1 888, care are un colegiu de redacţie prestigios, (Acad. George Brâncuş, Dr. 
Gelu Maksutovici, poetul şi traducătorul Baki Y meri, precum şi numeroşi 
colaboratori fideli printre care şi colegul nostru Gheorghe Bucura), este un 
pod de prietenie între membrii comunităţii care trăiesc în România şi în 
străinătate cu personalităţi ale lumii întregi. Deviza pennanentă a acestei 
reviste este că „unicul popor din lume înrudit cu românii, pe linie daco
traco-ilirică este poporul albanez". (Redacţia) 
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UN PRIMAR HARNIC - O COMUNITATE SOLIDARĂ 

Un primar harnic - o comunitate solidară - aşa ar suna un rezumat a 
ceea ce se vede astăzi în Vălenii de Munte, judeţul Prahova, orăşel de vreo 
1 4.000 de locuitori cu vechi rezonanţe culturale, dar şi cu ambiţii de 
modernizare. Un oraş curat, cu un parc cochet în centru, pe bulevardul 
principal - Nicolae Iorga. 

Şomajul atinge puţin peste 1 %, adică vreo 1 50 de oameni. Este 
adevărat că mulţi vălenari lucrează în alte zone, inclusiv în Ploieşti, dar şi 
mulţi locuitori din împrejurimi îşi au locul de muncă în oraş. Interesant este 
şi faptul că primarului Florin Constantin - PSD îi sunt recunoscute meritele 
şi de opoziţia politică, dar criticile sunt la fel de acerbe. Încât, circulând pe 
DN- I A  spre cocheta staţiune „de interes local" Cheia, ori mai departe spre 
Braşov nu poţi să nu te opreşti măcar un sfert de oră pentru a te convinge că 
în Văleni vieţuieşte o comunitată solidară care ştie ce vrea. 

� „Drt'ptatu e aialtatea lamli" ('9ialu 1-....1 

În luna septembrie începe 
construire creşei şi demarează o 
nouă etapă de asfaltare a străzilor 
din oraş 

Toţi copu din clasele 
pregătitoare vor pnm1 câte un 
ghiozdan plin cu rechizite 
- Universitatea Populară Nicolae 
Iorga, evenimentul cultural al 
anului la Vălenii de Munte 
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- Câte ceva despre PSD- ul cel 
mare 
- Evenimente care au avut loc în 
Vălenii de Munte fără participarea 
primarului Florin Constantin 
- Universitatea populară de vară 
Nicolae Iorag Vălenii de Munte, 
1 6-2 1 august 20 1 5  
- Comuna Drajna cea mai veche 
aşezare din zona Văii Telejenului 

Petru Neghiu 
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„PERISCOP" ÎN OGLINDA OPINIEI PUBLICE 

ISTORIE SI SERVICII SECRETE LA RÂMNICU VÂLCEA 
Prefectul şi veteranii din intelligence 

21 septembrie 20 1 5, eleganta sală de festivităţi a Bibliotecii judeţene 

„Antim Ivireanul" din Râmnicu Vâlcea a fost gazda unui eveniment cultural 

inedit, un simpozion desfăşurat sub genericul „Istorie şi servicii secrete". 
Inclusă în ciclul de manifestări programate în cadrul Zilelor Antim 
Ivireanul, dezbaterea a fost însoţită de vernisajul unei e.xpoziJii de carte pe 
profil de spionaj, unde au fost expuse, timp de zece zile, Revista „Periscop" 

şi lucrări semnate de membri ai asociaţiei noastre. 

Organizată cu sprij inul conducerii Bibliotecii judeţene şi al Societăţii 

„Curierul de Vâlcea'', acţiunea a atras în sală un numeros public, dornic să 

dialogheze cu un grup de foşti ofiţeri de intelligence, conduşi de generalul 
bg (r) Petru Neghiu, preşedintele Asociaţiei Cadrelor Militare în Rezervă şi 

în Retragere din Serviciul de Informaţii Externe, secondat de 

vicepreşedintele pe probleme de imagine şi redactorul-şef al Revistei 

„Periscop". 

Manifestarea s-a bucurat de atenţia autorităţilor locale, a unor istorici, 

oameni de cultură şi artă, foste cadre din structurile de apărare, ordine 

publică şi siguranţă naţională, reprezentanţi ai mass-media regionale, care au 

apreciat disponibilitatea de a dialoga a rezerviştilor din foste structuri de 

intelligence, consistenţa şi substanţa comunicărilor. 
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Am remarcat prezenţa în sală a prof. Ion Măldărescu, patronul 
Revistei „Art-emis'', a fostului meu coleg de liceu Petre Cichirdan, 

directorul ziarului „Cultura vâlceană", a consilierului judeţean Adrian Buşu, 

a ziariştilor Nicolae Dinescu, Crisu Popescu şi Alex Parolea-Moga, a unor 
primari din comunele vâlcene, a multor oameni pasionaţi de istorie şi servicii 
secrete, printre care s-a aflat şi sora subsemnatului, doamna Mariana 

Diaconu. 

Autorităfile locale au fost repezentate la cel mai înalt nivel, 

prefectul şi subprefectul judeţului Vâlcea onorând invitaţia primită de la 
organizatori . Mai mult, domnul prefect Dumitru Nicu Cornoiu a adresat 
câteva cuvinte celor prezenţi în sală, insistând asupra faptului că serviciile de 
informaţii nu au fost niciodată aservite politic şi că ofiţerii de intelligence 
sunt legaţi prin jurăminte de patria pe care au servit-o cu devotament şi 
credinţă în Dumnezeu. 

Doamna subprefect Aurora Gherghina a fost o surpriză plăcută din 
toate punctele de vedere, de la rochia roşie superbă asortată cu o poşetă de 
bun gust şi ochelari de firmă, până la buchetul de flori cu care şi-a făcut 
apariţia în Aula Bibliotecii judeţene. Dacă eleganţa femeilor vâlcene este 
ceva obişnuit, prezenţa buchetului de flori la o dezbatere despre istorie şi 
servicii secrete m-a intrtigat, recunosc. „Misterul" aveam să-l dezleg mai 
târziu, după ce am aflat că distinsa doamnă era aşteptată, nu doar de soţ, ci şi 
de organizatorii unui concert la Filarmonica din Râmnicu Vâlcea, la care a 
ajuns într-un târziu. Mulţumim doamnei subprefect pentru participare şi 
gestul sublim de a ne asculta până la capăt! 

Din culise şi „pe surse" 

Om cu o îndelungată experienţă şi care nu lucrează cu jumătăţi de 
măsură, generalul Neghiu a ţinut să se asigure că „totul este sub control'', 
sens în care a trimis, din timp, în misiune la Râmnicu Vâlcea doi dintre cei 
mai apropiaţi colaboratori , membri în Biroul executiv al asociaţiei : 
vicepreşedintele cu probleme de imagine şi redactorul-şef al Revistei 
„Periscop". Cei doi rezervişti, care formează o echipă redutabilă încă din 
vremea activităţii ,  nu au dezamăgit, iar rezultatele au fost pe măsură: o seară 
într-adevăr specială şi de neuitat! 

Nu suntem obişnuiţi să ne lăudăm şi nici să ridicăm în slăvi pe alţii, 
însă nu ne putem abţine să nu vă dezvăluim că, „din surse demne de 

157 
https://biblioteca-digitala.ro



ACTIVITATEA ASOCIAŢIEI 

încredere", am aflat că la succesul acestei manifestări culturale, reflectată pe 
larg de mass-media locale, au concurat câţiva/actori esenfiali, rară de care 
efortul colegilor noştri nu ar fi avut rezultatele aşteptate de noi şi de 
minunatul public vâlcean: 

- experienţa şi calmul scriitorului Ioan Barbu, patronul primului ziar 
independent din România post-decembristă („Curierul de Vâlcea"), secondat 
îndeaproape de distinsa sa soţie care, pe lângă afinităţile culturale fireşti unei 
doamne ce îşi împarte destinul cu un membru al Uniunii Scriitorilor, este şi o 
extrordinară gospodină, plăcinta cu mere preparată în casă (pe care am 
devorat-o! )  fiind un adevărat curcubeu pe cerul gurii; 

- disponibilitatea directorului Bibliotecii judeţene „Antim Ivireanul" 
- conf.dr. Remus Grigorescu - de a oferi un spaţiu elegant şi generos pentru 
găzduirea manifestării, într-o perioadă în care municipiul Râmnicu Vâlcea 
cunoştea o efervescenţă culturală extraordinară, iar autorităţile locale păreau 
depăşite, emoţional vorbind, de importanţa şi frecvenţa unor astfel de acţiuni; 

- profesionalismul încă neerodat al colonelului (r) Grigore Predişor, 

un fel de „stăpân al inelelor'' din Râmnicu Vâlcea, membru activ al 
asociaţiei noastre, un excelent organizator şi om de relaţii, care ne-a fost 
alături încă din faza conceperii acţiunii şi a rămas lângă noi până la finalul 
manifestării .  Un tovarăş de nădejde, condus de o doamnă extraordinară, care 
îl lasă să creadă că el este şeful (sic!) .  Mulţumim, Grig, şi sărut-mâna, 
Doamna Predişor! 

Am lăsat la urmă un mic secret, pe care doar Grig şi subsemnatul îl 
cunoşteam şi care a constituit o surpriză extraordinară nu doar pentru 
publicul vâlcean, ci şi pentru organizatori : manifestarea a adus la aceeaşi 

masă doi prieteni, despărJifi de soartă (carieră?) acum mai bine de 45 de 

ani. Puştii care bateau mingea din cârpe pe islazul din Lăpuşata şi pescuiau 
cu undiţe rudimentare pe râul Cerna sunt acum părinţi cu nepoţi, cu părul 
cărunt, dar mintea ageră şi sufletul mereu tânăr. Primul, mai tânăr cu câteva 
luni, este psihologul Dumitru Nicu Cornoiu, prefectul judeţului Vâlcea, iar 
cel de-al doilea, fost ofi/er de intelligence, are curajul să semneze mai jos: 

Alexandru Omeag 
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ACTIVITĂŢI CURENTE 

- La 23 iulie 2015 a fost organizată aniversarea membrilor care au 
împlinit vârstele de 70, 75, 80 şi 85 de ani în semestrul 1/20 1 5. Conducerea 
Asociaţiei le-a adresat participanţilor mulţumiri pentru activitatea 
desfăşurată şi urări de sănătate pentru sărbătoriţi şi familiile lor. Le-au fost 
înmânate diplome de excelenţă. 

- La 17 august 2015, vicepreşedintele cu probleme de imagine a 
prezentat poliţiştilor comunitari din Sectorul 2 al capitalei o informare 
privind evoluţia situaţiei internaţionale, cu accent pe riscurile la adresa 
securităţii naţionale ce decurg din asemenea dezvoltări. La manifestare au 
luat parte Aurel Dobrilă, Director-general şi Gheorghe Pascu, Director
general adjunct ai Poliţiei Comunitare din cadrul Primăriei Sectorului 2-
Bucureşti. 

- La 21 septembrie a.c., la Biblioteca judeţeană „Antim Ivireanul" 
din Rm.Vâlcea a fost organizat simpozionul „Istorie şi servicii secrete", 
manifestare precedată de vernisajul unei expoziţii de carte cu profil de 
intelligence, unde au fost expuse Revista „Periscop" şi lucrări semnate de 
membri ai asociaţiei noastre. 

- Din iniţiativa redactorului şef al revistei „Periscop", I. Popa, în ziua 

de 25 septembrie 2015, la Colegiul Naţional „l.C. Brătianu" din Piteşti a 

avut loc o manifestare culturală moldo-română inedită, dedicată evocării 
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personalităţii pictorului Igor Vieru, fost elev al acestei şcoli în anii 1 942-
1 944, devenit în timp un simbol al culturii româneşti în Basarabia. La 
manifestare au participat Roland Vieru, fiul pictorului, precum şi doi foşti 
elevi ai acestui colegiu: prof.univ.dr. Emil Constantinescu, ex-preşedinte al 
României, şi Ioan Barbu, scriitor şi publicist. Oaspeţii au fost primiţi cu 
căldură de conducerea Colegiului şi de numeroşi elevi ai acestui important 
lăcaş de cultură din municipiul Piteşti. 

În aceeaşi zi, I. Popa a prezentat o comunicare la Simpozionul 
internaţional „Experimentul Piteşti", care se organizează anual în oraşul 
argeşean. Comunicarea, primită cu interes de participanţi, a avut ca temă 
„Lista şi ancheta ca instrumente ale actului de represiune stalinistă. Cazurile 
intelectualilor Anton Golopenţia şi Nicolae Moroşan". 

- În şedinţa Consiliului Director din 24 septembrie 2015 au fost 
analizate problemele curente ale Asociaţiei. Au fost stabilite şi aprobate 
criteriile pentru alegerea preşedintelui de onoare al Asociaţiei. De semenea, 
au fost aprobate comisiile permanente de lucru ale Consiliului Director. 

Gheorghe Iordache 
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